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Door nare gebeurtenissen kunnen mensen moeite hebben 
met God, doordat ze Hem ervaren als afwezig, bedreigend 
of veeleisend. Ook kunnen ze een negatief zelfbeeld 
hebben, waardoor ze onmogelijk voluit kunnen leven. Ten 
slotte kan ook de ander voor hen problematisch zijn. Deze 
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hebben dat het destructieve van hun relaties door de Bijbel 
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In dit boek gaat de auteur in op deze moeiten. Zijn hoofdlijn 
is de helende werking van de bijbelse boodschap. Daarbij 
gaat hij lastige kanten van die boodschap niet uit de weg. 
We hebben nu eenmaal niet te maken met een lievige 
God die alleen maar doet wat wij graag willen. Door de 
gebrokenheid van het leven ontkomen we niet aan lijden en 
strijd. Intussen wil God ons op weg hebben naar harmonie. 
Ondanks de donkere kanten van onze levensgeschiedenis 
kunnen we leren meer ontspannen om te gaan met God, 
onszelf en de ander.
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Woord vooraf

We leven in de tijd tussen het verloren en het nieuwe paradijs. Harmonie met God, 
onszelf en de ander is ver te zoeken. En het begon zo mooi: God was telkens aanwijs-
baar present op de aarde (vgl. Gen. 3:8), de mensen waren alleen maar blij met elkaar 
(vgl. Gen. 2:23,25) en de natuur was voor de mensen een open boek (vgl. Gen. 2:20).
Door de eigenzinnigheid van de mens is dat alles kapotgegaan, met als resultaat dat 
het omgaan van de mens met God, met zichzelf en met de ander problematisch is 
geworden. Dat lezen we in Genesis 3, maar dat is eveneens onze ervaring. Alle men-
sen lijden onder dit gebrek aan harmonie. Geen wonder dat de agenda’s van thera-
peuten en andere hulpverleners overvol zijn.
Soms verbazen mensen zich erover dat tegenwoordig zo velen hulp nodig hebben. De 
oorzaak daarvan heeft deels te maken met onze welvaart. In de tijd dat je elke dag 
moest zwoegen om te kunnen overleven, had je geen mogelijkheid om stil te staan 
bij wat er bij je speelde. Door onze welvaart is er in allerlei opzicht ruimte gekomen 
om aandacht te geven aan wat er innerlijk bij ons gaande is.

In dit boek wil ik onder ogen zien waarin het fout kan gaan bij ons omgaan met God, 
onszelf en de ander. Door om zo te zeggen de draak in de bek te kijken kun je – is de 
ervaring – de pijn verzachten van het gebrek aan harmonie. Als je je pijn hoort ver-
woorden, geeft dat jou immers erkenning. Bovendien kan daardoor het verlangen bij 
je geactiveerd worden om op weg te gaan naar meer harmonie.
En daarmee kom ik bij het tweede doel van dit boek: vanuit de Bijbel probeer ik van 
alles aan te reiken wat mensen op weg kan helpen. Ik geloof namelijk dat de inhoud 
van de Bijbel helend kan werken voor mensen die lijden onder het gebrek aan harmo-
nie.

Intussen realiseer ik me dat een boek slechts een hulpmiddel is. Om verder te komen 
in je omgang met God, jezelf en de ander heb je tijd nodig, zodat er ruimte is voor 
een groeiproces. Daarbij kunnen gesprekken met medegelovigen helpen.

Daarmee heb ik meteen de belangrijkste doelgroepen van m’n boek aangegeven. 
Allereerst zij die het kunnen opbrengen om zich te confronteren met hun innerlijke 
moeiten en die zich daarom in het besproken thema willen verdiepen. Daarnaast 
kerkelijk werkers en anderen die met het oog op hun begeleidende taak zich willen 
toerusten in het thema van dit boek.
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Overigens lijkt het mij voor élke gelovige zinvol stil te staan bij de vraag hoe de Bijbel 
spreekt over God, onszelf en de ander.

Ten slotte nog een talige opmerking. In m’n tekst heb ik gemakshalve gekozen voor 
‘hij’ en ‘hem’, want het lijkt mij vermoeiend lezen als ik telkens ‘hij/zij’ en ‘hem/haar’ 
schrijf, terwijl het verwarrend zal werken als ik ‘hij’ en ‘zij’ afwissel.

Dankwoord

Graag wil ik hen danken die aan dit boek hebben bijgedragen.

Ik noem één naam: Sybe Bakker. Zijn talige en inhoudelijke opmerkingen bij met 
name de hoofdstukken 2 tot 4 hebben mij gestimuleerd de tekst van m’n boek op 
talloze punten bij te stellen.

Wie ik niet met name noem betreft de velen die in de afgelopen decennia met mij, 
hun predikant, hun moeiten gedeeld hebben. Door wat zij mij vertelden, hebben ze 
mij gestimuleerd om te blijven dóórdenken over het thema van dit boek.
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A   Omgaan met God
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1 Inleiding

1.1 Destructief Godsbeeld

Er zijn christenen die weinig vreugde beleven aan God. Dat kan veroorzaakt zijn door 
hun levensgeschiedenis, waarin ze te maken hebben gehad met ernstig falende 
ouders. Die ervaringen kunnen ze geprojecteerd hebben op God, waardoor Hij voor 
hen vooral een afwezige, bedreigende en/of veeleisende God is.
Het lastige is dat ze hun destructieve beeld van God grotendeels kunnen baseren op 
letterlijke teksten uit de Bijbel, die dan vervolgens negatieve emoties oproepen. Als je 
bijvoorbeeld in de Bijbel leest dat God ons altijd ziet en hoort, kan dat angst oproe-
pen als was God een kritisch toekijkende controleur die je onverwacht kan pakken. 
Benadruk je dat God de zonde hoog opneemt, dan kan jou dat bang maken voor een 
straffende God. Als je God op grond van bijbelteksten typeert als een eisende God die 
een claim legt op ons héle leven, kan dat bevorderen dat je je faalangstig en opge-
jaagd voelt.

De vraag is of op deze manier rechtgedaan wordt aan God zoals Hij zich in het geheel 
van de Bijbel bekendgemaakt heeft. Mijn overtuiging is dat we hierboven te doen 
hebben met een destructief beeld van God en dus in feite niet met God zelf. Wie dit 
beeld erop nahoudt, doet er goed aan daarvan afstand te nemen.

In het gesprek met iemand die moeite heeft met (vertrouwen in) God, is het dan ook 
zinvol vragen te stellen als: ‘Hoe kijk je tegen God aan? Welke typeringen komen het 
eerst bij je op als je het woord God hoort? Hoe zie je jezelf in vergelijking met God?’
Zulke vragen worden lang niet altijd gesteld – bang als de vraagsteller is voor ant-
woorden die hij niet kan hanteren. Bovendien is het niet makkelijk op zulke vragen 
een eerlijk antwoord te geven, want de aangesprokene voelt best aan dat zijn ant-
woord onthullend zal zijn over zijn manier van geloven. En dan kun je in de verleiding 
komen een gewenste reactie te geven.
Ik geloof dat het heilzaam is onder ogen te zien wat er bij jezelf speelt. Houd je er een 
destructief beeld van God op na, dan bewijs je niemand een dienst door dat te over-
schreeuwen: ‘Dat beeld hoort er bij mij niet te zijn.’ Dat zal waar zijn, maar daarmee 
ís het er wel bij jou. Door dat ronduit te erkennen tegenover jezelf en tegenover je 
gesprekspartner, kun je aan de slag om er wat aan te doen en om zo verder te komen.
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1.2 Helend Godsbeeld: Christus

De vraag is hoe we meer recht kunnen doen aan de manier waarop de Bijbel over God 
spreekt. Ik bepleit om de uitspraken over God niet op één lijn te plaatsen alsof ze 
allemaal met evenveel gewicht naast elkaar staan. Lees je de Bijbel van het begin tot 
het einde, dan kun je constateren dat er een rode draad valt op te merken: Gods ver-
gevende liefde. Immers, er worden vele vergelijkingen voor God gebruikt, ook bedrei-
gende (bijv.: ‘Onze God is een verterend vuur’, Heb. 12:29), maar nergens wordt Hij 
gelijkgesteld met toorn, wraak en dergelijke. Wel wordt nadrukkelijk door de apostel 
Johannes gezegd: ‘God is liefde’ (1 Joh. 4:8,16). Liefde is het meest essentiële dat je over 
God kunt zeggen. Daaraan moeten alle andere uitspraken over God afgemeten wor-
den. Maak je die andere uitspraken los van Gods liefde, dan roep je daarmee een 
scheef beeld op van God.

Intussen vult Johannes de uitspraak ‘God is liefde’ nader in: ‘Hierin is Gods liefde ons 
geopenbaard: God heeft zijn enige Zoon in de wereld gezonden, opdat we door Hem 
zouden leven. Het wezenlijke van de liefde is (...) dat God ons heeft liefgehad en zijn 
Zoon heeft gezonden om verzoening te brengen voor onze zonden’ (1 Joh. 4:9-10). Het 
hart van de Bijbel is dus Gods vergevende liefde door de persoon en het werk van 
Christus. Geen wonder dat uitspraken over God los van Christus destructief werken 
op de geloofsbeleving. Zijn onze bijbelse uitspraken ingebed in de overheersende 
uitspraak over Gods vergevende liefde zoals die tastbaar is geworden in Christus, dan 
bevorderen ze heling. Focussen op Christus, daarin ligt het geheim voor een helend 
Godsbeeld. Alleen zo kunnen we enthousiast blijven over God, ook als andere uitspra-
ken over Hem aan de orde komen.

Geven we daarmee Christus te veel eer? Dat is mij weleens door een afhakend ge -
meentelid voorgehouden. Hij vond dat we in de kerk te veel aandacht geven aan 
Christus. Inderdaad, als Christus alleen maar een bijzonder mens was geweest, zou 
dit centraal stellen van Hem nergens op slaan. Maar Christus is meer, zoals alleen al 
blijken kan uit deze drie gezaghebbende uitspraken:

God tegen Petrus, Johannes en Jakobus: ‘Dit is mijn geliefde Zoon, in Hem vind Ik 
vreugde. Luister naar Hem!’ (Mat. 17:5).
Christus over zichzelf: ‘Ik ben de weg, de waarheid en het leven. Niemand kan bij 
de Vader komen dan door Mij’ (Joh. 14:6).
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Inleiding

De apostel Petrus: ‘Jezus is (...) de hoeksteen geworden. Door niemand anders kun-
nen wij worden gered, want zijn naam is de enige onder de hemel die de mens 
redding biedt’ (Hand. 4:11-12).

Dáárom horen de persoon en het werk van deze ene Joodse man centraal te staan in 
elke christelijke kerk, want Hij is de mensgeworden Zoon van God die tegelijk onze 
Heer en Redder is. Daarom geldt bovendien dat we alleen een verantwoorde kijk krij-
gen op God als we onze blik richten op Christus. En richten we onze aandacht op 
Hem, dan zien we vóór alles Gods vergevende liefde.

Deze benadering maakt overigens meteen duidelijk dat het christelijk geloof beslist 
geen boekreligie is. Zo wordt er soms wel tegen aangekeken, als zou de Bijbel centraal 
dienen te staan in ons geloof. Maar het gaat niet om een boek, het gaat om een 
Persoon. De Bijbel is alleen een vervoermiddel, met als functie: ons brengen naar 
Christus, naar onze hemelse Vader.
Daarmee is meteen iets anders duidelijk. Als ik het hier heb over onze kijk op God, op 
Christus, bedoel ik meer dan alleen een verstandelijke visie. Het gaat mij om inner-
lijke verbondenheid met Hem, waardoor Hij beslag legt op ons denken, spreken en 
handelen. Christus zelf heeft het eens met een prachtig beeld zo gezegd: ‘Ik sta voor 
de deur en klop aan. Als iemand mijn stem hoort en de deur opent, zal Ik binnenko-
men, en we zullen samen eten, Ik met hem en hij met Mij’ (Op. 3:20). Helend voor 
mensen die last hebben van een destructief Godsbeeld, want blijkens Jezus’ uitspraak 
mag in ons nadenken over God de boventoon voeren dat we bij Hem geborgen zijn.
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2 Een afwezige God?

Christenen kunnen door het gevoel overvallen worden dat God op afstand staat of 
zelfs dat Hij verdwenen is. In de kerk zingen ze gewoon mee dat God nabij is (bijv.  
Ps. 66, couplet 7; 148, c.6; Lied 382, c.3; 825, c.5)1, maar intussen vragen ze zich af: ‘Waar 
is Hij eigenlijk? Ik ervaar Hem helemaal niet. Zou Hij er wel zijn?’

2.1  Op afstand

Dit soort ervaringen kunnen gevoed worden door wat de bijbelse gelovigen verwoord 
hebben. Van belang is allereerst dat ze aandacht hadden voor het volstrekt anders-
zijn van God. Hij is uniek en kan met niets en niemand vergeleken worden (Ps. 40:6; 
Jes. 40:18,25; 46:5). Hij is immers de Schepper van deze wereld en houdt deze wereld 
tot op de dag van vandaag in stand. Eveneens hoort bij het unieke van God dat Hij op 
geen enkele manier door de macht van het kwaad aangetast wordt; in allerlei opzich-
ten staat Hij ver af van het kwaad (Jak. 1:13,17).
Staan we stil bij onszelf, dan zien we kwetsbare mensen die zichzelf onmogelijk kun-
nen handhaven. Onvermijdelijk verstrikken we ons in allerlei kwaad. Verder zijn we 
vatbaar voor aftakeling en ten slotte voor de dood.
Er is tussen God en ons dus een fundamenteel, van ons uit onoverbrugbaar, kwali-
teitsverschil. Als we diep doordrongen zijn van dit hemelsbrede verschil, kan dit in 
onze beleving afstand scheppen tussen Hem en ons: Hij is in de hemel, wij zijn (maar) 
op aarde (Pred. 5:1; vgl. Ps. 115:16), met als beleving hierbij dat er weinig verbinding is 
tussen Hem en ons.

Het gebrek aan beleving van Gods nabijheid kan bovendien veroorzaakt worden door 
het nare dat Gods kinderen overkomt. De moeite daarmee kan in de relatie met God 
als een stoorzender gaan werken. Vooral in de Psalmen komt dat aan de orde.
In reactie op lijden wordt heftig geklaagd dat God op afstand staat. Dat wordt erva-
ren als een bittere realiteit die moeilijk te verteren is: ‘Hoe lang nog, HEER, zult U mij 
vergeten, hoe lang nog verbergt U voor mij uw gelaat? Hoe lang nog wordt mijn ziel 
gekweld door zorgen en mijn hart door verdriet overstelpt, dag aan dag?’ (Ps. 13:2-3; 
vgl. 10:1). En: ‘Waarom slaapt U? (...) Waarom verbergt U uw gelaat, waarom vergeet U 
onze ellende, onze nood?’ (Ps. 44:24-25; vgl. 88:15). Ze kunnen de pijn en het raadsel-
achtige van hun lijden maar niet van zich afzetten.

1 Liedboek. Zingen en bidden in huis en kerk, Zoetermeer, 2013.
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Een afwezige God?

Gelovigen van vandaag kunnen zich hierin nog altijd herkennen. Begrijpelijk dat zij 
hun moeiten tegenover God uitschreeuwen: ‘Waarom dan toch?!’ Omdat toehoorders 
moeite hebben met hun houding tegenover zo’n wanhoopskreet, zeggen ze wel: ‘Je 
mag geen waarom zeggen, maar alleen waartoe.’ Hiermee zijn ze vromer dan de 
psalmdichters, want alleen al blijkens Psalm 13, 44 en 88 komen zij ervoor uit dat ze 
soms niks begrijpen van wat God doet in hun leven.2

Intussen is het evengoed mogelijk dat er niks naars aan de hand is en dat ook het 
kwaliteitsverschil tussen God en mens niet negatief werkt, terwijl gelovigen toch 
geen contact ervaren met God. Ze snappen zelf niet waardoor het hun overkomt, 
maar, ondanks hun geloof in God, voelen ze zich verloren in deze wereld. Ze wéten dat 
God er is en kunnen misschien best wel de lof zingen op wat God allemaal voor hen 
betekent of in elk geval betekend heeft. Maar op een gegeven moment verdwijnt hun 
vreugde daarover. Dan zegt God hun even niks meer en is er in de richting van God 
alleen een gevoel van eenzaamheid. Hij lijkt een verborgen God te zijn, met wie ze 
geen contact meer hebben en van wie geldt: Hij kent mij niet, ziet mij niet, hoort mij 
niet.

Ik heb de indruk dat bij veel christenen weinig ruimte bestaat deze ervaring van een 
afwezige God te erkennen. Vandaar waarschijnlijk de populariteit van zogeheten 

2 Meer over het lijden van Gods kinderen is te lezen in mijn boek Omgaan met lijden, Barneveld, 
2009. De tekst van dit boek is ook te vinden op m’n site: www.corvanderleest.nl, rubriek 
‘Publicaties-Boeken’ no. 9.
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opwekkingsliederen. Die populariteit wordt mede hierdoor veroorzaakt dat de 
muziekstijl en de armgebaren bij de uitvoering nauw aansluiten bij de populaire 
muziek. Maar dat deze liederen door velen graag gezongen worden hangt vast even-
eens hiermee samen dat het overgrote deel ervan positieve emoties vertolkt. 
Daardoor bestaat het gevaar dat ze gebruikt worden als een bezwering om het pijn-
lijke van de werkelijkheid te verdringen. Natuurlijk, altijd blijft er alle reden om de lof 
op God te zingen. Tegelijk is het een onomstotelijk feit dat er soms een muur lijkt te 
staan tussen mij en God, waardoor ik niks van God ervaar en alle vreugde om Hem 
gedoofd is.

Hoe moeten we het verklaren dat God vaak een verborgen God is, onbereikbaar voor 
onze ervaring? Ik heb daar geen simpel antwoord op. In elk geval moeten we er voor-
zichtig mee zijn mensen die last hebben van Gods afwezigheid in hun leven, schuld 
aan te praten.
Dat christenen ondanks hun geloof lijden onder een gebrek aan beleving van God 
heeft natuurlijk alles te maken met onze verbanning uit het paradijs. Sinds die tijd is 
het niet meer vanzelfsprekend dat we verbondenheid met God ervaren. Hoe toege-
wijd we ook aan God zijn, we kunnen tegelijk last hebben van belevingsarmoede.
Dat wordt eveneens veroorzaakt door ontwikkelingen in het denken vanaf de acht-
tiende eeuw, toen ons wereldbeeld verwetenschappelijkte en de secularisatie toe-
nam. Maar dat onderwerp laat ik in dit boek rusten.3

Het gaat mij nu om het psychische gegeven dat mensen door beschadigingen, opge-
lopen in hun levensgeschiedenis, of door stoornissen in hun stemming geplaagd 
worden door depressiviteit, angsten, dissociaties en dergelijke. Het is geen wonder als 
gelovigen in dergelijke situaties zich onmáchtig voelen veel positiefs te beleven.

Daarnaast kan het gebrek aan beleving van Gods nabijheid mede aan ons persoonlijk 
te wijten zijn. Volgens het Nieuwe Testament bestaat de mogelijkheid dat we de 
Heilige Geest bedriegen (Hand. 5:3), trotseren (Hand. 5:9), ons tegen Hem verzetten 
(Hand. 7:51), Hem bedroefd maken (Ef. 4:30), Hem uitdoven (1 Tess. 5:19). Dat kunnen 
we doen door nalatig te zijn in het luisteren naar Gods Woord en in het bidden tot 
God. Die nalatigheid kan een gevolg zijn van laksheid, een gebrek aan discipline en/of 
desinteresse. Wie zich daaraan structureel schuldig maakt, moet zich er niet over 
verbazen dat de band met God hem al minder zegt.

3 Zie over dit onderwerp mijn boek Leven in Gods wereld. Een handreiking tegen God-loosheid, 
Kampen, 2016, met name hoofdstuk 2: ‘Groeiende vervreemding van God’. De tekst van dit boek 
is ook te vinden op m’n site: www.corvanderleest.nl, rubriek ‘Publicaties-Boeken’, no. 12.
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Een afwezige God?

Destructief is het eveneens als we hardnekkig aan een bepaalde zonde in ons leven 
vasthouden; onvermijdelijk werkt dat storend in op ons gebed en op onze beleving 
van God. Jesaja zegt het zo: ‘Jullie wangedrag is het dat jullie en je God van elkaar 
heeft gescheiden; door jullie zonden houdt Hij zijn gelaat verborgen en wil Hij je niet 
meer horen’ (Jes. 59:2; vgl. Jak. 1:6-8; 1 Petr. 3:7).
Met een beeld geformuleerd: luisteren naar en bidden tot God zijn dé voedingsmid-
delen om onze verbondenheid met God in stand te houden en te laten groeien. Als 
we die onvoldoende gebruiken of zelfs vervangen door een voeding die ons van God 
vervreemdt, kan het niet missen of onze verbondenheid met God gaat lijden aan 
bloedarmoede. Maar nogmaals, die bloedarmoede kan eveneens veroorzaakt worden 
door omstandigheden die ons zijn overkomen en waar wij maar moeilijk invloed op 
kunnen uitoefenen.

2.2  Geloof en beleving

We doen er goed aan ons te confronteren met dit gebrek aan geloofsbeleving. 
Allereerst dienen we dan oog te hebben voor onze verantwoordelijkheid. Onze bele-
vingsarmoede moeten we niet passief over ons laten komen. In plaats daarvan moe-
ten we onszelf bijvoorbeeld zo veel discipline bijbrengen dat er een dagelijkse regel-
maat ontstaat in het luisteren naar en bidden tot God.4 Daarnaast moeten we niet 
berusten in de hardnekkigheid van een bepaalde zonde in ons leven. Willen we 
daarin verandering brengen, dan vragen we om de kracht van Gods Geest, zodat we 
bereid en in staat zijn de strijd aan te gaan met die hardnekkige zonde. Ten slotte valt 
er door therapie altijd wat te doen aan onze erfenis vanuit onze levensgeschiedenis 
en aan storingen in onze stemming.

Maar zelfs als we op deze manier onze verantwoordelijkheid nemen, lossen we het 
probleem van het gebrek aan geloofsbeleving lang niet altijd op. Daarom is het in de 
tweede plaats belangrijk recht te doen aan de juiste verhouding tussen de inhoud, de 
daad en de beleving van ons geloven:
- De inhoud van ons geloven hoort altijd voorop te staan. Met die inhoud bedoel ik: 

wat God ons door Christus heeft bekendgemaakt, dus de feiten die Hij ons heeft 
onthuld en de beloften die Hij ons heeft gegeven. 

4 Het onderwerp bidden wordt in dit boek niet verder behandeld omdat ik hier apart over 
geschreven heb: Verbonden met God. Over ons dagelijks gebed, Barneveld, 2009. De tekst hiervan 
is ook te vinden op m’n site: www.corvanderleest.nl, rubriek ‘Publicaties-Boeken’, no. 8.
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- Met de daad van ons geloven richten we ons op de inhoud ervan, dus op de feiten 
en beloften uit de Bijbel. We erkennen wat God ons door Christus heeft bekendge-
maakt en weten ons daarbij door God aangesproken.

- Als alles goed verloopt, gaat hiermee samen de beleving van ons geloven: al gelo-
vend worden we innerlijk geraakt door wat we geloven. Wat God ons door Chris-
tus aan feiten en beloften heeft bekendgemaakt, roept van alles bij ons op: ver-
driet en vreugde, ontroering en bezieling.

Dit onderscheid helpt ons voor het geval dat de beleving van ons geloven niet opti-
maal is of zelfs helemaal ontbreekt. Het zal waar zijn dat die belevingsarmoede de 
daad van ons geloven bemoeilijkt, want die wordt ongetwijfeld door de beleving 
gestimuleerd. Maar het bovengenoemde onderscheid maakt duidelijk: de daad van 
ons geloven is niet afhankelijk van de beleving. Gelukkig niet. Zelfs als de beleving 
ontbreekt, kunnen we er toch mee doorgaan ons door de daad van ons geloven te 
richten op de inhoud daarvan, want die inhoud blijft onaangetast – of we daar nu 
wel of niet iets bij ervaren. En blijven we ons al gelovend op God richten, dan kunnen 
we erop vertrouwen dat de overtuigingskracht van de feiten en beloften, die Hij ons 
door Christus heeft bekendgemaakt, ons op den duur weer een en ander laat beleven.

Het is uiteraard erg verdrietig als gelovigen God als afwezig ervaren. Maar deze bele-
ving zegt dus niets beslissends over God zelf. Onafhankelijk van wat we beleven, is en 
blijft het een feit dat God terdege aanwezig en betrokken is bij zijn kinderen. Door 
ons geloven kunnen we daar telkens houvast bij zoeken, desnoods tegen onze bele-
vingsarmoede in.

2.3  Aanwezig

Doordenkend over Gods afwezigheid is het belangrijk de uitspraken hierover te rela-
tiveren. Op grond van de Bijbel kan namelijk vastgesteld worden dat God nooit com-
pléét afwezig is, nooit vollédig op afstand staat. Van Hem wordt immers gezegd dat 
Hij overal is, in de hemel en op aarde (Jer. 23:24) en dat wij nooit aan zijn aandacht en 
zijn leiding ontsnappen (Ps. 139:7,10). Alles en iedereen is in z’n voortbestaan afhanke-
lijk van Gods actieve tegenwoordigheid. Maar dan is het ondenkbaar dat God vollédig 
afwezig zou zijn, want dat zou ons einde betekenen. God is altijd werkzaam present 
in de wereld.
Dat is zelfs waar als er sprake van is dat God zichzelf verbergt. Dat geeft alleen aan 
dat Hij met zijn gúnst afwezig is en dat onder zijn bestuur mensen allerlei naars 
overkomt. Als de dichter hierop reageert, stelt hij vergaande vragen: ‘Waarom slaapt 
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U?’ (Ps. 44:24) en: ‘Hoe lang nog, HEER, moet ik om hulp roepen en luistert U niet?’ 
(Hab. 1:2). Uit het geheel van de Bijbel blijkt dat we die uitdrukkingen niet in absolute 
zin moeten opvatten, want van God geldt dat Hij juist niét slaapt (Ps. 121:4), terwijl 
elders staat: ‘Hij heeft het oor geplant – zou Hij niet horen?’ (Ps. 94:9). Met z’n vraag 
over het slapen en niet-horen van God geeft de dichter aan dat hij het in de feiten 
van z’n leven niet meer mérkt dat God waakt of luistert; hij kan het niet áánwijzen 
dat God hem gunstig gezind is.

Als van God gezegd wordt dat Hij slaapt, niet luistert, verstoot, vergeet, zich verbergt, 
dan is in de Bijbel dus niet aan de orde dat God van zijn kant uit de leefwereld van 
iemand verdwenen is. Op deze beeldende manier wordt erover geklaagd dat Hij de 
betrokkene onthutsende feiten laat overkomen. Daarom kun je zeggen dat Gods sla-
pen, zijn zelfverberging in feite een bepaalde vorm van zijn aanwezigheid is, maar 
dan een aanwezigheid die de gelovige verdriet bezorgt.5

2.4  Betrokken

Intussen is waar dat God vóór alles met zijn liefde en zorg werkzaam is onder zijn kin-
deren. Zijn betrokkenheid wordt prachtig verwoord in wat God tegen Mozes zei in de 
tijd dat zijn volk Israël haast bezweek onder de slavernij in Egypte: ‘Ik heb gezien hoe 
ellendig mijn volk er in Egypte aan toe is, Ik heb hun jammerklachten over hun onder-
drukkers gehoord, Ik weet hoe ze lijden. Daarom ben Ik afgedaald om hen uit de 
macht van de Egyptenaren te bevrijden’ (Ex. 3:7-8). Let op de werkwoorden: gezien, 
gehoord, weet, afgedaald, bevrijden. Aan de hand van de Bijbel kunnen we veel over 
God zeggen, maar deze werkwoorden zijn kenmerkend voor Hem. Daarom gaf God bij 
diezelfde gelegenheid tegenover Mozes zichzelf als naam: ‘Ik ben die er zijn zal’ (Ex. 
3:14). Sindsdien heeft God als naam ‘Jahwe’, dat wil zeggen: Hij is er zeker bij (in de 
NBV21 weergegeven als ‘HEER’). Daarmee duidt God zichzelf aan als een God die pre-
sent is, die naar zijn kinderen omziet, die trouw is aan wat Hij hun heeft beloofd.
Daarom raken gelovigen niet in de war als ongelovigen minachtend zeggen: ‘God? Er 
is geen God. In elk geval ziet Hij niks en vraagt Hij geen rekenschap’ (vgl. Ps. 14:1; 
10:11,13). Want God kennende zeggen we vol vertrouwen: ‘U ziet de pijn en het ver-
driet, U merkt het op en weegt het in uw hand. (...) U komt hun te hulp’ (Ps. 10:14). Al 
erváren we dat niet altijd omdat we ondergedompeld worden in de beleving van 
Gods afwezigheid – door God op zijn Woord te geloven staat zijn betrokkenheid toch 
voor ons vast.

5 Over Gods bedoeling met ons lijden heb ik geschreven in mijn boek Omgaan met lijden, hoofd-
stuk 4: ‘Lijden als leermoment’.
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2.5  Christus

Als we afgaan op Christus, wordt het helemáál duidelijk dat God betrokken is bij ons. 
Hij heeft zich immers door Christus vergaand uitgesproken. Christus wordt daarom 
het Woord genoemd; vóór zijn komst in de wereld rustte Hij ‘aan het hart van de 
Vader’ (Joh. 1:1,18). Luisterend naar Christus, zoals de apostelen zijn boodschap door-
geven, wordt ons Gods diepste geheim onthuld. En de inhoud van dat geheim is: er is 
voor jou redding door Christus, van welke achtergrond je ook bent (1 Kor. 2:7-10; Ef. 
3:3-9). Wat we al of niet van God mogen ervaren, God van zijn kant is via Christus dus 
dicht naar ons toe gekomen, met de bedoeling ons uitzicht te geven: we gaan delen 
in de goddelijke luister.
Het Evangelie naar Matteüs begint ermee dat het ongeboren kind Jezus aangeduid 
wordt als Immanuel: ‘God is met ons’ (Mat. 1:23). Tijdens de jaren dat Jezus door 
Palestina trok, heeft Hij dit waargemaakt. Typerend is hoe verschillende keren van 
Hem verteld wordt dat Hij medelijden voelde met de mensen die op Hem afkwamen 
(Mat. 9:36; 14:14; 20:34; Luc. 7:13). Hiermee is Jezus’ uitspraak in overeenstemming dat 
Hij gekomen is om de zijnen ‘het leven te geven in al zijn volheid’ (Joh. 10:10).
Christus’ betrokkenheid bij ons is niet gestopt bij zijn vertrek naar de hemel. Hij nam 
afscheid met de woorden: ‘Houd dit voor ogen: Ik ben met jullie, alle dagen, tot aan de 
voltooiing van deze wereld’ (Mat. 28:20).

Dat is beslissend als we door onze moeite met verdrietige gebeurtenissen God als 
afwezig ervaren. Zijn we verbonden met Christus, Immanuel, dan kunnen we erop 
aan dat onze ellende per definitie begrensd is qua tijd en intensiteit. Nooit worden 
we door God weggevaagd. De garantie daarvoor ligt op Golgota, want daar is Christus 
zo vergaand door God verlaten als geen gelovige voor en na Hem (Mat. 27:45-46). 
Daarom geldt het: wie bij God hoort, zal door Hem nooit compleet aan zichzelf over-
gelaten worden – hoe radeloos hij zich ook mag voelen. De put waarin hij door Gods 
zelfverberging is terechtgekomen, mag nog zo diep en donker zijn, er is een bodem en 
vroeg of laat breekt het licht door van Gods gunst. Zonder beeld: op Golgota heeft 
Christus bereikt dat niets ons kan scheiden van Gods liefde (Rom. 8:38-39).
Het gebeurt dat dit ons buiten onze schuld om weinig of niks zegt. Dan moeten we 
niet afgaan op ons deprimerende gevoel. We bewijzen onszelf een dienst als we ons 
dan blijven richten op Christus en ons erdoor laten aanspreken dat God via Hem met 
open armen op ons afkomt. Om onszelf daarbij te helpen is het belangrijk om, on -
danks ons gebrek aan geloofsbeleving, te blijven luisteren naar Gods Woord en te 
blijven bidden tot God. Via die weg – mag je verwachten – zal de ervaring van God, de 
vreugde over de band met Hem langzaamaan weer terugkomen.
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Helemaal mooi zou zijn als we het de psalmdichter uit eigen ervaring kunnen nazeg-
gen: ‘U weet het als ik zit of sta, U doorziet van verre mijn gedachten. Ga ik op weg of 
rust ik uit, U merkt het op, met al mijn wegen bent U vertrouwd. U omsluit mij, van 
achter en van voren, U legt uw hand op mij. Hoe zou ik aan uw blikken ontkomen?’ 
(Ps. 139:1-3,5,7).
Ik weet wel: er zijn christenen die deze uitspraken als beklemmend ervaren, kennelijk 
omdat zij God met kritisch-keurende blik zien kijken. Maar wie dit gedeelte leest in 
het licht van Christus, wordt er alleen maar door bemoedigd. Zo iemand hoort hierin 
een lofzang op Gods zorgzame aanwezigheid.
Deze kwaliteit van God kunnen we met een bekend beeld zo formuleren: ‘Zoals een 
arend zijn nest beschermt en boven zijn jongen zweeft’ (Deut. 32:11), zo bekommert 
God zich om ons. Geen moment verdwijnen we uit Gods aandacht en laat Hij ons 
geworden: ‘Zijn armen dragen u voor eeuwig’ (Deut. 33:27). Altijd zijn we dus veilig bij 
Hem.

Het zou mooi zijn als we die zorgzame aanwezigheid van God onafgebroken zouden 
ervaren. Maar ik heb al aangegeven dat we door allerlei oorzaken onmáchtig kunnen 
zijn Gods aanwezigheid te ervaren.
Bovendien is zo’n constante beleving gewoon niet mógelijk. Onze aandacht wordt 
telkens zo intens door allerlei zaken opgeëist dat er in die situaties geen ruimte is 
voor een bewuste beleving van God. Volgens mij is dat niet erg, áls die verbondenheid 
met God dan maar als een soort onderstroom aanwezig is. Ter vergelijking kunnen 
we denken aan een spelend kind. Het grootste deel van de tijd is hij zich er niet van 
bewust dat z’n moeder of vader in de kamer aanwezig is. Toch wordt de ontspannen-
heid van z’n spel mee bepaald door het vage besef dat die ouder er is. Zo nu en dan 
zoekt hij ter controle even oogcontact, maar dan speelt hij geconcentreerd verder. 
Soortgelijk werkt de band met God. Op bepaalde momenten zijn we ons daarvan 
bewust en besteden we er aandacht aan (door bijbellezen, bidden, mediteren, zingen, 
liederen beluisteren, enz.), maar vaak is het alleen een grondgevoel van afhankelijk-
heid. Maar dat doet ongetwijfeld z’n werk: je weet je gedragen door een actief aan-
wezige God – met alle vreugde van dien.
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3 Een bedreigende God?

Er zijn christenen die God zien als een boeman. Zulke gelovigen gaan dan vooral af op 
wat de Bijbel vertelt over de toorn van God. Naar hun idee geven de beeldende be -
schrijvingen daarvan aan dat vréés voor God dé passende houding is tegenover  
Hem. Anderen gaan nog een stapje verder: zij zien God als een tiran, die naar wille-
keur toeslaat in het leven van mensen en die ontoegankelijk is voor hun jammer-
klachten. In die trant heeft Job op een gegeven moment over God gesproken (zie o.a. 
Job 9:13-20).1

3.1  Een lievige God?

Bij de mensen met wie ik contact had, ben ik bovenstaande visie niet zo vaak meer 
tegengekomen. Ruim veertig jaar geleden, toen ik net predikant was, lag dat anders. 
In die tijd werd God nogal eens als een bedreigende God gezien, die ongehoorzaam-
heid aan Hem stevig afstrafte. Het kwam dan ook voor dat ouders God met zijn drei-
ging gebruikten om hun kinderen in het gareel te houden: ‘Denk eraan: God ziet jou!’ 
Dat moest kinderen ervan weerhouden over de schreef te gaan. Wat dat voor gevol-
gen had voor hun beleving van God, laat zich raden.
Zoals vaker in de kerkgeschiedenis zijn we nu, naar mijn idee, naar de andere kant 
doorgeschoten. Dan wordt God als een zachtaardige opa gezien die alles goed vindt 
en het ons alleen maar naar de zin wil maken, en die het daarbij niet zo nauw neemt 
met zijn eigen Woord. In deze sfeer past het dat mensen hun onbijbelse levenskeuze 
verdedigen met het argument: ‘Ik voel me er goed bij; daarom kan ik me niet voorstel-
len dat God het zou afkeuren’, of: ‘Ik ben nog nooit zo gelukkig geweest, en dat ziet 
God toch graag?’ Toetsing van je eigen gevoelens en keuzes aan Gods Woord ligt hier-
door volledig buiten de horizon.

3.2  Streng

Gezien deze situatie is het vandaag weer de tijd om nadrukkelijk aandacht te vragen 
voor Gods toorn. Of we dat nu leuk vinden of niet, we kunnen er niet omheen dat 
God zich kwaad maakt over de slechtheid van mensen. Het Oude Testament is er vol 
van.

1 Op dat moment was Job woedend over z’n ellendige situatie. Na z’n ontmoeting met God zelf 
erkende hij dat hij God met deze benadering onrecht had gedaan, waarom hij tot twee keer toe 
z’n opstandige woorden herriep, Job 40:3-5; 42:1-6.
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Elke keer weer schokt het bijbellezers als ze tegenkomen dat God Israël als ‘beul’ heeft 
laten fungeren van de Kanaänitische volken met hun afgoderij (vgl. Deut. 7:1-2). Als 
vervolg hierop zijn onder leiding van Saul (1 Sam. 15:1-3) en David (2 Sam. 8:1-4) met 
instemming van God nog eens duizenden vijanden gedood.
Door toedoen van God vonden er eveneens onder Israël zelf slachtingen plaats, elke 
keer als ze tijdens hun reis door de woestijn God ontrouw waren (zie bijv. Ex. 32:26-28; 
Num. 21:4-6; 25:1-8). Denk verder aan de lange reeks bedreigingen die God via Mozes 
tegen zijn volk Israël heeft uitgesproken voor het geval dat ze ontrouw zouden wor-
den (zie Lev. 26:14-39; Deut. 28:15-68). Toen Gods volk inderdaad ontrouw werd, heb-
ben de profeten die felle bedreigingen herhaald. Meer dan eens hebben Jeremia en 
Ezechiël het aangekondigd dat God ‘het zwaard, de honger en de pest’ op zijn volk zou 
afsturen.2 En het is niet bij woorden gebleven. De mensen van het noordelijke tien-
stammenrijk en van het zuidelijke tweestammenrijk hebben via meedogenloze vij-
anden uit Assur en Babel God ontmoet als een aanvaller die nietsontziend bloed 
vergiet.
Maar hierna werden de Assyriërs en Babyloniërs door God niet gespaard. Om hun 
wrede behandeling van zijn volk heeft God hun zijn verontwaardiging laten voelen, 
tot hun ondergang toe. Schokkend is de beschrijving in Jesaja 63:1-6, met als slotuit-
spraak: ‘Ik heb de volken in mijn woede vertrapt. (...) Hun bloed liet Ik op aarde neer-
vloeien’ (Jes. 63:6).

Er wordt weleens een tegenstelling gemaakt tussen het Oude en het Nieuwe Tes-
tament. In het Oude Testament zouden we met een straffende God te maken hebben, 
het Nieuwe Testament zou worden getypeerd door Gods liefde.
Deze tegenstelling klopt niet. In het Nieuwe Testament is evengoed sprake van god-
delijke kwaadheid over ongehoorzaamheid. Zo heeft Christus Nikodemus erop gewe-
zen: ‘Wie niet in Hem gelooft is al veroordeeld, omdat hij niet wilde geloven in de 
naam van Gods enige Zoon’ (Joh. 3:18). Verder wijst Christus een paar keer op de 
mogelijkheid dat mensen door hun ontrouw worden verbannen naar de uiterste 
duisternis of geworpen in de vuuroven, waar ze zullen jammeren en knarsetanden 
(zie bijv. Mat. 8:12; 13:42,50; 22:13; 25:30).
De apostel Paulus blijft in de lijn van zijn meester als hij erop wijst: bij zijn terugkeer 
vanuit de hemel komt Jezus ‘in een vlammend vuur en omringd door engelen, door 
wie Hij zijn macht toont; dan straft Hij hen die God niet erkennen en geen gehoor 
geven aan het evangelie van onze Heer Jezus. Hun straf zal de eeuwige ondergang 
zijn, ver van de Heer en van zijn kracht en majesteit’ (2 Tess. 1:7-9).

2 Zie bijv. Jer. 14:11-12; 15:1-2; 18:21; 24:10; 29:17-18; Ez. 5:12-13,17; 6:11-12; 7:15.
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Daarbij passen de uitspraken van een andere apostel, die over God zegt: ‘Huivering-
wekkend is het te vallen in de handen van de levende God!’ (Heb. 10:31), en: ‘Onze God 
is een verterend vuur!’ (Heb. 12:29). En de apostel van de liefde, Johannes, geeft een 
visioen door waarin wordt verteld dat Christus’ tegenstanders ‘in de poel van vuur en 
zwavel’ worden gegooid. Daar zullen ze ‘dag en nacht worden gepijnigd, tot in eeu-
wigheid’ (Op. 20:10; vgl. 20:14-15; 21:8).

Het Oude én Nieuwe Testament zijn dus één in hun boodschap dat God ontrouw 
hoog opneemt en op een bepaald moment hardhandig afstraft. We kunnen niet 
anders concluderen dan dat we een strenge God hebben.

In dit verband wordt weleens gedacht aan de uitdrukking ‘de vreze des HEREN’. Deze 
uitdrukking komt 23 keer in de Bijbel voor3 en wordt wel zo uitgelegd: we moeten 
bang zijn voor God, want als zondige mensen kunnen we te maken krijgen met zijn 
huiveringwekkende straf. Deze uitleg is onjuist, want ‘de vreze des HEREN’ betekent 
niet angst voor de Heer, maar: ontzag, eerbied, respect voor Hem.4 Dat omvat van 
alles. Wie ontzag heeft voor God, erkent Hem in zijn eigenheid, waarbij we kunnen 
denken aan zijn grootheid, zijn glorie. Wie God eerbiedigt, realiseert zich dat Hij niet 
te vergelijken is met ons, mensen. Daarnaast hoort hierbij dat we vertrouwen stellen 
in zijn beloften en willen luisteren naar zijn geboden. Maar als we respect hebben 
voor God, realiseren we ons eveneens dat Hij ontrouw niet laat passeren. Hij ziet 
slechtheid niet achteloos door de vingers, maar registreert die en reageert daar vroeg 
of laat op.5

3.3  Niet meedogenloos

Uit het bovenstaande zou je kunnen concluderen dat God dus toch een bedreiging is 
voor ons en dat we voor Hem op onze hoede moeten zijn. Met zo’n conclusie doen we 
geen recht aan God.

3 Tenminste, in de vertaling van het Nederlands Bijbelgenootschap uit 1951: 2 Kron. 19:9; Job 28:28; 
Ps. 19:10; 34:12; 111:10; Spr. 1:7,29; 2:5; 8:13; 9:10; 10:27; 14:26-27; 15:16,33; 16:6; 19:23; 22:4; Jes. 11:2-3; 
33:6; Hand. 9:31; Kol. 3:22.

4 Door de NBV21 wordt deze uitdrukking consequent vertaald met ‘ontzag voor de Heer’.
5 H.G.L. Peels heeft uitgebreid over o.a. dit thema geschreven in: Wie is als Gij? ‘Schaduwzijden’ aan 

de Godsopenbaring in het Oude Testament, Zoetermeer, 1996. Zelf heb ik in mijn boek Omgaan 
met lijden (hoofdstuk 3: ‘Lijden als straf’) aandacht gegeven aan de vraag in hoeverre wij Gods 
straffend optreden in het hier en nu kunnen aanwijzen.
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Allereerst is het van belang vast te stellen dat God nooit grillig, nooit zonder reden 
straft. Bij vroegere heidense goden wist je geen moment wat je aan hen had. Al naar 
gelang hun humeur konden ze gemeen toeslaan of juist mild uit de hoek komen. Zo 
is God niet. Als Hij zijn boosheid laat merken, is dat altijd een reactie op de slechtheid 
van mensen, op hun overtreding van zijn geboden. Gods toorn is dus geen donder-
slag bij heldere hemel. Het zijn de mensen zelf die door hun opstelling Gods toorn 
over zich afroepen.

In menselijke verhoudingen hebben we met zo’n reactieve kwaadheid geen enkele 
moeite. Als een kind zich fout gedraagt, vinden we het normaal dat ouders daarop 
reageren; we weten hoe verkeerd het is voor een kind als het straffeloos grenzen mag 
overschrijden. Daarom zijn we het met elkaar erover eens dat ouders niet over zich 
heen moeten laten lopen (overigens mogen kinderen evengoed voor zichzelf opko-
men, maar dat is een ander onderwerp).
Gods reactieve optreden kunnen we nog beter volgen als we bedenken hoe de ge-
allieerden de Duitse nazi’s keihard lik op stuk hebben gegeven of hoe een verbond 
van landen ISIS op de knieën heeft gedwongen.
Zo laat ook God niet met zich sollen. Hij is geen goedige lobbes, maar een heilige God, 
die een afkeer heeft van alles wat afbreuk doet aan zijn eer, aan de bloei van zijn 
mensen, aan de glorie van zijn schepping. Maar daarmee is meteen duidelijk wie God 
terecht als een bedreiging zien: zij die zich weinig aan Hem gelegen laten liggen. 
Anderen hebben geen enkele reden bang te zijn voor Hem.
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Daar komt nog iets bij. Gods straf is geen uiting van tomeloze woede, maar van 
gekwetste liefde. Dat heeft God beeldend laten beschrijven door Ezechiël. Die tekent 
de relatie tussen God en zijn volk als een huwelijk tussen een voorname bruidegom 
met een kansloos meisje. Maar na hun huwelijkssluiting gaat het mis. Op een gege-
ven moment kiest die vrouw voor prostitutie en houdt ze er verschillende minnaars 
op na. Geen wonder dat haar man diep teleurgesteld is en heftig op deze ontrouw 
reageert (Ez. 16:1-43).
Jesaja vergelijkt Gods volk met een wijngaard waaraan de eigenaar gezwoegd heeft 
om die optimaal te laten bloeien. Begrijpelijk dat het de eigenaar raakt als die wijn-
gaard niks bruikbaars oplevert (Jes. 5:1-7).
Als de Bijbel spreekt over Gods dreigen en zijn daadwerkelijk straffen, steekt daar dus 
goedbeschouwd zijn liefde achter. Terwijl we al het goede aan Hem te danken heb-
ben, laten we Hem toch links liggen. Daar kan God niet over uit en dat laat Hij mer-
ken.

In overeenstemming hiermee wordt God nooit getekend als een sadist die er plezier 
in heeft mensen te kwellen. Integendeel, het gaat Hem aan het hart. Zo zegt Jesaja: ‘In 
al hun nood was ook Hijzelf in nood’ (Jes. 63:9) – en dan te bedenken dat ze hun nood 
(de ballingschap en alle ellende van dien) aan zichzelf te wijten hadden.
En in het hart van het boek Klaagliederen staat: ‘Als Hij leed berokkent, ontfermt Hij 
zich ook, zo groot is zijn liefde; slechts met tegenzin brengt Hij leed en rampspoed 
over de mensen’ (Klaagl. 3:32-33).
Ontroerend is wat Hosea schrijft. Eerst geeft hij harde woorden van God door: ‘Mijn 
volk bijt zich vast in zijn ontrouw jegens Mij. Al roepen ze tot Mij, de Allerhoogste, Ik 
zal hun lot niet verlichten.’ Maar dan volgt opeens iets heel anders: ‘Ach Efraïm, hoe 
zou Ik je ooit kunnen prijsgeven? Hoe zou Ik je kunnen uitleveren, Israël? (...) Mijn hart 
wordt verscheurd, door barmhartigheid word Ik bewogen. Ik zal mijn toorn laten 
varen en Efraïm niet opnieuw te gronde richten’ (Hos. 11:7-9).
Prachtig is eveneens het slot van het boek Jona. Jona zag het helemaal zitten dat de 
potentiële vijand van Israël, het heidense Nineve, zou ondergaan, maar wat zegt God 
tegen hem: ‘Zou Ik dan geen verdriet hebben om Nineve, die grote stad, waar meer 
dan honderdtwintigduizend mensen wonen die het verschil tussen links en rechts 
niet eens kennen [kinderen dus, CvdL], en dan nog al die dieren?’ (Jona 4:11).
Alleen al uit deze teksten blijkt dat God niet graag nietsontziend straft. Integendeel, 
al hebben mensen hun straf verdiend, dan nog gaat het Hem aan het hart te straffen. 
Per slot van rekening zijn we zijn mensen of zelfs (als we geloven) zijn kinderen.
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Uit het bovenstaande kunnen we concluderen dat we Gods dreigen en straffen nooit 
als typerend voor Hem mogen zien. Zijn uiteindelijke bedoeling met mensen, ook als 
Hij straffend toeslaat in hun leven, is dat ze tot inkeer en tot bloei komen.
Daarmee is onze moeite met de in 3.2. genoemde slachtingen in de Bijbel niet weg-
genomen. En evenmin hebben we hiermee een afdoende antwoord gekregen op het 
raadselachtige van bijvoorbeeld een tsunami, een pandemie, het overlijden van een 
jonge moeder, de aftakeling door een dodelijke ziekte. Dat alles neemt niet weg dat in 
de Bijbel wel terdege over Gods ultieme bedoeling wordt gesproken. En die is heil-
zaam, al snappen wij lang niet altijd hoe dat dan werkt.
Toch geeft Ezechiël namens God door: ‘Denken jullie dat Ik het toejuich als een slecht 
mens sterven moet? – spreekt God, de HEER. Nee, Ik wil dat hij tot inkeer komt en in 
leven blijft’ (Ez. 18:23). Zie ook verderop in zijn boek: ‘Zo waar Ik leef – spreekt God, de 
HEER –, de dood van een slecht mens geeft Me geen vreugde, Ik wil dat hij tot inkeer 
komt en in leven blijft’ (Ez. 33:11). En Petrus zegt: de Heer ‘heeft geduld met u, omdat 
Hij wil dat iedereen tot inkeer komt en niemand verloren gaat’ (2 Petr. 3:9).
Dat is typerend voor God. Gelet op de slechtheid van mensen is het vanzelfsprekend 
dat we rekenen met een strenge God, want Hij laat het kwalijke van ons niet over zijn 
kant gaan. Maar kijken we God in het hart, dan is primair dat God ons zijn vergeven-
de liefde wil schenken en dat Hij zijn beloften in ons leven wil waarmaken. Daarom 
worden er bemoedigende beelden voor God gebruikt: zorgzame herder (Ps. 23:1-4; Jes. 
40:11; Ez. 34:11-16), liefdevolle vader (Ps. 103:13; 1 Joh. 3:1), vertroostende moeder (Jes. 
46:3; 49:14-15; 66:12-13). Overheersend is dat God zich over ons ontfermt.

3.4  Christus

Wie er nog over aarzelt of God een boeman is, kan het beste z’n blik richten op 
Christus zoals Hij in de Evangeliën wordt getekend. Door zijn optreden en spreken 
maakt Hij zichtbaar en hoorbaar wie God is en wat God wil.
Enerzijds blijkt dan dat Christus ontrouw aan zijn hemelse Vader en aan Hem streng 
veroordeelt. Achteloos de schouders ophalen over wangedrag is er beslist niet bij. 
Naast wat ik al in 3.2 heb genoemd, kan gewezen worden op deze waarschuwing van 
Christus: ‘Wie een van de geringe mensen die in Mij geloven ten val brengt, die kan 
maar beter met een molensteen om zijn nek in zee geworpen worden en in de diepte 
verdrinken’ (Mat. 18:6). Wie in z’n leven een zonde koestert, is dus terecht ongerust als 
hij aan Christus denkt.
Anderzijds is deze kritische opstelling van Christus beslist niet kenmerkend voor 
Hem. Integendeel, Hij duidt zichzelf aan als de goede herder die ‘bereid (is) zijn leven 
te geven voor de schapen’ (Joh. 10:11). Ons allemaal roept Hij op: ‘Kom allen bij Mij, 
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jullie die vermoeid zijn en onder lasten gebukt gaan, Ik zal jullie rust geven. (…) want 
mijn juk is zacht en mijn last is licht’ (Mat. 11:28,30).

Juist om ons te redden heeft God Christus naar deze wereld gestuurd. Christus zegt 
zelf: ‘God had de wereld zo lief dat Hij zijn enige Zoon heeft gegeven, opdat iedereen 
die in Hem gelooft niet verloren gaat, maar eeuwig leven heeft. God heeft zijn Zoon 

niet naar de wereld gestuurd om een 
oordeel over haar te vellen, maar om 
de wereld door Hem te redden’ (Joh. 
3:16-17). We kunnen het dus niet weg-
stoppen dat er wel terdege een oordeel 
geveld zal worden, maar met dat doel 
is Christus niet in de wereld gekomen. 
Integendeel. Het mag dus waar zijn dat 
we van nature blootstaan aan Gods 
toorn, maar juist om dat te doorbreken 
heeft God in zijn barmhartigheid 
Christus gestuurd om ons te redden 
(Ef. 2:3-5).
‘Het evangelie naar de apostel Paulus’ 
omschrijft Christus’ betekenis zo: ‘Hij, 
die de gestalte van God had, maakte er 
geen aanspraak op aan God gelijk te 
zijn, maar deed afstand van zijn positie 
en nam de gestalte aan van een die-
naar. Hij werd gelijk aan de mensen, en 
als mens verschenen heeft Hij zich 

vernederd en werd gehoorzaam tot in de dood – de dood aan het kruis’ (Fil. 2:6-8). Het 
waarom hiervan komt naar voren in het kortste kerstevangelie: ‘Tenslotte kent u de 
liefde die onze Heer Jezus Christus heeft gegeven: Hij was rijk, maar is omwille van u 
arm geworden opdat u door zijn armoede rijk zou worden’ (2 Kor. 8:9). Dat is nu 
Christus. Bij God in de hemel beschikte Hij over een overstelpende glorie, waarvan wij 
ons geen voorstelling kunnen maken. Hij heeft er afstand van gedaan, is als mens op 
aarde gekomen en heeft al onze schulden willen uitboeten met als resultaat dat we 
hier op aarde eens gaan delen in zijn hemelse glorie (vgl. 2 Petr. 1:4; Op. 21:23-24).
Als we door ons geloof ons houvast bij Christus zoeken, is het niet meer beslissend 
voor God dat we schuldige mensen zijn. Hij kijkt dan immers via Christus naar ons en 
ziet dan onschuldige mensen die welkom zijn bij Hem.
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Al met al hebben we dus niet te doen met een bedreigende God die erop belust is te 
straffen. Wel blijft onverminderd waar dat met God niet te spotten valt (Gal. 6:7), dat 
zijn oordelen ondoorgrondelijk en zijn wegen onbegrijpelijk zijn (Rom. 11:33). Het is 
dan ook volstrekt ongepast God te benaderen als iemand die we naar onze hand 
kunnen zetten. Theologen noemen dat zijn transcendentie: Hij gaat alle menselijke 
maten en gedachten ver te boven.
Maar evengoed is waar dat God ons door Christus nabij is en dat Hij erop gespitst is 
ons uitzicht te geven. Er is dus geen reden om bang te zijn voor God. In Paulus’ woor-
den: ‘U hebt de Geest niet ontvangen om opnieuw als slaven in angst te leven, u hebt 
de Geest ontvangen om Gods kinderen te worden – door Hem roepen we God aan 
met “Abba, Vader”’ (Rom. 8:15). Zelfs aan Gods eindoordeel denkend hoeven we niet 
onzeker te zijn, lezen we bij Johannes: dankzij Christus ‘is de liefde bij ons tot vol-
maaktheid gekomen, en daardoor kunnen we op de dag van het oordeel vol vertrou-
wen zijn. (...) De liefde laat geen ruimte voor angst; volmaakte liefde sluit angst uit, 
want angst veronderstelt straf’ (1 Joh. 4:17-18). Wie door het geloof verbonden is met 
Christus, hoe kwetsbaar die binding ook mag zijn, gaat vrijuit bij God en mag Hem in 
alle vrijmoedigheid Vader noemen.

Primair voor Gods kinderen is dus niet de donkere kant van God, die hen onzeker kan 
maken, maar de lichtende kant, die dank zij Gods Zoon geborgenheid geeft. Niet 
angst maar vertrouwen past in de band met deze God. Al is en blijft ongehoorzaam-
heid aan God met alle gevolgen daarvan om te huilen en al kunnen de goddelijke 
bedreigingen uit de Bijbel op zichzelf genomen ons gedeprimeerd maken, verbonden 
met Christus kunnen we tenslotte toch vrolijke mensen zijn.
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4 Een veeleisende God?

4.1  Voorwaardelijke liefde?

Altijd zijn er wel christenen die God zien als iemand die ons onafgebroken opjaagt. 
Naar hun idee moeten we veel van Hem maar is het nooit genoeg. Gods liefde voor 
ons krijgt dan een voorwaardelijk karakter: God houdt pas van ons als we eerst vol-
doende voor Hem gepresteerd hebben. Deze benadering komt in de kerkgeschiedenis 
telkens weer voor. Zeker bij onze tijd past die benadering. In onze samenleving bepa-
len immers vaak je kwaliteiten en/of activiteiten of je door de ander gewaardeerd 
wordt.
Dat dit zo werkt tussen werkgever en werknemer is begrijpelijk, want die relatie gaat 
uit van het principe: ‘voor wat hoort wat’, ofwel: werk levert salaris op. Maar eveneens 
in het leven van alledag is de liefde nogal eens voorwaardelijk. Zo tel je op een visite 
niet mee als je geen successen kunt vertellen over je betaalde werk, terwijl met een 
boog heengelopen wordt om mensen die ogenschijnlijk weinig te vertellen hebben. 
Zelfs in gezinnen kan dit voorwaardelijke binnensluipen. Door de manier waarop 
ouders met hun kinderen omgaan, kunnen die de indruk krijgen, meestal zonder dat 
hun ouders het zo bedoelen: ‘Ik word pas door hen gewaardeerd als ik eerst thuis en/
of op school voldoende gedaan heb.’

In de lijn hiervan kunnen christenen het idee krijgen dat het eveneens in de relatie 
met God vooral om presteren gaat. Dit kan versterkt worden als de prediker stelt: 
‘God neemt geen genoegen met halfheid!’ Of als de apostel wordt geciteerd: ‘Heb je 
wel ten bloede toe weerstand geboden tegen de zonde?’ (vgl. Heb. 12:4 in de NBG-
vertaling van 1951). Deze benadering kan zelfs ontaarden in de gedachte dat de relatie 
met God een soort arbeidscontract is zoals tussen werkgever en werknemer: wij ver-
richten voor God prestaties, waarop God dan als tegenprestatie ons zijn gunst be-
wijst. Deze nadruk op onze inzet roept bij gewetensvolle mensen onvermijdelijk faal-
angst op: ‘Zou God mij wel gunstig gezind zijn, want m’n geloof en m’n gedrag zijn 
vast niet voldoende voor God.’

4.2  Opdrachten

Het kan niet ontkend worden dat de Bijbel vol staat met opdrachten van God aan 
ons. De Tien Geboden zijn het meest bekend, maar die worden uitgewerkt in talloze 
andere aansporingen. Zowel Christus in zijn toespraken als de apostelen in hun brie-
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ven geven veel aandacht aan wat wij móeten. Oppervlakkig gezien lijkt het er zelfs op 
dat ons christelijk gedrag een voorwaarde is om bij God te horen en om gered te wor-
den. Ik zet enkele uitspraken op een rij.

Drie uitspraken van Christus:
‘Niet iedereen die “Heer, Heer” tegen Mij zegt, zal het koninkrijk van de hemel 
binnengaan, alleen wie handelt naar de wil van mijn hemelse Vader’ (Mat. 7:21).
‘Ik verzeker jullie: alles wat jullie voor een van deze geringste mensen niet gedaan 
hebben, hebben jullie ook voor Mij niet gedaan. Hun staat een eeuwige bestraf-
fing te wachten’ (Mat. 25:45-46).
‘Ik heb het loon bij Me om iedereen te belonen naar zijn daden’ (aldus Christus 
aan de apostel Johannes op Patmos, Op. 22:12).

Twee uitspraken van de apostel Paulus:
‘God beloont ieder mens naar zijn daden’ (Rom. 2:6).
‘Wij moeten allen voor de rechterstoel van Christus verschijnen, zodat ieder van 
ons krijgt wat hij verdient voor wat hij in zijn leven heeft gedaan, of het nu goed 
is of slecht’ (2 Kor. 5:10).

Deze uitspraken hebben gemeenschappelijk dat gewezen wordt op de onmisbaar-
heid van ons christelijk gedrag. God vraagt van ons gehoorzaamheid. Dat ligt tegen-
woordig niet goed in de markt. Want gehoorzaamheid betekent dat je je voegt naar 
wat een ander, in dit geval God, van je vraagt. Maar tegenwoordig hangt het in de 
lucht dat je vóór alles afgaat op wat je zelf voelt. Daar past geen gezaghebbende 
instantie bij van buiten en zeker niet dat je jezelf door die instantie zo nodig tot de 
orde laat roepen. Wie anders doet dan wat hij oorspronkelijk voelde, is onecht, ont-
kent z’n diepste zelf. En trouwens: ‘God vraagt toch niet van je dat je iets doet zonder 
dat je het meent?’ Wie daarop reageert dat we toch naar God moeten luisteren, kan 
als einde van alle tegenspraak te horen krijgen: ‘Dat kun je wel zeggen, maar als ik 
het anders voel?’

Tegenover deze benadering vanuit de eigen subjectiviteit staan de boven aange-
haalde uitspraken, die uitgaan van Gods opdrachten aan ons. Het blijkt uitermate 
belangrijk dat we ons als echte volgelingen van Christus gedragen. Sterker nog: als 
dit gedrag ontbreekt, kunnen we daarmee onze redding verspelen. Aan deze grote 
betekenis van onze inzet voor God moeten we niks afdoen. Bij ons christen-zijn hoort 
dat we God metterdaad toegewijd zijn. Het is daarom onjuist ons te laten leiden door 
onze eventuele allergie voor ‘moeten’. God heeft hoge verwachtingen van ons, waar-
aan Hij ons graag ziet voldoen.
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Tegelijk is het noodzakelijk dat we de genoemde uitspraken in het bredere verband 
van de Bijbel beluisteren. Nemen we ze op zichzelf, dan lijkt de conclusie onontwijk-
baar dat Gods liefde pas naar ons uitgaat als we voldoende presteren en dus dat onze 
redding afhankelijk is van onze inzet. Maar dat klopt niet met wat ons elders wordt 
voorgehouden. Dat zou bovendien een ontmoedigende boodschap zijn, want ons 
gedrag is nooit genoeg om bij God in de gunst te komen en te blijven. Gelukkig stelt 
God in zijn liefde voor ons geen voorwaarden vooraf.

4.3  Onvoorwaardelijke liefde

Uit de Bijbel blijkt dat wij onszelf beslist niet hoeven op te jagen om bij God in de 
gunst te komen. Dit prestatiedenken strookt niet met de manier waarop God met 
ons omgaat. In zijn relatie met ons staan nooit zijn geboden voorop, maar juist zijn 
gunsten. Het meest bekende bewijs hiervoor is de intro van de tekst van de Tien 
Geboden: ‘Ik ben de HEER, uw God, die u uit Egypte, uit de slavernij, heeft bevrijd’ (Ex. 
20:2). Dan pas volgen de geboden zelf.
Dit is in harmonie met wat God even hiervoor via Mozes tegen Israël had gezegd. Bij 
die gelegenheid spoorde Hij hen aan zijn woorden ter harte te nemen en zich aan het 
verbond met Hem te houden, maar dat deed Hij pas nadat Hij hen eerst eraan herin-
nerd had: ‘Jullie hebben gezien hoe Ik ben opgetreden tegen Egypte, en hoe Ik je op 
adelaarsvleugels gedragen heb en je hier bij Mij heb gebracht’ (Ex. 19:4).

Dat Gods liefde voorafgaat aan zijn geboden en dan ook aan onze inzet, komt even-
eens naar voren in de manier waarop God met kinderen van gelovigen omgaat. Zo 
wordt van Christus verteld dat Hij de kinderen die door gelovigen bij Hem werden 
gebracht, in zijn armen nam en hen zegende door hun de handen op te leggen 



33

Een veeleisende God?

(Mar.10:16). En Petrus verklaarde op de pinksterdag dat Gods belofte, namelijk dat  
Hij de Geest zou geven en vergeving schenken, bestemd was voor onder anderen  
de kínderen van z’n toehoorders (Hand. 2:38-39). God komt dus al met uitgestoken 
armen op mensen af nog vóórdat zij Hem iets christelijks te bieden hebben. Dat is 
een van de wezenlijke kanten van de doop van baby’s: met hun doop krijgen wij het 
als toeschouwers met eigen ogen te zien dat Gods liefde het eerste is in hun leven  
en niet hun kwaliteiten en activiteiten.1 God zij dank geldt dit evengoed voor ons  
als volwassen gelovigen.

4.4 Christus

Dat Gods liefde voorafgaat aan onze bijdrage, blijkt vóór alles uit het werk van zijn 
Zoon, Jezus Christus. In de woorden van de apostel Paulus: ‘Toen wij nog hulpeloos 
waren is Christus voor ons, die op dat moment nog schuldig waren, gestorven. (…) 
God bewijst ons zijn liefde, doordat Christus voor ons gestorven is toen wij nog zon-
daars waren’ (Rom. 5:6-8).
In overeenstemming hiermee schrijft Johannes dat Gods liefde voor ons niet wakker 
gemaakt is door onze liefde voor Hem; zijn liefde is juist de bron van onze redding: 
‘Het wezenlijke van de liefde is niet dat wij God hebben liefgehad, maar dat Hij ons 
heeft liefgehad en zijn Zoon heeft gezonden om verzoening te brengen voor onze 
zonden’ (1 Joh. 4:10).
God is dus niets verplicht aan ons, maar in zijn royaliteit, ‘uit genade, om niet’ (Rom. 
3:24) biedt Hij ons toch zijn vergevende liefde aan, dankzij Christus.

De beslissende daad die van ons verwacht wordt, is dan ook niet dat we de wet nale-
ven, maar dat we geloven in Christus (Rom. 3:26,28). Dat is de enige adequate reactie 
op Gods liefde zoals die tastbaar is geworden in de menswording van zijn Zoon. Het 
is door die daad van het geloof dat we vergeving krijgen en zicht op het eeuwige le- 
ven (Joh. 3:16,36; Kol. 1:13-14). Dit geloven is beslist geen prestatie waaraan kwaliteits-
eisen gesteld worden. Het is simpelweg dat we onze lege, vuile handen ophouden 
voor het geschenk van de redding, dat God ons gratis aanreikt.

1 Dit is overigens niet het enige wat over baby’s van gelovigen valt te zeggen. In Dordtse Leerregels 
I,17 staat: ‘Over de wil van God kunnen wij ons alleen uitspreken op grond van zijn eigen Woord. 
Dit verzekert ons ervan, dat de kinderen van de gelovigen heilig zijn, niet van nature, maar uit 
kracht van het genadeverbond, waartoe zij met hun ouders behoren. Daarom moeten godvre-
zende ouders niet twijfelen aan de uitverkiezing en het behoud van hun kinderen, die God zeer 
jong uit dit leven wegneemt.’ In: Gereformeerd Kerkboek, Heerenveen, 2017, p. 577.



Op weg naar harmonie

34

‘Simpelweg’, schrijf ik. Daarmee bedoel ik niet dat dit ophouden van lege handen 
eenvoudig is. Het vraagt van ons dat we de controle loslaten en stoppen met de 
gerichtheid op onszelf. Dat is niet makkelijk. Tegelijk is waar dat dit geloven geen 
ingewikkelde acties van ons vraagt. Het gaat erom dat we ons richten op Christus. We 
erkennen onze afhankelijkheid van Hem, we zijn ervan doordrongen dat we het moe-
ten hebben van zijn plaatsvervangend boeten voor onze schulden en van zijn plaats-
vervangende gehoorzaamheid aan God. Dit geloven heeft als effect dat we nauw 
verbonden zijn met Christus, zo nauw dat God mij  ‘de voldoening, gerechtigheid en 
heiligheid van Christus’ toerekent ‘alsof ik nooit zonde had gehad of gedaan, ja, alsof 
ik zelf al de gehoorzaamheid volbracht had die Christus voor mij volbracht heeft.’2 
Met andere woorden: de inzet die van ons gevraagd wordt, is in Gods ogen al verricht, 
door Christus.

4.5  Ontspannen inspanning

Van Jakobus kunnen we leren dat geloven hand in hand hoort te gaan met christelijk 
gedrag, want geloof zonder daden is dood (Jak. 2:22,26). Dat moeten we niet misver-
staan. In 4.2 schreef ik: als christelijk gedrag ontbreekt, kunnen we daarmee onze 
redding verspelen. Daarmee lijk ik gezegd te hebben dat het dóórgaan van Gods 
liefde-voor-ons afhankelijk is van ons presteren. Onderwezen door Jakobus moeten 
we het anders zeggen: als we onze redding verspelen door ons onchristelijk gedrag, 
komt dat niet zozeer vanwege het gebrek aan christelijk gedrag, maar vanwege het 
feit dat er kennelijk geen gelóóf (meer) is. Dus valt de beslissing van onze redding 
nooit bij ons christelijk gedrag als zodanig, maar bij wat daar al of niet achter ligt: 
ons geloof. Wie weigert zijn handen voor God op te houden (want dat is geloven), 
ofwel: wie geen verbondenheid met Christus heeft, zo iemand zal z’n gedrag per defi-
nitie onveranderd laten. Maar wie zich als bedelaar voor God weet te staan, laat dat 
ongetwijfeld uitkomen in z’n gedrag.
Maar dat gedrag vráágt God ook van ons. Hij wil dat ons geloof zichtbaar, hoorbaar, 
tastbaar wordt. Toch hoeven we ons niet te laten opjagen, als zou Gods gunst van ons 
afhangen. Wie door het geloof met Christus verbonden is, kan erop vertrouwen dat 
de angel uit die opdrachten weggehaald is, omdat Christus plaatsvervangend gele-
den heeft voor ons falen en plaatsvervangend gehoorzaam geweest is.
Al vertoont onze gehoorzaamheid tekortkomingen, dat is niet fataal zolang we op 
Christus gericht zijn, al gaat dat gepaard met mitsen en maren. Door onze eenheid 
met Christus, hoe kwetsbaar die ook is, gelden wij voor God als vrijgesproken mensen 
die Hem toegewijd zijn. De inspanning die van ons gevraagd wordt, hoeft ons daar-

2 Antwoord 60 uit de Heidelbergse Catechismus, in: Gereformeerd Kerkboek, p. 545-546.
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om niet meer te deprimeren maar kan juist ontspannen plaatsvinden, want ons 
christelijk gedrag ligt in Gods ogen al klaar bij Christus.

Maar er is nog meer reden om te spreken van een ontspannen inspanning. Onze 
inzet komt namelijk alleen tot z’n recht als die staat in het kader van de liefde. 
Daarbij denk ik aan tweeërlei liefde: Gods liefde voor ons en onze liefde voor Hem.

Allereerst over Gods liefde voor ons. Wie gehoorzaamt, doet dat in het vertrouwen 
dat Gods opdrachten alles te maken hebben met zijn liefde voor ons en dus dat ze 
heilzaam zijn voor ons.3 Dat wordt lang niet altijd zo gezien. Hoe vaak wordt niet 
gemeend dat Gods geboden ons belemmeren in onze ontplooiing en ons onvrij 
maken. Het tegendeel is waar: omdat de geboden afkomstig zijn van onze Schepper 
die tegelijk onze Vader is, kunnen ze alleen maar goed zijn voor ons. Natuurlijk, ze 
beperken ons doordat ze ons afschermen van kwade invloeden; bovendien kunnen ze 
pijn kosten doordat we tegen onszelf moeten ingaan. Maar uiteindelijk is dat voor 
ons bestwil (zie hierover 6.3). Een bekend beeld: een vis kan alleen blijven leven als hij 
in het water blijft; daar is hij in z’n element; zodra hij daarbuiten is, gaat hij dood. Zo 
zijn ook wij pas in ons element als we ons laten binden door wat God ons te zeggen 
heeft. Wie vrij wil zijn van wat God ons opdraagt, is slaaf van z’n eigen slechte ik en 
van de macht van het kwaad, terwijl hij de dood over zich afroept. Maar wie zich door 
Gods Woord laat gezeggen, leeft in ware vrijheid en heeft deel aan het eeuwige leven 
(vgl. Rom. 6:16-23; Gal. 5:1).

Maar nu onze liefde voor God. Als we Hem alleen gehoorzamen omdat dit ‘moet’, 
wordt onze gehoorzaamheid een koude, plichtmatige handeling. Maar beseffen we 
hoe God onze handen gevuld heeft met zijn geschenken en hoe heilzaam Gods gebo-
den zijn, dan willen we met graagte naar God luisteren. Daarmee laten we al het 
koude en plichtmatige achter ons. Gehoorzaamheid die in beweging wordt gebracht 
door liefde voor God, krijgt iets vanzelfsprekends. Die gehoorzaamheid wordt zelf een 
daad van liefde, tegenover God maar evengoed tegenover onze medemens (vgl. 1 Joh. 
4:19-21). Door onze weerbarstigheid kan onze gehoorzaamheid moeizaam verlopen 
en strijd betekenen. Als reactie op wat God voor ons betekent, is gehoorzamen een 
vreugdevolle vanzelfsprekendheid.

3 Dit maakt begrijpelijk waarom Ps. 119 zo uitgebreid de lof zingt op Gods geboden en waarom in 
Ps. 19:8-11 zulke enthousiaste typeringen staan van Gods geboden: volmaakt, levenskracht, 
betrouwbaar, wijsheid, vreugde voor het hart, licht voor de ogen, rechtvaardig, begeerlijker dan 
goud, zoeter dan honing.



Op weg naar harmonie

36

We kunnen ook van een ontspannen inspanning spreken omdat we er niet alleen 
voor staan. Dezelfde Paulus die zegt: ‘Blijf u inspannen voor uw redding, en doe dat in 
diep ontzag voor God’, zegt in één adem hierna: ‘want het is God die zowel het willen 
als het handelen bij u teweegbrengt, omdat het Hem behaagt’ (Fil. 2:12-13). En in een 
ander verband spoort Paulus ons aan ‘om de weg te gaan van de goede daden’, maar 
daarvan zegt hij meteen: ‘die God heeft voorbereid’ (Ef. 2:10). Daarbij denken we aan 
het feit dat we Gods Geest ontvangen hebben en dat die zelfs in ons woont (1 Kor. 
6:19). Door die goddelijke krachtbron in ons krijgt het Woord effect op ons, met als 
resultaat dat we ertoe komen Jezus als Heer van ons leven te erkennen (Rom. 8:9-11). 
Bovendien groeit er bij ons ‘de vrucht van de Geest’: ‘liefde, vreugde en vrede, geduld, 
vriendelijkheid en goedheid, geloof, zachtmoedigheid en zelfbeheersing’ (Gal. 5:22-23). 
Alleen, die Geest komt ons nooit automatisch aanwaaien. We moeten erom vragen, 
maar dan gebeurt het dat Hij met Gods Woord vernieuwend werkzaam is in ons.

We hoeven ons dus niet in de war te laten brengen als zou God een veeleisende God 
zijn die ons constant opjaagt. Gaan we alleen af op de opdrachten in de Bijbel, dan 
kunnen die door hun hoeveelheid en ernst ons zwaar op de maag liggen. Daarom is 
het noodzakelijk op ons te laten inwerken dat Gods liefde vóór alles uit gaat, dat 
Christus met zijn lijden en toewijding onze plaats bij God heeft ingenomen, dat de 
geboden heilzaam zijn voor ons en dat Christus’ Geest ons in beweging zet. In het 
licht daarvan is gehoorzamen een ontspannen inspanning, die gestempeld wordt 
door onze liefde.
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B   Omgaan met jezelf
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5 Geliefde kinderen

5.1  Ontmoedigd en opgejaagd

Veel mensen hebben het diepgewortelde gevoel dat ze geen waarde hebben: ‘Ik ben 
slecht, ik deug niet, ik ben niet de moeite waard, ik kan er eigenlijk net zo goed niet 
zijn.’ Dit kan samengaan met de gedachte: ‘Als ik nou maar goed m’n best doe, word 
ik vast aardig gevonden, bereik ik iets in m’n leven.’
Zo’n negatieve manier van kijken naar jezelf is mogelijk de erfenis die je uit je jeugd 
hebt meegenomen. Het kan best zijn dat je voor een groot deel goede ouders hebt 

gehad, maar de kans bestaat 
dat ze jou op de een of andere 
manier tekort hebben ge-
daan. Mogelijk hebben je 
ouders je gevoelens en ver-
dere inbreng regelmatig 
onvoldoende serieus geno-
men, waardoor je geen ge-
zond zelfgevoel kon ontwik-
kelen. Wellicht bevatte hun 
optreden tegenover jou, vast 
onbedoeld1, de boodschap: ‘Jij 
bent pas ons lieve kind als je 
gehoorzaam bent aan ons, 
deze boodschap voor ons 
doet, ten minste gemiddeld 
een acht op school haalt’ – 

waardoor jij als kind ertoe gebracht werd je uit te sloven om maar in de gunst van je 
ouders te komen. Op deze manier is niet of onvoldoende voldaan aan de psychische 

1 Juist doordat ouders meestal onbedoeld in de fout gaan, is het lastig voor een kind om dit later 
met hen te bespreken. Als een kind dan kritiek uit op z’n ouders, schieten die vaak meteen in de 
verdediging door een beroep te doen op hun goede bedoelingen: ‘Wij waren alleen uit op je 
bestwil. Wat hebben we niet voor je overgehad.’ Dat zal vast waar zijn, maar mijns inziens is die 
reactie ernaast. Kritiek van hun kind moet ouders juist aanzetten tot zelfreflectie: ‘Was dat het 
effect op ons kind, heeft hij ons optreden zo ervaren?’ Als ze op deze manier de kritiek onder 
ogen zien, zijn ze in staat hun schuld tegenover hun kind te erkennen.
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basisbehoeften van jou als kind: respect voor jouw eigenheid, en onvoorwaardelijke 
liefde. Hiervan zal waarschijnlijk het resultaat zijn dat je een chronisch gevoel van 
minderwaardigheid hebt en een innerlijke drang andermans gunst te verdienen.2

Als je zo door je levensgeschiedenis beschadigd bent, kan er bij jou een innerlijke 
criticus ontstaan, die je telkens zit af te kammen: ‘Zie je wel, je kunt niks en je bent 
niks.’ Ook kun je last hebben van een innerlijke slavendrijver die je telkens weer opjut 
nog beter te presteren: ‘Je moet hiermee geen genoegen nemen, maar nog meer je 
best doen!’
Nooit ben je tevreden over jezelf. Altijd weer ervaar je dat je tekortschiet en dat de 
perfectie buiten bereik blijft, ondanks al je inzet om aan je eigen hoge maatstaf te 
beantwoorden.
Deze psychische beschadiging vanuit je jeugd werkt bij iedereen verschillend, mede 
doordat ieders kwetsbaarheid afhankelijk is van z’n genen. Daardoor zal de een meer 
last hebben van die innerlijke criticus en de ander meer last van die innerlijke slaven-
drijver. Heb je van beide evenveel last, dan zit je verstrikt in een duivelse cirkelgang: 
omdat je je minderwaardig voelt, zet je je extra in, maar daardoor ontdek je dat het 
jou niet lukt, waarom je je nog meer minderwaardig voelt en dus een tandje hoger 
schakelt, enzovoort. In extreme gevallen kunnen die criticus en die slavendrijver zich 
ontwikkelen tot heuse stemmen in je hoofd die jou proberen aan te sturen en/of die 
telkens commentaar geven op wat jij doet.

Deze twee innerlijke ‘instanties’ worden door onze samenleving nog weer versterkt. 
Mensen worden immers haast altijd afgerekend op hun kwaliteiten en/of activitei-
ten. Dit kan bevorderen dat je bevestigd wordt in je gevoel van minderwaardigheid 
en/of dat je aangespoord wordt je nog eens extra in te spannen.

2 Over dit probleemveld wordt verhelderend geschreven door Ingeborg Bosch: De herontdekking 
van het ware zelf. Een zoektocht naar emotionele harmonie, achtste druk, Amsterdam/Ant-
werpen, 2005, en: Illusies. Over bevrijding uit de doolhof van emoties, eerste druk, Amsterdam/
Antwerpen, 2003. Een reeks uitspraken van haar staan op m’n site, rubriek ‘Teksten van anderen 
II: Psychologische teksten’, no. 8. 
Daarnaast is het boek van haar collega Jean Jenson van belang: Een zoektocht naar het ware zelf. 
Leren omgaan met de negatieve ervaringen uit de kindertijd, zevende druk, Amsterdam/Ant-
werpen, 2004. 
Zij beiden bouwen voort op de werken van Alice Miller. Een van haar bekendste titels is: Het 
drama van het begaafde kind. Op zoek naar het ware zelf, eenentwintigste druk, Houten, 1998.
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Het kan duidelijk zijn dat het bestaan van de innerlijke criticus en de innerlijke sla-
vendrijver je verhouding tot anderen verziekt. Enerzijds voel je je altijd onzeker 
tegenover anderen, want je blijft twijfelen of je wel goed genoeg bent voor hen. 
Anderzijds voel je je constant gedrongen je uiterste best te doen om maar bij hen in 
de smaak te vallen.

Ten slotte bestaat het risico dat deze negatieve levenshouding ook je geloofshouding 
wordt. Dan heb je het idee dat je voor God een slecht mens bent die eigenlijk alleen 
maar straf verdient. Dan overheerst de gedachte dat je vooral als taak hebt voor God 
te presteren, wil je bij Hem in de gunst komen en blijven.
Wie deze geloofshouding heeft, zal daarin altijd gesterkt worden door wat hij in de 
Bijbel leest, want daarin wordt nadrukkelijk gewezen op ons falen en op de noodzaak 
toch gehoorzaam te zijn. Wie een criticus en/of slavendrijver in zich heeft, zal deze 
twee bijbelse gegevenheden gauw ervaren als een ondersteuning voor deze inner-
lijke instanties, waardoor ze nog meer invloed gaan uitoefenen. Bovendien loop je 
groot gevaar dat je ze op God gaat projecteren. Het resultaat hiervan is dat God voor 
jou een kritische, veeleisende God wordt, voor wie je het nooit goed doet, over wiens 
gunst je altijd onzeker blijft en die je tot vermoeiends toe aanspoort je in te zetten.

Het resultaat van dit alles is dat je een ontmoedigd en opgejaagd mens wordt, vol 
schuldgevoel: ‘Ik heb nog altijd niet bereikt wat ik zou moeten bereiken, maar het lukt 
me nooit, want ik moet zo veel!’ Mensen die hierdoor geteisterd worden, kunnen het 
onmogelijk opbrengen voluit te leven. Ze óverleven alleen maar. Soms gaat hun 
moeite met hun zijn zo ver dat ze het liefst van de last daarvan bevrijd zouden wor-
den.

5.2  Twee vormen van zelfgevoel en schuldgevoel

Het verstoort de gedachtegang van m’n verhaal, maar voor de liefhebber wil ik er 
toch aandacht voor vragen dat in 5.1 goedbeschouwd sprake is van twee vormen van 
zelfgevoel en van schuldgevoel, die ongemerkt met elkaar vermengd worden.

Allereerst wordt een uitspraak op psychologisch gebied, ‘Ik ben slecht’, overgebracht 
op godsdienstig gebied, waar deze uitspraak een fundamenteel andere betekenis 
heeft:
- Op psychologisch gebied – en daar begon 5.1 mee – gaat de zelftypering ‘Ik ben 

slecht’ vaak samen met een uitspraak als ‘Ik ben het niet waard te leven’. De 
slechtheid op dit gebied ziet namelijk in feite op de minderwaardigheid of zelfs 
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nietswaardigheid van ons ‘zijn’. De uiterste consequentie van dit negatieve zelfge-
voel is dan ook (neiging tot) zelfdoding.

- Op godsdienstig gebied gaat de zelftypering ‘Ik ben slecht’, als het goed is, samen 
met een uitspraak als: ‘Ik heb Christus als redder nodig.’ De slechtheid op dit 
gebied ziet namelijk op ons morele falen tegenover God. Daarmee wordt niets 
gezegd over een eventueel gebrek aan zijnswaarde van ons. Integendeel, dat God 
zijn Zoon, Christus, voor ons naar de wereld heeft gestuurd, bewijst al dat we 
waarde hebben voor Hem. Daarom kan dit negatieve zelfgevoel dank zij Christus 
erin uitmonden dat we blij zijn met ons leven.

We hebben hier dus te doen met twee verschillende onderwerpen. Het eerste nega-
tieve zelfgevoel demotiveert tot moedeloze passiviteit, terwijl het tweede activeert 
tot een hoopvol verlangen naar Christus. Helaas gebeurt het – en daar gaat het in het 
slot van 5.1 over – dat ze door elkaar gehutseld worden. Dan geven we al in onze kin-
dertijd en/of later als volwassene ons negatieve zelfgevoel een godsdienstige ijk: ‘Ik 
ben niks voor Gód’, met desastreuze gevolgen voor onze geloofsbeleving en mogelijk 
zelfs een versterking van suïcidale gevoelens.3

Met het bovenstaande hangt samen dat op deze manier onvermijdelijk twee soorten 
schuldgevoel door elkaar worden gehutseld, kort gezegd: psychologisch en godsdien-
stig schuldgevoel:
- Psychologisch schuldgevoel houdt in dat je er last van hebt dat je op een bepaald 

punt niet beantwoordt aan je eigen ideaal. Al doe je nog zo je best, je kunt het van 
jezelf niet accepteren dat je beneden het door jou gewenste niveau functioneert. 
Dit schuldgevoel kun je kwijtraken door te leren leven met het onvolkomene, dus 
dat we in deze wereld nooit de perfectie zullen bereiken.

- Godsdienstig schuldgevoel houdt in dat het jou dwarszit dat je niet beantwoordt 
aan wat God van je vraagt. Je erkent tegenover Hem dat bepaald gedrag van je 
niet spoort met je kind-zijn van God. Dit schuldgevoel kun je kwijtraken door je 
toevlucht te zoeken bij Christus en te geloven aan zijn vergeving.

Als je beide vormen van schuldgevoel door elkaar hutselt, raken ze met elkaar ver-
strengeld, met als gevolg dat je door je schuldgevoel wordt gegijzeld. Het lukt je niet 
meer je daarvan te bevrijden. Focus je op de vergeving door God, dan wordt het besef 
van die vergeving verstoord omdat je jezelf niet kunt vergeven. Focus je op de verge-

3 Helaas hutselt ook Ingeborg Bosch deze twee onderwerpen door elkaar als ze een beschrijving 
geeft van ‘de christelijke traditie’, zie haar boek De herontdekking van het ware zelf, p. 63-64.
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ving van jezelf, dan blijf je daaraan twijfelen omdat Gods vergeving niet voor je leeft.
Je kunt pas verder komen als je beide vormen goed onderscheidt en elk op z’n speci-
fieke manier benadert.

5.3  Aanvaard door God

Wil je tot bloei komen, dan moeten die innerlijke criticus en die innerlijke slavendrij-
ver ontmaskerd en onttroond worden. Hierbij zal vaak hulp van buitenaf nodig zijn. 
Allereerst denk ik dan aan psychische hulp. Daardoor kun je er zicht op krijgen hoe 
die twee instanties in jou werkzaam zijn geworden; je gaat dan alsnog je oude pijn 
ervaren over wat jou vroeger is aangedaan en wat jij daardoor als kind gemist hebt. 
Door dit proces kun je bereiken dat die innerlijke instanties hun macht over jou gaan 
verliezen, zodat je beter in het leven kunt staan.4

Daarnaast is onmisbaar dat ons denken en voelen bijbelse correctie ondergaat.5 Zo 
worden we door de apostel Paulus aangespoord: ‘U moet veranderen door uw gezind-
heid te vernieuwen, om zo te ontdekken wat God wil en wat goed, volmaakt en Hem 
welgevallig is’ (Rom. 12:2). En elders zegt hij: ‘De wapens waarmee wij ten strijde trek-
ken (...) zijn zo krachtig dat ze bolwerken kunnen slechten voor God. We halen spits-
vondigheden neer en iedere verschansing die wordt opgetrokken tegen de kennis van 
God, we maken iedere gedachte krijgsgevangene om haar aan Christus te onderwer-
pen’ (2 Kor. 10:4-5).
Zo moeten we, geleerd door Gods Woord, onze eventuele beleving van God als een 
kritische en veeleisende God te lijf gaan. Het is waar, God kan streng zijn, terwijl Hij 
ook met opdrachten op ons afkomt. Maar dat neemt niet weg dat zijn liefde vooraf-
gaat aan alles (zie hierover 4.3).
Die liefde is dus niet afhankelijk van wat wij zijn, hebben of doen. Dit blijkt hieruit 
dat God in alle vrijheid ervoor gekozen heeft de mens te scheppen en in een prach-
tige leefwereld te plaatsen als de hof van Eden (Gen. 2:7-8). En toen de mens in 
opstand kwam, heeft Hij in zijn onbegrijpelijke goedheid ervoor gekozen de mens 
niet weg te vagen. Nog voordat de mens tot inkeer kwam, heeft God hem uitkomst 
geboden (zie Gen. 3:15). Diezelfde liefde ontmoeten we in het begin van onze jaartel-
ling, dus toen de meeste mensen in de wereld los van Hem leefden en wij nog niet 
eens geboren waren. Toen heeft God zijn Zoon naar de wereld gestuurd, die zichzelf 
voor ons heeft opgeofferd (Rom. 5:6-8; 1 Joh. 4:10).

4 Zie hierover de boeken van Alice Miller, Jean Jenson en Ingeborg Bosch, vermeld in noot 2.
5 In hoofdstuk 7 van Leven in Gods wereld, p. 115-124, heb ik breder geschreven over deze twee-

zijdige hulpverlening.
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Om dit alles kunnen we zeggen dat God ons aanvaardt zoals we zijn. Er valt uiteraard 
meer te zeggen (zie 5.4), maar deze acceptatie door God is intussen een feit.

Daar komt bij: als we door het geloof met Christus verbonden zijn, is onze positie als 
opstandeling omgezet in de positie van een kind. Over de betekenis hiervan raakt 
de apostel Paulus niet uitgesproken: Eén met Christus mogen we God onze Vader 
noemen, mogen we ons door God vrijgesproken weten; ‘en wie Hij heeft vrijgespro-
ken, heeft Hij ook laten delen in zijn luister’ (Rom. 8:15,33,30). Elders zegt Paulus: 
‘Omdat God zo barmhartig is en de liefde die Hij voor ons heeft opgevat zo groot, 
heeft Hij ons, terwijl wij allen dood waren door onze zonden, samen met Christus 
levend gemaakt. Door genade bent u gered! Hij heeft ons samen met Hem tot leven 
gewekt en ons een plaats gegeven in de hemelsferen, in Christus Jezus’ (Ef. 2:4-6). 
Grootsere dingen kun je toch niet over mensen zeggen. Met al onze aardse beperkin-
gen hebben we door onze verbondenheid met Christus nu al een plek in de hemel 
met z’n imponerende luister. Daaruit blijkt dat we als gelovigen helemaal door God 
zijn aanvaard en door zijn liefde worden gedragen.

Het kan niet anders of dit heeft beslissende gevolgen voor onze kijk op onszelf. Nu we 
ons bij God geborgen mogen weten, is het eigenlijk ondenkbaar dat we ons door 
onze innerlijke criticus en/of onze innerlijke slavendrijver laten tiranniseren. Paulus 
verwoordt het zo: ‘Christus heeft ons bevrijd opdat wij in vrijheid zouden leven; houd 
dus stand en laat u niet opnieuw een slavenjuk opleggen. (...) U bent geroepen om 
vrij te zijn’ (Gal. 5:1,13).
Die kritische en die veeleisende instantie in ons hebben absoluut geen recht van 
spreken meer. God houdt ons als bevrijdende boodschap voor: ‘Ik hou van jou. Je bent 
een mens van Mij. Meer nog: je bent mijn vrijgesproken kind en hoort bij Mij thuis.’ 
Daar past geen zure stem bij die tegen ons zegt: ‘Je deugt niet, je bent niks waard. Je 
moet presteren, wil je geliefd worden.’ Zodra die stem zich in ons laat horen, moeten 
we ons door Gods bevrijdende boodschap tot de orde laten roepen. Dan leggen we 
die innerlijke stem zo goed mogelijk het zwijgen op, zodat die ons niet meer kan rin-
geloren.
In plaats daarvan gaan we vooral luisteren naar de enthousiaste zang van de apostel: 
‘Als God voor ons is, wie kan dan tegen ons zijn? Zal Hij, die zijn eigen Zoon niet heeft 
gespaard, maar Hem omwille van ons allen heeft prijsgegeven, ons dan met Hem ook 
niet alles schenken?’ (Rom. 8:31-32). Het is dus volstrekt bezijden de waarheid dat we 
voor God niks waard zouden zijn of dat we almaar zouden moeten presteren om bij 
Hem in de gunst te komen. Precies het omgekeerde is van toepassing: ‘U bent gerei-
nigd, u bent geheiligd, u bent rechtvaardig verklaard in de naam van de Heer Jezus 
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Christus en door de Geest van onze God’ (1 Kor. 6:11). Daarmee sluit Paulus aan bij wat 
Christus zelf tegen hem had gezegd over de toehoorders van diens preken: ‘Door in 
Mij te geloven zullen ze vergeving krijgen voor hun zonden’ (Hand. 26:18).
Trouwens, al in het Oude Testament wordt stellig over Gods vergeving gesproken: ‘Zo 
ver als het oosten is van het westen, zo ver heeft Hij onze zonden van ons verwijderd’ 
(Ps. 103:12). Even beeldend verwoordt de profeet Micha zijn verwachting van God: ‘U 
zult al onze zonden tenietdoen. Onze zonden werpt U in de diepten van de zee’ (Mi. 
7:19).

5.4  Ontspannen leven

Nu van gelovigen geldt dat ze aanvaard zijn door God en door zijn liefde gedragen 
worden, kan ons dat een geweldige ontspannenheid geven in de verschillende ver-
houdingen waarin we leven.

Allereerst voelen we ons – als het goed is – niet meer opgejaagd door wat God van 
ons vraagt en evenmin voelen we ons nog minderwaardig tegenover God.
Daarmee bedoel ik niet te zeggen dat Gods vele opdrachten en ons falen tegenover 
Hem niet meer tellen voor ons. Integendeel, door je eenheid met Christus zie je pas 
goed wat de reikwijdte is van Gods opdrachten en hoe ver jij dus van de perfectie 
afstaat. Maar één met Christus ben je er tegelijk van doordrongen dat Hij het beslis-
sende al heeft gedaan en dat zijn Geest jou wil helpen. Als je verbonden bent met 
Christus, geldt bovendien dat je de ernst van je eigen falen pas goed onder ogen kunt 
zien; tegelijk leeft het dan voor je dat er royale vergeving is.
Het werkt hierdoor niet meer bedreigend en deprimerend als je je realiseert dat de 
opdrachten zwaar zijn en je ernstig tekortschiet. Want door niets kan aangetast wor-
den dat je je door Christus geborgen mag weten bij God.

Hierdoor hoef je ook niet van streek te raken als je bij het dienen van God op je gren-
zen stuit. Die grenzen zijn vaak een feit. Dan kunnen we door onze levensgeschiede-
nis, ons karakter, onze lichamelijke of geestelijke gesteldheid niet wat we eigenlijk 
wel zouden moeten kunnen. Zo kan het gebeuren dat we gauw uitgeput zijn, last 
hebben van hyperventilatie, lijden aan een fobie, onmachtig zijn om bij ons gevoel te 
komen, onvoldoende concentratie hebben. Dat kan belemmerend werken op onze 
toewijding aan God of onze inzet voor de ander. Misschien kost het ons moeite uitge-
breid in de Bijbel te lezen en te bidden, wellicht is kerkgang onmogelijk en kunnen 
we moeilijk de deur uit naar anderen toe. Dit zal ongetwijfeld als pijnlijk ervaren 
worden.
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Toch hoeven we ons daardoor tegenover God niet onzeker of zelfs schuldig te voelen. 
Dat we bepaalde grenzen hebben in ons leven, is immers niet onze keus. Daarom is 
het geen nalatigheid dat we bepaalde dingen die eigenlijk wel horen, soms niet kun-
nen opbrengen. Al zijn wij van onze kant minder in staat God en de naaste metter-
daad toegewijd te zijn, God van zijn kant gaat met zijn liefde door. Hij aanvaardt ons 
met onze grenzen en al. En dat temeer omdat die lichamelijke en/of geestelijke gren-
zen in ons leven bestaan door zijn eigen bestuur. Om dit alles mogen we onszelf 
ermee bemoedigen dat God niet méér van ons vraagt dan we binnen onze marges 
kunnen. Wat we door onze onmacht absoluut niet kunnen, hoeft dan ook niet van 
God.

Er kan eveneens ontspannenheid zijn in de verhouding tot onszelf. Wie zich aanvaard 
weet door God, kan zichzelf aanvaarden, inclusief z’n lichamelijke en geestelijke gren-
zen. Dan schamen we ons er niet meer over als we door onze onmacht iets niet kun-
nen; verder zullen we niet zo gauw meer in de verleiding komen om te zware lasten 
op onze schouders te nemen. We accepteren het dat we in allerlei opzicht niet (kun-
nen) beantwoorden aan onze eigen idealen op welk gebied dan ook.
Als we zo onszelf aanvaarden met al onze beperkingen, zal de stem van de innerlijke 
criticus en van de innerlijke slavendrijver al meer verstommen, met als resultaat: 
meer harmonie met onszelf zoals we zijn. Misschien hebben we nog wel een gevoel 
van teleurstelling over onszelf, maar dat hoeft niet negatief te zijn. Het kan ons sti-
muleren om niet te snel tevreden te zijn over wat we bereikt hebben. Zodra dat 
teleurgestelde gevoel hinderlijk bij ons blijft doorzeuren en dus een last voor ons 
wordt, moeten we oppassen. Mogelijk laat de innerlijke criticus en/of slavendrijver 
zich weer gelden.

Aanvaarding door God, gevolgd door aanvaarding van onszelf, levert ten slotte ont-
spannenheid op in de verhouding tot de ander. We hebben geen drang meer ons 
koste wat het kost bij die ander in de gunst te werken. Integendeel, het leeft voor ons 
dat die ander ons maar moet nemen zoals we zijn, inclusief onze lichamelijke en 
geestelijke grenzen. Kan de ander dat niet opbrengen, dan is dat niet iets waar wij 
verantwoordelijk voor zijn maar ligt daar een opdracht voor die ander. In dit verband 
is van belang wat Paulus schrijft: ‘Moge God (...) u de eensgezindheid geven die 
Christus Jezus van ons vraagt. Dan zult u eendrachtig en eenstemmig lof brengen 
aan de God en Vader van onze Heer Jezus Christus. Aanvaard elkaar daarom ter ere 
van God, zoals Christus u heeft aanvaard’ (Rom. 15:5-7). Hier laat hij uitkomen dat de 
onderlinge aanvaarding niet iets vrijblijvends is wat je kunt doen of niet doen. Gods 
eer is in het geding en de onderlinge eensgezindheid.
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5.5  Volop in beweging

Dat God ons aanvaardt zoals we zijn en dat wij onszelf mogen aanvaarden, betekent 
niet dat we onveranderd kunnen blijven. Wie door Gods liefde wordt aangeraakt, lukt 
het niet te blijven zoals hij is. Zo iemand staat onder invloed van Christus’ Geest. 
Maar ‘als we leven door de Geest, laten we de Geest dan ook volgen’ (Gal. 5:25). Doen 
we dat, dan gaan we een levenslang proces in van vorming en groei, soms pijnlijk 
maar altijd heilzaam. Het begint ermee dat Gods liefde-voor-ons onze liefde-voor-
Hem aansteekt. En dan kan het niet missen of door de kracht van die liefde vindt er 
een vernieuwing plaats van onszelf, met als effect: liefde voor de ander (vgl. 1 Joh. 
4:7-21).
Met al zijn acceptatie van ons wil God niet dat we verstrikt blijven in onze onmacht 
en onwil. Als het kan, gezien onze (on)mogelijkheden, hebben we de opdracht vérder 
te komen in onze toewijding aan Hem. Dat realiseren we ‘door ons aan de waarheid 
te houden’ en zo toe te groeien naar Christus (Ef. 4:15).

Zo moeten we ons ervoor inzetten onze lichamelijke en geestelijke grenzen te verleg-
gen. Wat we wel of niet kunnen in onze verhouding tot God, onszelf en de ander, 
hoeft geen onveranderlijk gegeven te zijn. Als de mogelijkheid zich voordoet, moeten 
we proberen op onze onmacht terrein te veroveren. We hebben zo’n mooie opdracht 
meegekregen, namelijk om ons in dienst van God te stellen ‘als een werktuig voor de 
gerechtigheid’, ‘om heilig te leven’ (Rom. 6:13,19). Dat kan ons stimuleren ons niet 
gelaten op te stellen tegenover onze grenzen maar juist om ons optimaal in te zet-
ten, hoe moeilijk dat ook is.
Daarbij moeten we wel voorzichtig te werk gaan. We moeten onszelf niet forceren, 
waarom buitenstaanders niet te veel druk mogen uitoefenen. Anders worden we 
misschien ontmoedigd of worden bij ons schuldgevoelens opgeroepen, met als 
gevolg dat we wellicht nóg minder kunnen. Daarom is het belangrijk niet ‘alles of 
niets’ als uitgangspunt te hebben maar ‘beter iets dan niets’. We moeten onszelf bij 
het terrein-veroveren dus tijd gunnen. Wie dat doet zal vast verder komen, bijvoor-
beeld in het bijbellezen en bidden, de kerkgang, contact met anderen – om iets te 
noemen.

Geraakt door Gods liefde kunnen we helemaal niet berusten in onwil. Met onwil 
bedoel ik dat we op bepaalde gebieden van ons leven ons afsluiten voor God en daar 
weigeren te doen wat we behoren te doen. Het is waar, daarvoor kunnen we God om 
vergeving vragen. Maar die vraag blijft loos als we niet tegelijkertijd ons tegen die 
onwil verzetten. Dat verzet kan extra lastig zijn omdat we onze onwil soms voor ons-
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zelf verbergen achter onmacht. Dan is het noodzakelijk dat we die onmacht van ons 
eerst ontmaskeren als onwil. Een voorbeeld: iemand doet amper aan persoonlijke 
bijbellezing met als argument dat hij daar door z’n gebrek aan concentratie moeite 
mee heeft – een kwestie van onmacht dus, lijkt het. Maar als die persoon eerlijk is 
tegenover zichzelf, moet hij het wellicht onder ogen zien dat hij er gewoon geen zín 
in heeft de Bijbel geregeld open te slaan. Wat bij die persoon aan de orde is, is dan 
geen onmacht maar laksheid. Hij loopt onvoldoende warm voor Christus en kan het 
daardoor niet opbrengen tijd uit te trekken voor bijbellezing. Het is dus belangrijk 
aan zelfonderzoek te doen of onze onmacht niet een vermomming is van onze onwil.

Mogelijk is ook dat we onze onwil verbloemen. Een voorbeeld: koopverslaving. Het 
kost ons meestal geen enkele moeite die voor onszelf goed te praten: je hebt het echt 
nodig geregeld iets moois voor jezelf te kopen; en bovendien, zolang je geen schulden 
maakt, doe je er niemand kwaad mee. Intussen verbloemen we daarmee dat ons 
koopgedrag de allures heeft aangenomen van een afgod, waarvan we afhankelijk zijn 
geworden, deels ten koste van onze toewijding aan God. Het is dus belangrijk dat we 
de ernst van wat bij ons gaande is onder ogen zien. Daarbij kunnen Paulus’ aanspo-
ringen ons helpen: ‘Ik mag me door niets laten beheersen’ (1 Kor. 6:12), en: ‘Laat u lei-
den door de Geest, dan zult u niet toegeven aan aardse begeerten’ (Gal. 5:16). Pas als 
we onze onwil in z’n ware aard herkennen, kan ons verzet daartegen beginnen. 
Daarvoor is nodig open te staan voor wat God ons door zijn Woord te zeggen heeft en 
dat Woord te laten inwerken op ons hart. Dan gaan we kritisch in tegen onszelf en 
gaan we al meer willen wat God wil.

Kort samengevat: we kunnen er niet mee volstaan ons neer te leggen bij wat op dit 
moment haalbaar is voor ons. Wie zich aanvaard weet door God, wil graag volop in 
beweging blijven, al dichter naar God toe. Maar daarin hoeven we niet krampachtig 
te zijn, want dan spelen we zomaar onze innerlijke criticus en onze innerlijke slaven-
drijver in de kaart: ‘Je hebt nog niks bereikt. Je moet meer je best doen, want anders...’ 
Zodra die stem weer van zich laat horen, moeten we ons verschuilen achter Christus. 
Eén met Hem kunnen we vertrouwen op Gods vergevende liefde, waardoor Hij ons 
onvoorwaardelijk aanvaardt. Die actie van God zal veel dynamiek bij ons oproepen, 
maar intussen blijft Gods liefdevolle aanvaarding door Christus de stabiele, dragende 
kracht van ons leven.
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Gods aanvaarding van ons maakt ons niet passief. In het voorafgaande hebben we 
juist gezien dat we daardoor volop in beweging blijven. Om te groeien in onze toewij-
ding aan God proberen we onze onmacht in te perken en verzetten we ons tegen 
onze onwil. We zijn dus verantwoordelijk voor onszelf. In dit hoofdstuk wil ik bij ver-
schillende aspecten daarvan stilstaan.

6.1  Zelfrelativering

Veel christenen hebben er geen enkel probleem mee zichzelf te relativeren. Naar hun 
idee geldt namelijk van ons: ‘we zijn niks, we hebben niks, we kunnen niks’, terwijl de 
ander erop wijst: ‘we moeten de ander toch belangrijker achten dan onszelf?!’ Goed 
beschouwd zijn we dus nergens.
Ik laat hier rusten dat mensen die zulke dingen zeggen, iets gespletens kunnen heb-
ben. Als gelovige voelen ze zich gedwongen zichzelf op deze manier weg te zetten, 
terwijl ze als mens nog altijd een gezonde of zelfs een overmatige geldingsdrang 
hebben. In dat geval klopt iemands theologie niet met diens leven.1 Wat hiervan ook 
valt te zeggen, het blijft zinvol bij de genoemde relativerende uitspraken stil te staan.

Alle reden tot zelfrelativering
We kunnen ons afvragen of het waar is dat we niks zijn, niks hebben en niks kunnen. 
In een bepaald opzicht is dit absoluut onjuist. Gaan we af op de oorsprong van de 
mens, dan kunnen we grote woorden over hem spreken. En van de gelovige mens 
geeft met name de apostel Paulus talloze positieve typeringen (zie hierover 6.4). 
Alleen hierom al is het onjuist de mens helemaal weg te schrijven.
Tegelijk is waar: als we onszelf met God confronteren, hebben we alle reden onszelf te 
relativeren. Zo zijn we in vergelijking met God te verwaarlozen. Jesaja heeft dat poë-
tisch onder woorden gebracht: ‘Wie heeft de wateren met holle hand omvat, de 
hemel met zijn hand gemeten? Wie heeft het stof van de aarde met een maatbeker 
afgepast? Wie heeft de bergen gewogen op een weegschaal, de heuvels met balans 
en gewichten? In zijn ogen zijn de volken als een druppel in een emmer, als een stofje 
op een weegschaal. Met wie wil je Mij vergelijken, zegt de Heilige, aan wie ben Ik 

1 Zo kan ik me herinneren dat decennia geleden een collega tijdens de gemeentevergadering ter 
gelegenheid van z’n emeritering zichzelf afkamde als iemand die over de hele linie als predikant 
gefaald had, terwijl hij daarna dankbaar de waarderende cadeaus in ontvangst nam.
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gelijk te stellen? Kijk omhoog: wie heeft dit alles geschapen?’ (Jes. 40:12,15,25-26). Het 
zou belachelijk zijn als wij, nietige wezens, ons tegenover deze onvergelijkelijke God 
ook maar iets zouden verbeelden.
Daarnaast geldt dat we als schepsel helemaal afhankelijk zijn van God, onze 
Schepper. Onze oorsprong ligt bij Hem, maar evengoed ons hele bestaan daarna. In 
Psalm 139 staat het zo: ‘U was het die mij weefde in de buik van mijn moeder. U om-
sluit mij, van achter en van voren, U legt uw hand op mij’ (Ps. 139:13,5). In z’n berijming 
van Psalm 103 heeft J.W. Schulte Nordholt deze twee aspecten zo verwoord:

God onze Vader (....) wij zijn van Hem.
Hij die ons zelf uit aarde heeft genomen,
Hij weet, dat wij, uit stof aan ‘t licht gekomen,
slechts leven op de adem van zijn stem.2

Nog weer anders gezegd: mensen leven bij de gratie van het feit dat God door 
Christus ‘het heelal geschapen heeft’ en dat Christus ‘met zijn machtig woord’ alles 
draagt wat bestaat (Heb. 1:2-3). Ontneemt God de mensen de adem, dan is het met 
hen gedaan en ‘keren zij terug tot het stof dat zij waren’ (Ps. 104:29). Wij kunnen ons 
dus geen moment op eigen kracht handhaven.

Ten slotte, als Paulus positieve typeringen geeft van gelovigen, heeft hij het niet over 
een prestatie van henzelf. Telkens weer zegt hij erbij dat dit komt door hun eenheid 
met Christus. Daar ligt het geheim van het nieuwe aan ons. Maar nu dat zo is, heb-
ben we geen reden hier trots op te zijn, als zouden wij dat toch maar bereikt hebben. 
Paulus zegt het letterlijk zo: door God bent u ‘één met Christus Jezus, die dankzij God 
onze wijsheid is geworden. In Christus zijn wij rechtvaardig en heilig, en in Hem zijn 
wij verlost, opdat het zal zijn zoals geschreven staat: “Wil iemand zich op iets beroe-
men, laat hij zich op de Heer beroemen”’ (1 Kor. 1:30-31).
Confronteren we onszelf zo met God, dan kan het duidelijk zijn: er is geen enkele 
aanleiding om onszelf hoog op de troon te zetten. Al het positieve dat we zijn, hebben 
en kunnen, is aan God te danken. Dit lijkt vernederend voor ons. Toch zou ik het zo 
niet willen noemen. Dat de verhoudingen zo liggen, is de nuchtere realiteit. Hem 
komt alle eer toe. Dat kan ons bescheiden maken.

Dienstbaar zijn aan de ander
Zelfrelativering is eveneens op z’n plaats als we naar de ander kijken. Alleen, wat 
wordt er nu precies bedoeld met die uitdrukking: ‘We moeten de ander belangrijker 

2 Ps. 103, couplet 5, uit: Liedboek voor de Kerken, ’s-Gravenhage, 1973.
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achten dan onszelf’? Deze uitspraak vormt een onderdeel van een bredere passage: 
‘Handel niet uit geldingsdrang of eigenwaan, maar acht in alle bescheidenheid de 
ander belangrijker dan uzelf. Heb niet alleen uw eigen belangen voor ogen, maar ook 
die van de ander. Laat onder u de gezindheid heersen die Christus Jezus had’ (Fil. 2:3-
5). Hiermee bedoelt Paulus beslist niet te zeggen dat we onze kwaliteiten en overtui-
gingen in vergelijking met die van anderen minderwaardig moeten vinden. 
Natuurlijk is het soms realistisch en dus wijs voor jezelf vast te stellen dat iemand op 
een bepaald punt beter is of iets beter kan dan jij. Maar iets anders is dat je de ander 
per definitie beter vindt omdat je jezelf maar niks vindt. Het is beslist niet Paulus’ 

bedoeling ons een dergelijk nega-
tief zelfbeeld aan te praten. Onze 
sterke punten kennende mogen we 
op die punten zelfbewust zijn. Zo 
heeft Paulus zelf op een gegeven 
moment zich tegen niemand min-
der dan Petrus verzet, hij was er 
namelijk zeker van het gelijk aan 
zijn kant te hebben (Gal. 2:11-14).
In de aangehaalde tekst bedoelt 
Paulus dat we bereid moeten zijn 
onze medegelovigen als onze meer-
dere te diénen; we ontmoeten in 
hen Christus. Zo heeft Christus ons 
dat zelf voorgehouden: ‘Alles wat 

jullie gedaan hebben voor een van de geringsten van mijn broeders of zusters, dat 
hebben jullie voor Mij gedaan’ (Mat. 25:40). Daarom hebben die medegelovigen op 
hun beurt de taak óns als hun meerdere te dienen. Vergelijk hoe Paulus ons aan-
spoort: ‘Aanvaard elkaars gezag uit eerbied voor Christus’ (Ef. 5:21).
Op deze manier volgen we Christus na, die in zijn dienen verdergegaan is dan wie 
ook: terwijl Hij ‘de gestalte van God’ had, nam Hij ter wille van ons ‘de gestalte aan 
van een dienaar’ (Fil. 2:6-7). Hiermee wil Paulus bereiken dat we niet meer blijven 
cirkelen om ons eigen ik en onze eigen belangen, maar bij onszelf vandaan kijken, 
naar de ander toe. Egocentrisme leidt onvermijdelijk tot ‘geldingsdrang of eigen-
waan’, zoals Paulus zegt, en dat gaat altijd ten koste van de ander. In plaats daarvan 
moeten we als echte volgeling van Christus oog hebben voor de hoge waarde van de 
ander en dan ook voor wat bij de ander leeft. Door zo ons egocentrisme te doorkrui-
sen zet Paulus ons meteen aan tot zelfrelativering: ‘Het gaat niet om mij, de ander is 
er ook nog!’
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Geen hoogmoed, maar bescheidenheid
Dit alles maakt begrijpelijk waarom in de Bijbel zo nadrukkelijk voor hoogmoed 
wordt gewaarschuwd, en nederigheid, bescheidenheid wordt aangeprezen: 
‘Hoogmoed leidt tot schande, wijsheid maakt een mens bescheiden’ (Spr. 11:2), en: ‘De 
hoogmoed van een mens brengt hem ten val, eer is weggelegd voor wie bescheiden 
is’ (Spr. 29:23). Daarom bidt de psalmdichter: ‘Bescherm mij, uw dienaar, en laat hoog-
moed niet over mij heersen’ (Ps. 19:14). En elders in het psalmboek wordt ons voorge-
houden: ‘De HEER is hoogverheven! Naar de nederige ziet Hij om, de hoogmoedige 
doorziet Hij van verre’ (Ps. 138:6). Wie hoogmoedig is, negeert het hoogverhevene van 
God en trekt zich daarom niks aan van wat God te zeggen heeft, maar volgt alleen z’n 
eigen zin, desnoods in het nadeel van de ander. Daarentegen is kenmerkend voor een 
nederig, bescheiden iemand dat hij diep doordrongen is van Gods verhevenheid. Mee 
daarom vertrouwt hij op God, luistert hij naar Hem en doet hij de ander recht.3

Zelfrelativering is dus noodzakelijk voor het leven van een kind van God. Je beseft dat 
jij niet het centrum van het heelal bent, maar dat heel de wereld om God draait. 
Daarom erken je dat je het in alle opzichten van God moet hebben. Je leeft bij de gra-
tie van Hem en van zijn Woord. Verder weet je je verbonden met de ander, die net als 
jij van God afhankelijk is.

6.2  Zelfsturing

We zijn verantwoordelijk voor onszelf. De vraag is of we dat wel kunnen waarmaken, 
want hoe vrij zijn we eigenlijk om te doen wat we willen doen? Hierbij valt op twee 
punten te wijzen:
- Van ons wordt zowel door Christus als door Paulus nadrukkelijk gezegd dat we 

slaaf zijn van de zonde (Joh. 8:34; Rom. 6:17,20). Daardoor dringt het kwade zich 
telkens aan ons op, zelfs tegen onze eigen wil in (Rom. 7:21).

- Daarnaast geldt van ons dat we helemaal van God afhankelijk zijn. Heel ons leven 
en al onze activiteiten vallen onder zijn bestuur. Volgens het woord van de apostel 
Paulus is het immers God die ‘zowel het willen als het handelen’ bij ons teweeg-
brengt (Fil. 2:13) en die ‘aan iedereen leven en adem en al het andere schenkt’ 
(Hand. 17:25). 

Gezien deze twee punten lijkt het dat ons complete leven door het kwade en/of door 
God wordt beheerst. Maar dan hebben we in feite geen eigen wil en geen eigen ver-

3 Vgl. Ps. 40:5; 69:33; 119:78,85; 131:1-2; Mi. 6:8; Rom. 1:30; 1 Petr.5:6.
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antwoordelijkheid meer. Wat we doen, móeten we doen. Als deze benadering klopt, 
hebben we absoluut geen mogelijkheid onszelf aan te sturen. We zijn willoze werk-
tuigen van instanties, machten buiten ons.

Mijn overtuiging is dat door deze benadering geen recht wordt gedaan aan het bij-
belse spreken over de mens. Er valt namelijk meer over de twee punten te zeggen dan 
hiervoor gedaan is.

Slaaf van de zonde en zelfsturing
Allereerst dan de typering van ons als slaaf van de zonde. Geleerd door de Bijbel en 
door wat in de wereld gebeurt hebben we geen enkele reden geringschattend te 
doen over deze typering. Als mensen aan zichzelf zijn overgelaten, zijn ze tot de erg-
ste dingen in staat. Uit de berichtgeving over oorlogsgebieden bijvoorbeeld blijkt hoe 
door alle partijen gruwelijke misdaden worden gepleegd. Altijd weer zijn we dan 
geneigd ons verbijsterd af te vragen: ‘Hoe ter wereld is het mogelijk dat mensen 
elkaar zulke vreselijke dingen aandoen?!’ De Bijbel geeft ons aan en nuchtere mensen 
stemmen daarmee in: op die momenten komt er gewoon uit wat er uiteindelijk bij 
ieder mens in zit.

Toch – en daar gaat het mij hier om – blijven we ook dan de daders wel op hun ver-
antwoordelijkheid aanspreken. Dat spoort met de Bijbel. Enerzijds erkent die onze 
vatbaarheid voor de invloed van het kwaad. Maar anderzijds worden we beslist niet 
als sláchtoffers van het kwaad getekend maar als dáders, dus als mensen die aan-
sprakelijk blijven voor wat ze doen of nalaten. Hoe zouden we anders schuldig ver-
klaard kunnen worden, zoals de apostel Paulus toch nadrukkelijk doet (zie Rom. 
3:9,19).

Dat de macht van het kwaad geen absolute overmacht heeft, blijkt uit nog iets an-
ders: de mens is niet één en al zonde. Dan zou de samenleving alleen maar een hel 
zijn. Gelukkig wonen we in een leefbare wereld. De invloed van de zonde is kennelijk 
ingeperkt. Ondanks alle duistere krachten in ons hebben we nog altijd het vermogen 
om in het leven van alledag in vrijheid dingen te willen, te verlangen, te kiezen, te 
doen. Dat is onze persoonlijke ervaring, maar zo komen we het eveneens in de Bijbel 
tegen.
Helaas moet gezegd worden dat die vrijheid nooit compleet is maar altijd tot op 
zekere hoogte is aangetast, hoe verborgen ook voor ons. Zo kan ik bijvoorbeeld wel 
denken dat m’n beroepskeuze of m’n partnerkeuze helemaal míjn keus is, maar de 
invloed van wat ik van huis uit heb meegekregen, kon weleens veel groter zijn dan 
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ikzelf doorheb. Eveneens de manier waarop ik reageer op mensen en gebeurtenissen, 
wordt voor een deel bepaald door vroeger.4 Maar we hebben de mogelijkheid die 
invloed van vroeger terug te dringen, zodat onze keuzevrijheid vergroot wordt en 
onze manier van reageren meer door onszelf wordt bepaald.5

Dat de macht van het kwaad is ingeperkt, blijkt bovendien uit het feit dat ook niet-
gelovige mensen gevoel hebben voor wat goed is en kwaad. De apostel Paulus wijst 
daarom op de mogelijkheid dat ‘mensen uit volken die de wet niet hebben, de wet 
van nature naleven’ en dat ze door hun daden bewijzen ‘dat wat de wet eist in hun 
hart geschreven staat’ (Rom. 2:14-15).6

De betekenis hiervan moeten we niet overschatten, want dit positieve bevrijdt hen 
beslist niet van hun schuld tegenover God.7 Bovendien hoeft er maar iets te gebeu-
ren of de zonde komt in al z’n gruwelijkheid weer naar boven. Intussen is dat goede 
toch vaak aanwezig en heeft het een uitermate heilzame invloed op onze samenle-
ving.

Wat dit thema in een totaal ander daglicht zet, is de werking van Christus’ Geest. Als 
mensen door hun geloof in Christus onder de invloed van zijn Geest staan, verandert 

4 Vergelijk hierover Susan Forward, Eindelijk je eigen leven leiden. Loskomen van een beschadigde 
jeugd, zesde druk, Utrecht/Antwerpen, 2001. Een reeks uitspraken uit dit boek staan op m’n site, 
rubriek ‘Teksten van anderen II: Psychologische teksten’, no. 8.

5 Een onderwerp apart is in hoeverre er nog sprake is van vrijheid en dus ook verantwoordelijk-
heid bij mensen die last hebben van een ernstige psychische stoornis. Niet voor niets wordt in 
strafzaken gesproken over verminderde toerekeningsvatbaarheid en zelfs over ontoerekenings-
vatbaarheid. In dat laatste geval doet het zich dus voor dat iemand op het moment van z’n 
wandaad volledig beheerst wordt door z’n stoornis, waardoor je het die persoon niet kwalijk 
kunt nemen dat hij die wandaad heeft gepleegd. Voor zover mij bekend hebben zelfs zulke 
mensen altijd nog gezonde aspecten waarop ze op een ander moment wel terdege aangespro-
ken kunnen worden – hoe bescheiden ook.

6 Vergelijk Dordtse Leerregels III/IV,4: Na de val is ‘nog iets van het licht der natuur in de mens 
overgebleven. Hierdoor behoudt hij enige kennis van God, van de natuurlijke dingen, van het 
onderscheid tussen wat past en niet past en ook geeft hij er wel enigszins blijk van zich fatsoen-
lijk en ordelijk te willen gedragen.’ In: Gereformeerd Kerkboek, p. 589.

7 In Dordtse Leerregels III/IV wordt het zo gezegd dat de mensen ‘niet in staat (zijn) ook maar iets 
voor hun behoud te doen’ (art. 3) en ook dat de mens door het ‘licht der natuur beslist niet tot 
heilbrengende kennis van God (kan) komen en zich tot Hem bekeren’ (art. 4). In: Gereformeerd 
Kerkboek, p. 589.
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er namelijk iets fundamenteels in hun leven. Dan zijn ze volgens het bijbelse taalge-
bruik geen ‘zondaar’ meer, want ze worden niet meer door de zonde getypeerd maar 
door het vernieuwende werk van Christus’ Geest in hen.
Lastig is dat deze term in het kérkelijke taalgebruik een bredere betekenis heeft. 
Daarin heten we allemaal, gelovig of niet, ‘zondaar’ omdat we zonder uitzondering 
min of meer onder de invloed van de zonde staan.8 Maar volgens het bijbelse taalge-
bruik zijn ‘zondaars’ de mensen die in diénst van de zonde staan en dus niet bij 
Christus horen. Maar horen we bij Christus, dan zijn we in dié zin ‘zondaar’ af. We 
kunnen er niet omheen dat de zonde nog altijd invloed uitoefent op ons, maar dank 
zij Christus’ Geest staan we in dienst van God en richten ons naar wat Hij van ons 
vraagt (zie hierover Rom. 6).

Ik realiseer me dat dit spreken over ons als zondaar vragen kan oproepen: ‘We zijn toch allemaal 
zondaar? En zolang we hier leven en/of zolang Christus niet is teruggekeerd, raken we toch 
nooit ons zondaar-zijn kwijt?’ Om een antwoord op deze vragen te krijgen is het nodig apart stil 
te staan bij de manier waarop in de Bijbel deze term wordt gebruikt.
In de NBV21 komt de term ‘zondaar(s)’ 153 keer voor maar alle keren gaat het over mensen die 
tegen God gekozen hebben, en dus niet over gelovigen die nog zonde doen. De enige uitzonde-
ring in dit taalgebruik staat in Lucas 18:13, waar Christus een tollenaar opvoert die zichzelf ‘zon-
daar’ noemt maar God om vergeving vraagt – een combinatie die ondenkbaar is bij de mensen 
die elders in de Bijbel ‘zondaar’ worden genoemd.
In dit zwart-witonderscheid tussen ‘zondaar’ en ‘gelovige’ ligt volgens mij de verklaring voor 
twee ogenschijnlijk tegenstrijdige uitspraken in 1 Johannes:
- ‘Belijden we onze zonden, dan zal Hij (...) ons onze zonden vergeven en ons reinigen van al 

het onrecht dat wij bedrijven. Als we zeggen dat we nooit gezondigd hebben, maken we 
Hem tot een leugenaar en is zijn woord niet in ons’ (1:9-10), en:

- ‘Wie uit God geboren is zondigt niet, want Gods zaad is blijvend in hem. Zo iemand kán zelfs 
niet zondigen, want hij is uit God geboren’ (3:9). Zie ook: ‘We weten dat iemand die uit God 
geboren is niet zondigt. Want wie uit God geboren is kan zichzelf beschermen, zodat het 
kwaad geen vat op hem heeft’ (5:18).

Ik leg dit zo uit:
- Wie door het geloof verbonden is met Christus en door zijn Geest geleid wordt, lééft niet in 

zonde, kiést daar niet voor, is daar geen slaaf van (3:9; 5:18); wie dat wel doet, is volgens het 
bijbelse spraakgebruik een echte zondaar en staat daarmee aan de kant van de duivel.

8 Zo worden in zondag 51 van de Heidelbergse Catechismus de gelovigen die om vergeving vragen, 
aangeduid als ‘wij, arme zondaren’, zie: Gereformeerd Kerkboek, p. 569.
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- Intussen moeten we onder ogen zien dat het een gelovige nooit lukt zich vrij te houden van 
de invloed van de zonde (1:9-10), maar desondanks is zo iemand een gehoorzaam kind van 
God en staat hij aan Gods kant.9

Nu is het niet m’n bedoeling om hier een afgewogen visie te geven op de reikwijdte 
van de zonde.10 Wat ik met het bovenstaande duidelijk wil maken, is dat het onjuist is 
ons te zien als marionetten van de zonde. Ondanks alle kwade invloeden op ons en in 
ons blijven we mensen die verantwoordelijkheid kunnen dragen, die keuzes kunnen 
maken en die het goede kunnen doen. We kunnen dus sturing geven aan ons eigen 
leven.

Afhankelijkheid van God en zelfsturing
Nu het tweede punt, onze afhankelijkheid van God. Inderdaad zijn we over de hele 
linie op God aangewezen. In alle opzichten leven we bij de gratie van wat Hij ons 
geeft. Het is belangrijk dat we deze realiteit onder ogen zien. Dan kennen we onze 
bescheiden plaats tegenover God en zullen we nooit zo dwaas zijn dat we onszelf 
tegenover Hem opblazen. Dat we ondanks de invloed van de zonde de vaardigheid 
hebben verantwoordelijkheid te dragen, keuzes te maken en het (christelijk) goede te 
doen, is dus geen kwaliteit van ons waarop we ons kunnen beroemen. We danken die 
vaardigheid helemaal aan God. Daarom kunnen we, net als in 6.1, met de apostel 
Paulus zeggen: ‘Wil iemand zich op iets beroemen, laat hij zich op de Heer beroemen’ 
(1 Kor. 1:31; 2 Kor. 10:17; vgl. Jer. 9:22-23).

Daarnaast is het een feit dat God de regie van alles in deze wereld vast in handen 
heeft, ook de regie van ons leven. Zo wordt in de Bijbel de redding van de gelovigen 
getekend als iets waartoe God hen heeft bestemd: Wie God ‘van tevoren heeft uitge-
kozen, heeft Hij ook van tevoren bestemd om het evenbeeld te worden van zijn Zoon, 
die de eerstgeborene moest zijn van talloze broeders en zusters. Wie Hij hiertoe heeft 
bestemd, heeft Hij ook geroepen’ (Rom. 8:29-30). Hetzelfde zegt Paulus in een andere 
brief van hem: ‘In Christus immers heeft God, voordat de wereld gegrondvest werd,  

9 In Dordtse Leerregels V,1 wordt deze realiteit zo verwoord: hen die verbonden zijn met Christus 
en door de Heilige Geest vernieuwd worden, verlost God ‘wel van de tirannie en slavernij van de 
zonde. Maar Hij verlost hen in dit leven niet helemaal van het vlees en het lichaam der zonde.’ In: 
Gereformeerd Kerkboek, p. 599.

10 Zie daarover: J.W. Maris en F. van der Pol (red.), De zonde uit beeld. Bijbels schuldbesef en modern 
levensgevoel, Barneveld, 1994.
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ons uitgekozen om heilig en zuiver voor Hem te staan, en vol liefde heeft Hij ons naar 
zijn wil en verlangen voorbestemd om door Jezus Christus zijn kinderen te worden’ 
(Ef. 1:4-5).
Ook verder geldt dat ons christen-zijn volledig te danken is aan Gods ingrijpen. Zo zei 
Christus: ‘Niemand kan bij Mij komen tenzij de Vader, die Mij gezonden heeft, hem bij 
Me brengt’ (Joh. 6:44); en Paulus zei: ‘Niemand kan zeggen: “Jezus is de Heer”, behalve 
door toedoen van de heilige Geest’ (1 Kor. 12:3).
Gezien het allesomvattende van Gods ingrijpen kun je dit volgens mij breder toepas-
sen op de vérdere feiten van ons leven. Die gebeuren omdat we ertoe ‘bestemd’ zijn 
ze mee te maken; in die zin geldt van die feiten dat ze als het ware móeten plaatsvin-
den – tenminste, sprekend vanuit Gods plan met ons.
Als we dit alles goed tot ons laten doordringen, kan het ons bevrijden van alle hoog-
moed. Omdat we zo over de hele linie van God afhankelijk zijn, hebben we nooit 
reden ons tegenover God ook maar iets te verbeelden.

Moeten we hieruit de conclusie trekken dat we marionetten van God zijn en dat Hij 
dus alle touwtjes van ons leven in handen heeft? Dan wordt God de grote poppen-
speler. Trekt Hij aan het ene touwtje, dan gebeurt er dit bij ons; trekt Hij aan het 
andere, dan doen we dat. Beheerst God echt alles zo in ons leven dat we zelf nergens 
meer zijn? Waar blijft dan onze verantwoordelijkheid?
De apostel Paulus kwam al met dit probleem in aanraking. Hij schreef daarover: Als 
alles bepaald wordt door wat God wil, ‘waarom roept God ons dan nog ter verant-
woording? Niemand gaat toch in tegen zijn wil?’ In reactie op dit protest voegde hij 
z’n lezers toe: ‘Wie bent u eigenlijk dat u, een mens, iets tegen God zou inbrengen?’ 
(Rom. 9:19-20). Door ons zo tot de orde te roepen, houdt Paulus ons stilzwijgend voor: 
Gods regie over alles drukt ons niet weg, zodat wij voor onszelf met onze inbreng 
geen plek meer zouden overhouden. Integendeel, God geeft ons alle armslag om 
ruimte in te nemen in deze wereld en om zelfstandig ons leven te leiden. Altijd weer 
laat de Bijbel uitkomen dat wij zelf verantwoordelijkheid dragen, zelf kiezen, hande-
len, tot geloof komen. In overeenstemming hiermee roept Christus ons op: ‘Doe alle 
moeite om door de smalle deur naar binnen te gaan’ (Luc. 13:24), en Paulus zegt: ‘Blijf 
u inspannen voor uw redding’ (Fil. 2:12). Al leven we bij de gratie van wat God ons 
geeft, tegelijk is waar dat we zelf sturing geven aan ons leven. Dat geldt op geloofsge-
bied én in het leven van alledag. We worden niet willoos voortgedreven door mach-
ten buiten ons. We zijn in staat zelf onze beslissingen te nemen en onze daden te 
verrichten.
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Autonomie
Deze laatste uitspraken lijken in strijd met wat ik hierboven zei over Gods allesomvat-
tende regie en over de invloed van het kwaad. Binnen onze logica kunnen beide bena-
deringen niet tegelijk waar zijn. Laten we dat in alle nuchterheid maar onder ogen 
zien. Dat vinden we soms niet makkelijk. Daarom kan die ogenschijnlijke tegenstrij-
digheid ons ertoe brengen een van beide benaderingen te negeren. Zo zijn er christe-
nen die haast uitsluitend nadruk leggen op de machteloosheid van de mens tegen-
over de instanties buiten hem, terwijl anderen focussen op de zelfstandigheid en de 
vaardigheden van de mens. Willen we rechtdoen aan de Bijbel, dan moeten we beide 
polen tegelijk handhaven. Enerzijds zijn we in allerlei opzicht afhankelijk van de 
zonde en/of van God, maar anderzijds blijven we desondanks mensen die tot op 
zekere hoogte zelf vat hebben op hun leven en die daar sturing aan kunnen geven.

Hierbij hoort dat er bij ons sprake mag zijn van autonomie. Ik weet wel: autonomie 
als tegenstelling van heteronomie is af te keuren, want we moeten niet onszelf als 
wet aanhouden maar wat de Ander ons te zeggen heeft. Maar ik bedoel hier met 
autonomie dat mensen zich zelfstandig kunnen opstellen, dat ze de verantwoorde-
lijkheid op zich kunnen nemen voor wat ze doen en laten, dat ze kunnen uitkomen 
voor hun eigen meningen en verlangens. Dat hoort bij volwaardig mens-zijn. Het is 
erg als mensen zich telkens achter anderen verschuilen: ‘M’n moeder zegt..., m’n man 
vindt..., de kerkenraad heeft uitgesproken...’ Toch gebeurt het dat mensen in verwar-
ring raken als je hun de vraag voorlegt: ‘Maar wat vind jij er nou zelf van?’ Dit gebrek 
aan autonomie staat haaks op zelfsturing. Het is dus passend voor een christen op te 
komen voor zichzelf. We mogen anderen laten merken wat wij vinden, willen en zijn.

6.3  Zelfverloochening

De uitspraken over autonomie moeten we niet uitleggen als zou egotripperij of zelf-
handhaving passend zijn voor christenen. Een wezenlijk aspect van ons christen-zijn 
is, behalve autonomie, zelfverloochening. Over dit thema heeft Christus enkele uit-
spraken gedaan:

‘Wie achter Mij aan wil komen, moet zichzelf verloochenen, zijn kruis op zich 
nemen en Mij volgen. Want ieder die zijn leven wil behouden, zal het verliezen, 
maar wie zijn leven verliest omwille van Mij, zal het behouden’ (Mat. 16:24-25).
‘Wie Mij volgt, maar niet breekt (...) met zijn eigen leven, kan niet mijn leerling 
zijn. Wie niet zijn kruis draagt en achter Mij aan komt, kan niet mijn leerling zijn’ 
(Luc. 14:26-27).
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‘Wie aan zijn leven vastklampt, verliest het, maar wie in deze wereld zijn leven 
loslaat, behoudt het voor het eeuwige leven’ (Joh. 12:25).11

Geen totale zelfverloochening
Soms worden deze vergaande uitspraken zo uitgelegd dat we onszelf helemaal moe-
ten wegcijferen, dus dat we altijd en overal moeten onderdrukken wat we persoonlijk 
vinden en willen. Dan is zelfverloochening zoiets als zelfverguizing, alsof we van nul 
en generlei waarde zijn. We schakelen onszelf met onze meningen en verlangens 
helemaal uit en proberen ons zo volledig mogelijk aan te passen aan wat een ander 
wil, wat de mening van de groep is, wat de gezagdrager zegt. Deze zelfverloochening 
kan zo ver gaan dat mensen een hekel hebben aan zichzelf.12

Naar mijn overtuiging is dit niet de bedoeling van de bijbelse zelfverloochening.
Allereerst is het niet waar dat we per definitie afscheid moeten nemen van wat we 
zelf vinden en willen, en dat we altijd en overal voorrang moeten geven aan de 
meningen en verlangens van anderen. Dat klopt niet met wat in het voorafgaande 
over zelfsturing en autonomie is opgemerkt.
Verder is het onjuist jezelf de grond in te stampen omdat je eigenlijk maar niks bent 
en je een afkeer moet hebben van jezelf. Inderdaad komt de laatste uitdrukking voor 
in enkele oude versies van liturgische formulieren die binnen de GKv gebruikt wer-

11 In de vertaling van het NBG uit 1951 wordt in Luc. 14 en Joh. 12 gesproken over het ‘haten’ van het 
eigen leven. Waarom vertaalt de NBV21 hier dan: ‘breken met’ en ‘loslaten’? Het antwoord hierop 
kunnen we afleiden uit de manier waarop het werkwoord ‘haten’ in Deut. 21:15-16 wordt ge-
bruikt. Daar is in de NBV21 sprake van een man die twee vrouwen heeft, ‘van wie hij de een meer 
liefheeft dan de ander’. De minste geliefde vrouw wordt in de Statenvertaling uit 1637 aange-
duid als: ‘de gehate’. Daarmee wordt duidelijk dat het werkwoord ‘haten’ de afgezwakte beteke-
nis kan hebben van: ‘geen voorkeur of voorrang geven aan’, en uiteindelijk zelfs: ‘breken met, 
loslaten’.

12 Helaas geeft de Heidelbergse Catechismus in zondag 49 aanleiding tot dit misverstand, want 
daar staat: ‘Geef dat wij en alle mensen onze eigen wil verloochenen en uw wil, die alleen goed 
is, zonder enig tegenspreken gehoorzaam zijn’, zie: Gereformeerd Kerkboek, p. 568. Dat lijkt te 
betekenen dat onze eigen wil per definitie niet goed is en dus geen enkele ruimte van ons mag 
krijgen. Dat kan niet juist zijn, want we hebben alle ruimte te doen wat we graag willen doen: 
lezen, muziek beluisteren, koffie drinken, winkelen, enz., maar er is één beperkende voorwaarde: 
ons doen moet kloppen met ons christen-zijn. Wat de Catechismus bedoelt, is dan ook dat we 
van onze eigen wil afstand moeten doen voor zover die in strijd is met wat God wil. Jammer dat 
het in zondag 49 niet zo gezegd wordt.
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den voor de kinder- en volwassendoop en voor de viering van het avondmaal.13 Maar 
in het verband waarin deze uitdrukking staat, wordt altijd melding gemaakt van 
onze zonden. Dus wordt helemaal niet bedoeld dat we over de hele linie een hekel 
aan onszelf moet hebben, maar alleen voor zover we ongehoorzaam zijn aan God. In 
dát verband is het passend kritisch naar onszelf te kijken.14 Maar voor de rest mogen 
we positief tegen onszelf aankijken, en wel omdat God ons waarde heeft toegekend 
(zie hierover 6.4).

De beperkte betekenis van zelfverloochening blijkt ook uit wat er gebeurde vooraf-
gaande aan de laatste maaltijd van Christus, vlak vóór zijn gevangenneming. Toen 
verrichtte Hij slavenwerk door de voeten van zijn volgelingen te wassen – als voor-
proef dat Hij in zijn liefde voor hen ‘tot het uiterste’ zou gaan, tot en met zijn zelfop-
offering aan het kruis. Maar Hij verrichtte deze daad van zelfverloochening in het 
besef ‘dat de Vader Hem alle macht had gegeven en dat Hij van God was gekomen 
en weer naar God terug zou gaan’ (Joh. 13:1,3). In deze zelfbewustheid van Christus 
mogen we Hem navolgen. Ondanks onze opdracht tot zelfverloochening mogen 
we onszelf – met wat wij vinden, willen en zijn – stevig neerzetten.

Zelfverloochening in een keuzesituatie
Maar daarmee blijft de vraag wat dan wel de betekenis is van die uitspraken van 
Christus. Ze gaan over de situatie dat mensen voor een keuze komen te staan:
- ’Het liefste zou ik dit doen of dat nalaten, maar daarmee doe ik tekort aan de 

liefde voor God en/of de naaste.’
- ‘Of ik blijf trouw aan de liefde voor God en/of de naaste, maar dat gaat ten koste 

van wat ikzelf graag wil.’
In zo’n keuzesituatie is zelfverloochening dat je afziet van wat je zelf graag wilt en 
trouw blijft aan je liefde voor God en/of de naaste. Voor jou is namelijk duidelijk: je 
prioriteiten liggen niet bij jezelf, maar bij God. Daarom wil je in die concrete situatie 

13 Zie: Gereformeerd Kerkboek, Heerenveen, 2006, p. 714 (formulier I voor de kinderdoop), p. 730 
(formulier voor de volwassendoop), p. 738 en p. 746 (formulier I+II voor het avondmaal).

14 In twee hertaalde formulieren voor doop en avondmaal die in de PKN in gebruik zijn, wordt dan 
ook gesproken over: ‘een afkeer hebben van onze zonde’, zie: Dienstboek. Een proeve, deel II, 
Zoetermeer, 2004, p. 111,179. Dit spoort met de formulering in antw. 81 van de Heidelbergse 
Catechismus, waar sprake is van hen ‘die om hun zonden een afkeer van zichzelf hebben’, zie: 
Gereformeerd Kerkboek, p. 553. In de nieuwste versies van de GKv staat in avondmaalsformulier 
I+II dat we nadenkend over onze zonden een hekel krijgen aan het feit dat we zondigen, zie: 
Gereformeerd Kerkboek, Heerenveen, 2017, p. 687, 694.
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geen voorrang geven aan je eigen ik, maar aan wat God van je vraagt. Je meningen 
en verlangens maak je ondergeschikt aan wat op dat moment op je afkomt als een 
taak tegenover God en/of je naaste.

Waar je in deze situatie van afziet, kunnen op zichzelf aanvaardbare dingen zijn. Je 
ziet bijvoorbeeld als je primaire opdracht van God dat je je veeleisende baan goed 
vervult of dat je je studie snel afrondt. In die situatie kan zelfverloochening zijn dat je 
je hobby tijdelijk laat rusten of dat je weinig vakantie neemt, al liggen die vrijetijds-
bestedingen je nog zo na aan het hart.
Een ander voorbeeld: je zegt ja tegen een kerkelijke taak die op je afkomt of je geeft 
voorrang aan je drukke gezin, terwijl je weet dat je daardoor een promotiekans laat 
liggen.
Het kan ook gebeuren dat je in de verleiding komt iets te doen wat strijdig is met 
Gods geboden en dat je besluit daar niet op in te gaan. Weer twee voorbeelden.
Je baas vraagt van je dat je creatief met nota’s omspringt en laat daarbij doorsche-
meren dat je positie bij de zaak afhangt van je medewerking. Dan is zelfverlooche-
ning dat je weigert mee te werken, ondanks de mogelijke gevolgen voor jouw baan.
Of: je voelt je emotioneel verwaarloosd door je man en ontmoet op je werk iemand 
die jou precies die aandacht en warmte schenkt waaraan jij zo’n behoefte hebt. En 
toch ga je niet op diens toenadering in maar blijf je trouw aan je man, hoe weinig je 
huwelijk met hem jou ook biedt.

Het angstige of pijnlijke van zelfverloochening
Het is voorstelbaar dat zelfverloochening angstig kan maken. Je moet dan namelijk 
stoppen met zelfhandhaving. En dat grijpt diep in. We hebben allemaal de neiging 
de dingen onder controle te houden, in de hoop dat we zo vastigheid hebben in ons 
leven. Maar zelfverloochening is dat je van deze vastigheid afstand doet ter wille van 
God en de ander. Dat kan onzeker maken. Je laat je op zo’n moment niet meer leiden 
door je eigen voorkeuren, maar door wat God wil. Zo kan het gebeuren dat iemand 
ervoor terugschrikt in therapie te gaan omdat hij bang is voor wat de therapie hem 
psychisch en financieel gaat kosten. En toch besluit hij samen met een therapeut z’n 
problemen en de gevolgen daarvan voor z’n gezin onder ogen te zien, want hij erkent: 
‘God wil dat ik mezelf goed beheer en m’n gezinsleden daadwerkelijk liefheb.’

Maar zelfverloochening kan vooral pijnlijk zijn. Christus spreekt immers over niet 
minder dan het loslaten van of breken met je eigen leven. Hiermee doet Hij geen 
algemene uitspraak over de manier waarop we ons tegenover ons eigen leven moe-
ten opstellen. Hij bindt ons op een pittige manier op het hart: ‘Geef in keuzesituaties 
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geen voorrang aan je eigen leven maar aan God, desnoods als dat je dood betekent.’
Vandaar de uitdrukking dat we ons kruis op ons moeten nemen. In het Nederlands 
hebben we de uitdrukking: ‘Ieder huis heeft z’n kruis’; daarmee wordt bedoeld dat 
het ieder mens wel overkomt dat hij met narigheid in z’n leven wordt geconfron-
teerd. Maar Christus bedoelt geen narigheid in het algemeen, een narigheid die jou 
treft. Hij doelt op narigheid die gevolg is van je keus voor Hem en die je uit liefde voor 
Hem accepteert. Als je verbonden met Christus wilt leven, kan jou dat namelijk soms 
heel wat kosten: strijd tegen diepe verlangens, beknotting van je mogelijkheden, spot 
van mensen, problemen op je werk, vervolging en misschien zelfs de marteldood (dat 
was in die tijd soms de kruisiging). Wie voor Christus kiest, ontkomt er niet aan deze 
‘kosten’ voor lief te nemen. Ook als je niet met de ergste consequenties te maken 
hebt, kan zelfverloochening nog altijd grote spanning geven, want wat je zelf graag 
wilt moet je loslaten of je moet afscheid nemen van iets kwalijks dat je altijd gekoes-
terd hebt.
Dat doet pijn. Het verdragen daarvan is nooit makkelijk, maar zeker niet in onze tijd 
waarin het eigen geluk centraal staat. Toch kunnen we ons daaraan niet onttrekken. 
Christenen hebben immers niet de roeping zo prettig mogelijk te leven, maar om 
trouw te blijven aan God. Onvermijdelijk hoort daarbij: vechten tegen de macht van 
het kwaad in ons. Dat kwaad kan verschillende vormen aannemen, van gerichtheid 
op het eigen ik tot aperte ongehoorzaamheid aan God. Met deze negatieve krachten 
in ons kunnen we geen genoegen nemen. In de woorden van Paulus: ‘Wie Christus 
Jezus toebehoort, heeft zijn aardse natuur met alle hartstocht en begeerte aan het 
kruis geslagen’ (Gal. 5:24).

Het heilzame van zelfverloochening
Een belangrijke stimulans tot zelfverloochening is dat je vertrouwt op het heilzame 
ervan. Dat lijkt tegenstrijdig: iets is pijnlijk en tegelijk heilzaam. We kunnen hierbij 
denken aan een chirurgische ingreep. Op zichzelf genomen is zo’n ingreep geen 
pretje, maar als patiënt word je er alleen maar beter van – als het goed is. Zo ook hier.
Alleen, hoe weten we het zéker dat zelfverloochening heilzaam is? We moeten geen 
moment vergeten dat het God is die ons tot zelfverloochening oproept. En Hem ken-
nen wij als onze Schepper en Heer; daarom kunnen we ervan uitgaan dat uitgere-
kend Hij weet wat goed is voor ons. Bovendien kennen wij Hem als onze liefdevolle 
Vader; daarom kunnen we er zeker van zijn dat Hij het beste voor ons zoekt.
Ik kan het nog anders zeggen: zelfverloochening is in feite dat we ons hart aan 
Christus geven. Maar van Christus geldt dat Hij op zijn beurt hart heeft voor ons. 
Dus móet onze overgave aan Hem wel goed aflopen.
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God en Christus kennende vertróuwen we erop dat zelfverloochening heilzaam is. 
Maar dan geldt ook het omgekeerde: als je koste wat het kost je eigen ik voorrang 
wilt geven in je leven, kan het niet missen of je komt daar bedrogen mee uit.
Hierbij denk ik aan de waarschuwing van Christus die ik aan het begin van deze para-
graaf al aanhaalde: ‘Ieder die zijn leven wil behouden, zal het verliezen, maar wie zijn 
leven verliest omwille van Mij, zal het behouden’ (Mat. 16:25). Deze waarschuwing 
slaat vooral op de afloop van ons leven. Als we geweigerd hebben voor Christus te 
kiezen omdat we per se voor onszelf wilden kiezen, betekent dat uiteindelijk onze 
ondergang, want na onze dood of bij Christus’ terugkeer hebben we geen leven meer. 
En omgekeerd: als we onszelf hebben verloochend omdat we per se voor Christus 
wilden kiezen, krijgen we deel aan het eeuwige leven. Tijdens ons leven hier zijn we 
misschien veel kwijtgeraakt, ons leven zelfs, maar op termijn is er voor altijd een en al 
vreugde voor ons.

Dat kiezen voor ons eigen ik slecht is voor ons en zelfverloochening heilzaam, kunnen 
we in dit leven al ervaren. Een simpel voorbeeld is het desastreuze gevolg van een 
verslaving en hoe positief het werkt als je (op tijd) afkickt. Gecompliceerder is de situ-

atie dat een ongewenst zwangere vrouw voor de keus 
staat: ‘Laat ik m’n kind aborteren of laat ik het gebo-
ren worden.’ Als ze haar kind laat aborteren, ervaart zij 
dit op dat moment vast als de oplossing van haar 
probleem. Maar de kans is groot dat ze psychische 
klachten krijgt als gevolg van wroeging over die abor-
tus. Wat zij eerder als een oplossing heeft ervaren, 
blijkt haar meer kwaad dan goed te hebben gedaan. 
Maar stel dat ze besluit haar kind in leven te laten. 
Dan ervaart zij dit op dat moment misschien als een 
zware opgave. Tegelijk verwacht ik dat ze in het con-
tact met haar kind telkens erin bevestigd wordt dat ze 
een goed besluit heeft genomen omdat haar kind 
haar leven verrijkt.
Het is dus heilzaam te breken met de gerichtheid op 
het eigen ik en je afhankelijk te maken van wat God 
wil.

Intussen is het waar dat het heilzame van zelfverloochening in dit leven lang niet 
altijd ervaren wordt. Misschien ben je tot je verdriet ongetrouwd gebleven omdat je 
vroeger gebroken hebt met ‘de liefde van je leven’, met als motief: hij was geen chris-
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ten. Je trouw aan het gebod dat voor een huwelijk een gezamenlijke band met 
Christus onmisbaar is (1 Kor. 7:39; vgl. 2 Kor. 6:14-15), heeft je zo levenslange moeite 
opgeleverd.
Een ander voorbeeld: door je afscheid van de islam en je keus voor Christus ben je je 
familie en je klanten kwijtgeraakt, waardoor je leven qua familiecontacten en finan-
ciën armetierig is geworden. 
In zulke situaties is het helemaal een kwestie van geloof dat zelfverloochening toch 
heilzaam is. Op de korte termijn lijkt die alleen maar nadelig te werken, en dat zal 
zwaar zijn voor de betrokkene. Maar hij kan zich eraan optrekken dat hij op de lange 
termijn de waarheid van Christus’ belofte zal ondervinden. Verbonden met Christus 
krijgen we te zijner tijd meer terug dan we hier zijn kwijtgeraakt. Want bij de ont-
moeting met Hem aan het einde van deze geschiedenis zal Hij tegen ons zeggen: 
‘Welkom in mijn nieuwe wereld!’

Dat het heilzame van de zelfverloochening het pijnlijke ervan verdringt, wordt even-
eens duidelijk als we werken met de term vrijheid. Op het eerste gezicht gaat zelfver-
loochening ten koste van je vrijheid, naar Paulus’ woord: ‘U kunt niet zomaar doen 
wat u wilt’ (Gal. 5:17). De kern van zelfverloochening is namelijk: op een bepaald punt 
en op een bepaald moment doe je afstand van je autonomie, van het opkomen voor 
jezelf, omdat dit hier en nu indruist tegen je gerichtheid op God. Daardoor lever je 
dus vrijheid in. Toch kunnen we zeggen dat we door zelfverloochening juist vrijheid 
bereiken. Immers, zodra ons opkomen voor onszelf ten koste gaat van de gerichtheid 
op God, is dat een macht geworden die ons tot slaaf maakt. En deze slavernij mondt 
uit in de dood (vgl. Rom. 6:16,20-21,23). Hierdoor krijgt zelfverloochening een positieve 
betekenis: we stoppen met deze slavernij. Daarmee gaat samen dat we ons binden 
aan Christus. Maar juist deze gebondenheid aan Christus is de ware vrijheid, want bij 
Hem zijn we in ons element en komen we tot ons recht. Deze vrijheid mondt dan ook 
uit in het eeuwige leven (zie: Joh. 8:36; Rom. 6:22; 2 Kor. 3:17). Bondig geformuleerd 
kunnen we dus zeggen dat onze zelfverloochening uiteindelijk dienstbaar is aan 
onze zelfontplooiing.

Het is belangrijk oog te hebben voor deze positieve kant van zelfverloochening, want 
dat werkt motiverend. Als we alleen oog hebben voor de pijn ervan, kunnen we ver-
bitterd raken. Of we gaan op zoek naar compensatie om zo onze onlust te overwin-
nen. Dan kan het gebeuren dat we de winst van onze zelfverloochening op het ene 
gebied kwijtraken door onze foute keuzes op het andere gebied. Iemand ziet bijvoor-
beeld af van een verboden seksuele relatie, maar probeert de pijn ervan te verdoven 
door alcoholmisbruik. In zo’n geval heeft zelfverloochening goed beschouwd weinig 



65

Verantwoordelijk voor onszelf

zin gehad. Daarom is het belangrijk aan het heilzame van zelfverloochening te blij-
ven geloven, ondanks alle pijn die ermee samengaat. En wie weet ondervind je dan al 
in dit leven iets van dat heilzame, bijvoorbeeld dat je de band met God des te inten-
ser ervaart of dat je des te meer gevoel krijgt voor het mooie van de toekomst.

Christus als onze voorganger
Uit dit alles komt naar voren dat zelfverloochening niet vanzelfsprekend is. We kun-
nen die dan ook alleen opbrengen als we op Christus letten. Hij is ons in zelfverloo-
chening voorgegaan. Eens heeft Hij opgemerkt: ‘Mijn voedsel is: de wil doen van Hem 
die Mij gezonden heeft en zijn werk voltooien’ (Joh. 4:34). En bij een andere gelegen-
heid zei Hij over zichzelf: ‘De Mensenzoon is niet gekomen om gediend te worden, 
maar om te dienen en zijn leven te geven als losgeld voor velen’ (Mat. 20:28). Deze 
uitspraken heeft Hij waargemaakt, want Hij heeft inderdaad zijn leven losgelaten. 
Dat heeft Hij gedaan door zichzelf tot in de dood en in het graf op te offeren, waarbij 
Hij ‘als een graankorrel’ in de aarde is gevallen en is gestorven (Joh. 12:24).

Daar kunnen we ons niet vrijblijvend tegenover opstellen, want Christus zei in dit-
zelfde verband: ‘Wie Mij dient moet Mij volgen’ (Joh. 12:26). We moeten dus net als Hij 
de juiste prioriteiten stellen in ons leven. Als we door het geloof verbonden zijn met 
Christus, kúnnen we eigenlijk niet anders. De apostel Paulus zegt het zo: ‘Alles wordt 
overtroffen door het kennen van Christus Jezus, mijn Heer, omwille van wie ik alles 
heb prijsgegeven. In mijn ogen is het waardeloze troep, want ik wil Christus winnen 
en één met Hem zijn.’ Hieraan voegde hij toe: ‘Ik wil Christus kennen door de kracht 
van zijn opstanding te ervaren, door te delen in zijn lijden en aan Hem gelijk te wor-
den in zijn dood.’ Door deze drang staat het voor Paulus vast: ‘Ik vergeet wat achter 
me ligt en richt mij op wat voor me ligt’ (Fil. 3:8-10,13).
Uit Paulus’ woorden blijkt: juist de verbondenheid met Christus, die ons zo indruk-
wekkend is voorgegaan, kan stimuleren tot zelfverloochening. Daarom de oproep aan 
ons: ‘Omkleed u met de Heer Jezus Christus en laat u niet meeslepen door uw aardse 
natuur met haar begeerten’ (Rom. 13:14).
 
Zelfverloochening is dus haalbaar doordat we als het ware meegezogen worden in 
het kielzog van Christus’ voorbeeld.

De hulp van Christus’ Geest
Daar komt bij dat we in ons leven, zoals Paulus zei, ‘de kracht van Christus’ opstan-
ding’ kunnen ervaren. Bedacht moet worden dat Christus levend is geworden door de 
kracht van zijn Geest. Diezelfde Geest laat Christus op ons inwerken. Daardoor vormt 
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Hij ons van binnenuit om, waardoor we ons niet meer door ons eigen ik op sleeptouw 
laten nemen maar ons laten leiden door wat God wil. Dan zetten we ons vóór alles in 
voor Hem en de naaste – niet omdat dit moet, maar omdat we dit onder invloed van 
Christus’ Geest ook zelf willen.
Vanwege deze onmisbaarheid van Christus’ Geest roept de apostel Paulus ons op: 
‘Laat u leiden door de Geest, dan zult u niet toegeven aan aardse begeerten. De 
aardse begeerte gaat in tegen de Geest, en wat de Geest verlangt gaat in tegen de 
aardse begeerte. (...) Als we leven door de Geest, laten we de Geest dan ook volgen’ 
(Gal. 5:16-17,25).
In een andere brief constateert hij: ‘Wij leven niet volgens aardse maatstaven, maar 
volgens die van de Geest. Wie beheerst wordt door het aardse, streeft aardse zaken 
na, maar wie beheerst wordt door de Geest, streeft na wat de Geest wil’ (Rom. 8:4-5).

Door Christus’ Geest verandert er dus heel wat in ons leven. Wat God wil gaan we al 
meer ook zelf willen. Daardoor ervaren we zelfverloochening al minder als pijnlijk. Er 
groeit harmonie tussen de positie die we van God gekregen hebben en het gedrag 
dat daarmee samen hoort te gaan. Paulus zegt uitdrukkelijk: ‘Iemand die één is met 
Christus, is (!) een nieuwe schepping’ (2 Kor. 5:17), en: ‘U hebt (!) de oude mens en zijn 
leefwijze afgelegd en de nieuwe mens aangetrokken’ (Kol. 3:9-10). In overeenstem-
ming hiermee zegt Christus: ‘Jullie zijn (!) het zout van de aarde’, en: ‘Jullie zijn (!) het 
licht voor de wereld’ (Mat. 5:13-14).

Blijvende spanning
Helaas is het een feit dat de harmonie tussen positie en gedrag hier nooit compleet 
zal zijn. Altijd blijft er een spanning bestaan tussen wat God van ons vraagt en wat 
bij ons de praktijk is. Enkele verzen na z’n typering van ons als ‘nieuwe schepping’ 
waarschuwt Paulus ons: ‘Laat de goedheid die God u bewijst niet tevergeefs zijn’  
(2 Kor. 6:1). En al hebben we de nieuwe mens aangetrokken, dat neemt niet weg dat 
we aansporingen tot christelijk gedrag hier blijvend nodig hebben (Kol. 3:12-17). Ten 
slotte spoort Christus de gelovigen aan daadwérkelijk als zout te fungeren en licht 
uit te stralen voor de mensen (Mat. 5:13,16).
Door de macht van de zonde blijft er bij ons altijd weerbarstigheid bestaan. Daarom 
zal zelfverloochening nooit probleemloos worden, want nooit lukt het ons hier om 
altijd en helemaal te willen wat God wil. We blijven verwikkeld in een strijd waarin 
we overwinningen meemaken én nederlagen. Zo blijft in ons een spanningsveld 
bestaan. In de woorden van de apostel Paulus: ‘Ik wíl het goede wel, maar het goede 
doen kan ik niet. Want ik doe niet wat ik wil, het goede, maar juist wat ik niet wil, het 
kwade, dat doe ik. (...) Ik ontdek in mezelf dus de wetmatigheid dat het kwade zich 
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aan mij opdringt, ook al wil ik het goede doen’ (Rom. 7:18-19,21). Daarom verzucht hij: 
‘Wie zal mij, ongelukkig mens, redden uit dit bestaan dat beheerst wordt door de 
dood? God zij gedankt, die ons redt door Jezus Christus, onze Heer’ (Rom. 7:24-25). Dat 
geeft perspectief. Eens zal wat wij willen volledig en constant in harmonie zijn met 
wat God wil. Dan is zelfverloochening niet eens meer nodig. Nu nog wel, maar daar-
mee bevinden wij ons dus op weg naar de volmaakte harmonie.

6.4 Zelfwaardering

Ondanks alles wat de Bijbel te zeggen heeft over de slechtheid en schuld van de 
mens, geeft dezelfde Bijbel ons alle ruimte om positief tegen de mens aan te kijken. 
Daarvoor kan verwezen worden naar de opdracht: ‘Heb uw naaste lief als uzelf’, die 
herhaaldelijk in de Bijbel voorkomt.15 In deze opdracht wordt de zelfliefde16 gebruikt 
als een stimulans voor de naastenliefde: we moeten de ander even vanzelfsprekend 
en toegewijd liefhebben als we onszelf liefhebben. Hiermee wordt zelfliefde niet als 
een ópdracht gezien, de opdracht is naastenliefde. Zelfliefde fungeert alleen als een 
stimulerend voorbeeld.

Zelfliefde als een geschapen innerlijke drang
Daarmee is onbeantwoord of zelfliefde iets positiefs is. Sommige bijbellezers zien 
zelfliefde als een synoniem van egocentrisme, egoïsme, zelfzucht. Op zich kan iets 
negatiefs als voorbeeld worden genomen voor iets positiefs. Denk maar aan Paulus 
die naar de bokssport verwijst om aan te geven hoe hij zichzelf in zelfbeheersing 
oefent: ‘Ik vecht niet als een vuistvechter die in de lucht slaat. Ik hard mezelf en oefen 
me in zelfbeheersing’ (1 Kor. 9:26-27). Daarmee prijst hij de bokssport beslist niet aan.

Als hier naar zelfliefde wordt verwezen, is dan hetzelfde aan de hand? In elk geval is 
duidelijk: zelfliefde wordt als een gegeven gezien dat normaliter in de mens zit, als 

15 Lev. 19:18; Mat. 19:19; 22:39; Mar. 12:31; Luc. 10:27; Rom. 13:9; Gal. 5:14; Jak. 2:8. Vgl. Ef. 5:28-29: 
Mannen moeten ‘hun vrouw liefhebben, als hun eigen lichaam. Wie zijn vrouw liefheeft, heeft 
zichzelf lief. Niemand haat ooit zijn eigen lichaam, integendeel: men voedt en verzorgt het, zoals 
Christus de kerk.’

16 Ik gebruik opzettelijk het m.i. neutrale woord ‘zelfliefde’, omdat het woord ‘eigenliefde’ in het 
Nederlands een negatieve kleur heeft. Van Dale groot woordenboek der Nederlandse taal, der-
tiende, herz. uitg., deel I, Utrecht/Antwerpen, 1999, p. 871 geeft als omschrijving van eigenliefde: 
‘ingenomenheid met zichzelf, (overdreven) liefde tot en gevoeligheid voor de waarde van de 
eigen persoon’.
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een feit waarmee je kunt rekenen. De vraag is hoe we dat gegeven, dat feit moeten 
waarderen. Volgens mij heeft Gód deze drang tot zelfliefde in ons gelegd, en wel om 
te bereiken dat we op een verantwoorde manier met onszelf omgaan. Hoe nodig deze 
drang is, merken we als mensen, bijvoorbeeld door een depressie, zichzelf gaan ver-
waarlozen. En helemaal destructief werkt het als mensen door hun psychische be-
schadiging een afkeer hebben van zichzelf en/of van het eigen lichaam. Zelfdoding is 
de uiterste tegenpool van zelfliefde. Daarom vind ik het te mager zelfliefde alleen als 
een gegeven, als een feit te zien. Naar mijn overtuiging mogen we een stap verder 
zetten. Zelfliefde is iets positiefs, waarom we onszelf mógen liefhebben en zelfs hóren 
lief te hebben.
Dit geldt omdat we – zoals ik zonet al zei – van God verantwoord met onszelf moeten 
omgaan. Maar daar zit nog iets anders achter. Zelfliefde hoort omdat we er recht aan 
moeten doen dat we waarde hebben. Daarom gebruik ik graag de term zelfwaarde-
ring. Die is dus een opdracht vanwege onze waarde. Het lijkt modieus zo over de 
mens te spreken. Maar Christus zelf zei tegen zijn toehoorders: ‘Kijk naar de vogels  
in de lucht. (...) Zijn jullie niet meer waard dan zij?’, en: ‘Is een mens niet veel meer 
waard dan een schaap?’ (Mat. 6:26; 12:12).17 Dat we waarde hebben, leid ik af uit ver-
schillende bijbelse gegevens.

Het waarom van onze waarde
We zijn van hoge komaf, want oorspronkelijk heeft God ons als zijn evenbeeld ge-
maakt, bedoeld om Hem op deze aarde te vertegenwoordigen en alles namens Hem 
te beheren (Gen. 1:27-29).18 Ter wille van die taak zijn we voorzien van de nodige kwali-
teiten, zoals alleen al blijkt uit het feit dat Adam namen kon geven aan de dieren 
(Gen. 2:19-20). Dat was maar niet een kwestie van etiketten plakken. Hij doorzag het 
eigene van elk dier en gaf dáárbij passend zo’n dier een naam. Om dit alles zegt de 
psalmdichter over de mens: ‘U hebt hem bijna een god gemaakt, hem gekroond met 
glans en glorie, hem toevertrouwd het werk van uw handen en alles aan zijn voeten 
gelegd’ (Ps. 8:6-7).19 Het is waar, door onze ongehoorzaamheid zijn we ontzaglijk veel 
kwijtgeraakt, maar door onze komaf en onze restkwaliteiten hebben we nog altijd 
glorieuze kanten. Dit verklaart waarom bijbelschrijvers eeuwen na Adam ons nog 
altijd eraan herinneren dat de mens als Gods evenbeeld geschapen is (Gen. 9:6;  
Jak. 3:9).

17 In de Herziene Statenvertaling van 2010 staat het zo: ‘Gaat u ze niet ver te boven?’, en: ‘Hoeveel 
gaat niet een mens een schaap te boven!’

18 Deze tekst komt breder aan de orde in mijn Leven in Gods wereld. Een handreiking tegen God-
loosheid, p. 75.

19 Zie ook wat ik over deze tekst geschreven heb in Leven in Gods wereld, p. 93-94.
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Trouwens, dat we bestaan, hebben we niet alleen te danken aan Gods scheppen in 
het begin van de geschiedenis. God was evengoed betrokken bij de bevruchting van 
ieder van ons, waarom gezegd kan worden: ‘Uw handen hebben me gevormd en 
gemaakt’ (Job 10:8; vgl. 10:10-12), en: ‘U was het die mij weefde in de buik van mijn 
moeder’ (Ps. 139:13). Van ieder mens geldt dus: God heeft het gewild dat hij er is. 
Bovendien geldt van ieder mens dat hij z’n oorsprong vindt in God en door God veel 
heeft en kan. Alleen hierom al hebben alle mensen waarde, of ze nu gelovig zijn of 
niet. Daarom is het passend dat alle mensen zelfwaardering hebben.

Zijn we gelovig, dan kan van ons meer gezegd worden. God heeft ons, zijn schepselen, 
kennelijk zo belangrijk voor zichzelf gevonden dat Hij zijn eigen Zoon naar de wereld 
gestuurd heeft om ons redding te brengen (Joh. 3:15-17; 1 Joh. 4:9-10). Van ons, nietige, 
schuldige mensen, geldt daardoor dat we gekocht zijn met het bloed van Gods eigen 
mensgeworden Zoon (1 Petr. 1:18-19; Op. 5:9). Op grond daarvan mogen we onszelf 
kinderen van God noemen en Hem vertrouwelijk betitelen als onze Vader (Rom. 8: 
14-16). Als we onze waarde willen leren kennen, moeten we dus niet in de spiegel 
kijken maar naar Gods eigen Zoon aan het kruis. Zijn offer bewijst hoeveel God  
ervoor overheeft om ons als kinderen aan zich te verbinden.
Door deze positie bij God verandert er veel bij ons. Verbonden met Christus worden 
wij zijn evenbeeld (Rom. 8:29); en omdat Hij het beeld van God is (2 Kor. 4:4; Kol. 1:15; 
Heb. 1:3), worden ook wij weer Gods beeld (Kol. 3:10; vgl. 2 Kor. 3:18). Daarbij is van 
belang dat Gods Geest in ons woont en werkt (Rom. 8:9,11), met als gevolg dat we 
aangeduid kunnen worden als tempel van God en zijn Geest (1 Kor. 3:16-17; 6:19).

Van de gelovigen geldt verder dat ze bijgestaan worden door engelen (Ps. 91:11-12; 
Mat. 18:10; Heb. 1:14). Onder invloed van de schilderkunst denken we hierbij misschien 
aan lieftallige wezens, maar volgens de Bijbel kan hun verschijning zo indrukwek-
kend zijn dat mensen daardoor helemaal van de kaart zijn. Zo wordt van de eerste 
engel die verscheen bij Christus’ graf gezegd dat hij door z’n komst en z’n wegrollen 
van de grafsteen de aarde hevig liet beven, dat hij lichtte als een bliksem en z’n kle-
ding wit was als sneeuw. Door dit alles beefden de bewakers van angst en vielen deze 
geharde militairen als dood neer (Mat. 28:2-4). Van een andere engel wordt verteld 
dat hij de gevangen Petrus bevrijdde uit een zwaarbewaakte gevangenis (Hand. 12: 
6-10). Het zijn deze indrukwekkende figuren die telkens door God uitgezonden wor-
den om gelovigen van dienst te zijn.

Ten slotte is vermeldenswaard dat Gods kinderen op de nieuwe aarde een grootse 
toekomst tegemoet gaan. Deze toekomst wordt in het slot van de Bijbel bewogen 
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beschreven: ‘Gods woonplaats is onder de mensen, Hij zal bij hen wonen. Zij zullen 
zijn volken zijn en God zelf zal als hun God bij hen zijn. Hij zal alle tranen uit hun 
ogen wissen. Er zal geen dood meer zijn, geen rouw, geen jammerklacht, geen pijn, 
want wat er eerst was is voorbij’ (Op. 21:3-4). Bovendien wordt gezegd: ‘Wie dorst 
heeft geef Ik vrij te drinken uit de bron met water dat leven geeft’ (Op. 21:6), terwijl 
even verder wordt geconstateerd: ‘zij kunnen over de levensboom beschikken’ (Op. 
22:14).

Dit alles geeft aan dat gelovigen grote waarde hebben. Om hun schepsel-zijn van 
God is het al ter zake dat ze zelfwaardering hebben, maar helemaal om wat er verder 
over hen gezegd kan worden. Dit maakt meteen begrijpelijk waarom Christus ook de 
mensen die in zijn tijd niet in tel waren, vol liefde en respect behandelde. Ik denk aan 
tollenaars en hoeren (Mat. 9:9-13; Luc. 15:1-7). Maar eveneens werden vrouwen, toen 
een tweederangs sekse, door Hem positief benaderd (Luc. 8:1-3; Joh. 8:3-11; 20:11-18), 
zelfs een Samaritaanse vrouw (Joh. 4:9,27). Eenmaal heeft Hij iemand die aan een 
onrein makende huidziekte leed, nota bene aangeraakt (Mat. 8:2-3). Zijn zelfopoffe-
ring aan het kruis is het ultieme bewijs van zijn warme betrokkenheid bij mensen 
(Joh. 13:1). Door zijn optreden bevestigde Christus dus mensen in hun waarde. 
Daarvan lezend worden wij vandaag evengoed erin bemoedigd hoe waardevol we 
kennelijk zijn in Gods ogen.

Geschonken waarde
Intussen blijkt uit de manier waarop in de Bijbel over onze waarde wordt gesproken, 
dat die ons als mens en/of gelovige niet éigen is. Daarom kan ik niet volledig instem-
men met de ‘Universele Verklaring van de Rechten van de Mens’ als in de preambule 
gesproken wordt over ‘de inherente waardigheid van alle leden van de mensenge-
meenschap’ en over ‘het vertrouwen in de waardigheid en waarde van de mens’.
Voor alle duidelijkheid: op het moment dat dergelijke uitspraken functioneren als 
een instrument om misdaden tegen de menselijkheid te bestrijden, houd ik m’n 
mond. Maar strikt genomen wordt met deze woorden iets gezegd wat niet waar is. 
Onze waardigheid en waarde zijn geen kwaliteit van ons. Daarom is vertrouwen 
daarin ongegrond, terwijl eventuele trots daarop misplaatst is. Wij hebben waarde 
omdat God besloten heeft ons die tóe te kennen; ook hebben wij waarde dankzij alles 
wat God door zijn geschenken, zijn inzet, zijn liefde, zijn plannen in ons geïnvesteerd 
heeft. We hebben dus een geschónken waarde. Daarbij past bescheidenheid en dank-
baarheid: bescheidenheid omdat die waarde geen verdienste van ons is; dankbaar-
heid omdat God dit mooie laat gelden van ons, ónafhankelijk van onze persoonlijke 
inbreng.
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Verantwoordelijk voor onszelf

Op grond dáárvan verdedig ik dat we een ópdracht tot zelfwaardering hebben. Als we 
onszelf op de goede manier waarderen, cirkelen we niet om onze eigen kwaliteiten 
heen maar erkennen we in feite wat Gód ons uit liefde heeft gegeven. Dat mogen we 
niet negeren, en daarom hóren we onszelf te waarderen.
Deze opdracht kan ons helpen om een gezond gevoel van eigenwaarde te ontwikke-
len. Die ontwikkeling moet al beginnen in het gezin.

Groeien in het gevoel van eigenwaarde
Als vertegenwoordigers van God hebben ouders de taak hun kind dit gevoel van 
eigenwaarde bij te brengen. Dat doen ze door het uitdragen van de bijbelse bood-
schap, maar eveneens door de manier waarop ze met hun kind omgaan. Ze ontko-
men er niet aan zich kritisch en corrigerend tegenover hun kind op te stellen, want 
geen enkel kind is in z’n gedrag ooit voorbeeldig. Maar wat ze door hun woorden, hun 
gebaren en zelfs hun gelaatsuitdrukking als hoofdsignaal moeten afgeven, is dat hun 
kind er mag zijn met z’n meningen, gevoelens en verlangens. Anders ontstaat er bij 
dat kind onvermijdelijk een negatief zelfbeeld en ervaart hij zichzelf als waardeloos. 
Daarentegen groeit er een gezond gevoel van eigenwaarde als het kind merkt dat z’n 
ouders, met al hun fouten tegenover hem, z’n eigenheid respecteren.

Hoe meer een kind een eigen mening krijgt, des te moeilijker is het voor ouders hun kind daarin 
te respecteren, zelfs als dat kind intussen zelfstandig woont. Toch is het hun taak dat ze hun 
kind in z’n mening serieus nemen, ook in de praktische consequenties die hij aan z’n mening 
verbindt. Uiteraard mogen ze hun kind om z’n keuzes kritisch bevragen. Maar daarbij passen 
geen negatieve typeringen ten koste van het kind (bijv.: ‘Ik merk dat je nog veel moet leren’) – 
zelfs niet als diens keuze in hun ogen onvoldoende gefundeerd is (bijv.: hij gaat samenwonen 
met alleen als ‘argument’ dat hij dit aanvaardbaar vindt) en zij daar principieel bezwaar tegen 
hebben. Uiteindelijk zullen ouders erin moeten berusten, al is het met behoud van hun overtui-
ging, als hun kind anders over de dingen denkt dan zij en dienovereenkomstig handelt.

Helaas is het niet vanzelfsprekend dat we op een positieve manier groeien in het 
gevoel van eigenwaarde. Immers, niet alleen door onze levensgeschiedenis maar 
evengoed door lichamelijke en/of psychische beperkingen of door teleurstellingen 
kan zich bij ons een negatief zelfbeeld ontwikkelen: ‘Ik ben toch eigenlijk maar niks. 
Wat stel ik in feite voor?’ Soms zal therapie nodig zijn om de strijd hiertegen aan te 
gaan. Daarnaast is het wezenlijk dat we ons laten stimuleren door Gods opdracht tot 
zelfwaardering. Dan is niet meer beslissend wat we van onszelf vinden en evenmin 
hoe mensen (volgens ons) tegen ons aankijken. We laten ons leiden door wat God 
over ons zegt en door wat Hij aan ons heeft gegeven. Daardoor gecorrigeerd gaat het 
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voor ons leven: ‘Het is een leugen dat ik maar niks ben en niks voorstel. Dank zij God 
is het omgekeerde waar: ik bén iemand, ik mag er zijn, ik ben de moeite waard. En 
door Gods scheppend werk aan mij en door het werk van Christus’ Geest in mij heb ik 
bovendien allerlei kwaliteiten.’

Gevolgen van het gevoel van eigenwaarde
Als je op deze manier een gezond gevoel van eigenwaarde hebt, ben je in staat asser-
tief te zijn. Daarmee bedoel ik in dit verband dat je jezelf met je mening, je gevoel, je 
mogelijkheden durft te presenteren. Doordrongen van wat God over je zegt en aan 
jou heeft gegeven laat je je zelfbewust gelden: ‘Hier ben ik!’, en: ‘Ik wil het zo, ik vind 
dit, ik kan dat.’
Verder kun je complimenten aanvaarden. Veel mensen zijn niet vaardig in deze kunst 
en proberen altijd weer een compliment te ontkrachten: ‘Jij vindt deze actie knap van 
mij? Maar ik ben er zelf niet zo tevreden over.’ Of: ‘Je vindt dat ik mooi haar heb? Maar 
ik vind dat het niet goed zit!’ Wie zichzelf waardeert, kan een compliment met dank 
aan de spreker aanvaarden. Daarbij beseffen we dat het positieve van ons Gods ge-
schenk is, maar God hééft het toch maar aan ons gegeven. Daardoor kunnen we er 
echt blij mee zijn en mogen we dat in alle onbevangenheid aan anderen laten mer-
ken in reactie op hun complimenten.
Ten slotte stimuleert een gezond gevoel van eigenwaarde ons om onszelf verder te 
ontplooien. Wie blij is met z’n specifieke kwaliteiten, wil die graag verder ontwikke-
len. Als je tijd besteedt aan therapie, een cursus, een training, is dat dus geen verloren 
tijd – als zou je aan egotripperij doen. Integendeel, wie zich ervoor inzet z’n mogelijk-
heden en vaardigheden te optimaliseren, geeft daarmee goed beschouwd God de eer 
die Hem als gever van dat alles toekomt. En dan maakt de motivatie van die zelfont-
plooiing principieel geen verschil. Je kunt je inzetten omdat je er gewoon plezier aan 
beleeft, omdat je je op je werk wilt profileren of omdat je hoopt zo meer te bieden te 
hebben aan je naaste. Principieel maakt dat niet uit, want beslissend is dat je je daar-
bij afhankelijk weet van God als bron en doel van je leven.

Intussen is het waar dat we soms kunnen doorschieten in onze zelfwaardering. Dan 
ontaardt die in eigenliefde en egotripperij. Daarom moeten we in dit verband de 
hiervoor beschreven opdracht tot zelfrelativering en zelfverloochening niet vergeten. 
Die beide opdrachten zetten de opdracht tot zelfwaardering in het juiste kader. Maar 
dan kan vervolgens alle aandacht gevraagd worden voor dit aspect van ons christelijk 
leven. Al kunnen we allerlei sombers over onszelf te berde brengen, het is een feit dat 
we dankzij God waardevol zijn. Dat mag van ons gezegd en beleefd worden. We 
bewijzen onszelf daarmee een dienst en eren daarmee God als de gever van alles.
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C   Omgaan met de ander
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7 Verbonden met anderen

7.1  Zelfwaardering en de ander

Een gezond gevoel van eigenwaarde heeft positieve gevolgen voor ons omgaan met 
onszelf (zie hiervoor). Maar het bewerkt ook dat we ontspannen kunnen omgaan met 
de ander.

Wie zichzelf waardeloos vindt, is gauw geneigd andermans gedachten negatief in te 
vullen: ‘Die ander wil me gewoon niet zien’, of: ‘Hij wil me vast geen ruimte geven.’ Als 
onvermijdelijk gevolg hiervan word je wantrouwend tegenover die ander en plaats je 
jezelf tegenover hem. Het resultaat hiervan is dat die ander een vijand wordt en jouw 
gebrek aan eigenwaarde extra wordt vergroot.
Heb je een negatief zelfbeeld, dan kun je bovendien de neiging hebben telkens weer 
bevestiging te zoeken bij de ander. Die moet jou door z’n waarderende reacties eigen-
waarde verschaffen. Vermoeiend voor jezelf, want je ontvangt nooit genoeg van de 
ander. Bovendien maak je de ander tot een middel om jou een goed gevoel te geven. 
Lelijk gezegd: met al je gerichtheid op de ander ben je in feite egoïstisch bezig. Het 
onvermijdelijke gevolg hiervan is dat die ander een falende redder wordt voor jou, 
want hij zal nooit kunnen voldoen aan je mateloze behoefte aan waardering.

Als je geleerd door God een positief zelfbeeld hebt, juist dan kun je er echt voor de 
ander zijn. Je hebt geen enkele drang om je af te zetten tegen die ander of om diens 
waardering binnen te halen. Je kunt je helemaal richten op wat de ander nodig heeft 
en genieten wat die spontaan heeft te bieden. Waardeert die ander jou expliciet, dan 
is dat mooi meegenomen, maar daar ben je niet van afhankelijk en niet op uit. Op 
basis van je zelfwaardering heb je zo alle armslag om tot een goede balans te komen 
tussen geven en ontvangen in je relatie tot de ander.

Die goede balans is essentieel voor ons welzijn, want mensen zijn sociale wezens. We 
kunnen er niet zonder om in verbondenheid met anderen te leven. Maar hoe is de 
verhouding tussen onze verbondenheid met God en ons sociale leven? En hoe kun-
nen we – afgezien van wat hiervoor is opgemerkt – tot een goede balans komen tus-
sen onze aandacht voor de ander en onze verantwoordelijkheid tegenover onszelf?
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7.2  Geen isolement

Onderlinge verbondenheid
Tegenwoordig zijn er steeds meer christenen die hun geloof beleven los van welke 
kerk ook. Daar valt van alles over te zeggen, maar hier wil ik dit benadrukken: volgens 
het Nieuwe Testament gaat christen-zijn per definitie ermee samen dat je verbonden 
bent met andere christenen.
In zijn brieven geeft de apostel Paulus herhaaldelijk aan: wie door het geloof met 
Christus verbonden zijn en zo door zijn Geest worden beïnvloed, vormen samen één 
lichaam. Van dit lichaam van Christus zijn we evenzovele delen, die elkaar niet kun-
nen missen. Als het goed is, zijn christenen dan ook betrokken bij elkaar en voelen ze 
zich voor elkaar verantwoordelijk (zie hierover 1 Kor. 12:12-27). In de praktijk werkt het 
helaas soms anders, maar volgens Paulus hoort het zo te gaan: ‘Wanneer één li-
chaamsdeel pijn lijdt, lijden alle andere mee; wanneer één lichaamsdeel met respect 
behandeld wordt, delen alle andere in die vreugde’ (1 Kor. 12:26).
De apostel Petrus gebruikt een ander beeld: we moeten ons voegen bij Christus, ‘bij 
de levende steen die door de mensen werd afgekeurd maar door God werd uitgeko-
zen om zijn kostbaarheid’. Christus is immers de hoeksteen. Zij die op Hem vertrou-
wen, laten zich daarom ‘als levende stenen gebruiken voor de bouw van een geeste-
lijke tempel’ (1 Petr. 2:4-6).
Paulus en Petrus sluiten hiermee aan bij de aansporing van Christus: ‘Ik geef jullie 
een nieuw gebod: heb elkaar lief. Zoals Ik jullie heb liefgehad, zo moeten jullie elkaar 
liefhebben’ (Joh. 13:34; vgl. 1 Joh. 4:11).
De vraag is nu hoe de onderlinge verbondenheid van christenen zich dient te verhou-
den tot hun relatie met de wereld buiten hen.

Beperking tot geloofsgenoten?
Het horen bij Christus verklaart waarom christenen vooral met elkaar omgaan. Ze 
weten zich geróepen tot contact met hun geloofsgenoten om zo voor elkaar van bete-
kenis te zijn. Daardoor gebeurt het dat ze soms niet meer toekomen aan intensieve 
niet-kerkelijke contacten.
Hierbij speelt nog iets een rol: je gaat het liefst nauw om met die mensen met wie je 
kunt delen wat voor jou fundamenteel is – in dit geval je band met Christus. Daar ligt 
de verklaring dat geloofsgenoten haast automatisch elkaar opzoeken. Dit heeft dus 
niet alleen een godsdienstige achtergrond; door het mechanisme van ‘soort zoekt 
soort’ is het ook gewoon de praktijk. Ongemerkt kan dit hierop uitlopen dat christe-
nen haast uitslúitend met geloofsgenoten omgaan. Uiteraard hebben ze door hun 
woonomgeving en hun werk contacten met niet-christenen. Toch schat ik in dat de 
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vrienden en kennissen die bij christenen op bezoek komen, voor het grootste deel 
medechristenen en zelfs kerkgenoten zijn. Zo werkt het nu eenmaal.

Sommigen gaan nog een stap verder. Die vinden dat we in onze keuze van vrienden 
en kennissen eenkennig hóren te zijn. De apostel Paulus houdt ons immers voor: ‘Wat 
heeft licht met duisternis te maken? (...) Wat hebben een gelovige en een ongelovige 
gemeen? (...) Daarom zegt de Heer: Ga weg bij de ongelovigen, zonder je van hen af en 
raak niets aan dat onrein is. Dan zal Ik jullie aannemen en jullie Vader zijn, en jullie 
mijn zonen en dochters – zegt de almachtige Heer’ (2 Kor. 6:14-18).1 Volgens deze uit-
spraken is er een zwart-wittegenstelling tussen gelovigen en ongelovigen. Maar dan 
kun je als gelovige toch nooit vertrouwelijk omgaan met ongelovigen?
De psalmdichter zegt het zo: ‘Gelukkig de mens die niet meegaat met wie kwaad 
doen, die de weg van zondaars niet betreedt, bij spotters niet aan tafel zit, maar 
vreugde vindt in de wet van de HEER en zich verdiept in zijn wet, dag en nacht’  
(Ps. 1:1-2).
Het is voor een christen dus niet geoorloofd intensief met ongelovigen om te gaan. 
Het is z’n bijbelse opdracht zich in z’n sociale contacten te beperken en z’n blik vooral 
naar binnen te richten – aldus sommige christenen.

Vroeger werd wel gewerkt met de leus ‘In ons isolement ligt onze kracht’.2 Bovendien 
werd vaak gedacht vanuit ‘de antithese’, waarmee dan gedoeld werd op de funda-
mentele tegenstelling tussen gelovigen en ongelovigen.3 Dit spreken over isolement 
en antithese zou je kunnen gebruiken als argument om te verdedigen: in hun om-
gang met niet-christenen kunnen christenen het beste apartheid toepassen, in die 

1 De oproep weg te gaan ontleent Paulus aan Jes. 52:11, een tekst die ook aangehaald wordt in  
Op. 18:4.

2 Deze uitdrukking dateert van 1873 en is afkomstig van G. Groen van Prinsterer. Alleen wilde 
Groen beslist geen isolement bepleiten tegenover andersdenkende mensen, maar tegenover 
andere principes. De term ‘isolement’ is voor hem synoniem met ‘beginselvastheid’.  
Zie: J. Kamphuis, Evangelisch isolement. Over de zinspreuk ‘In ons isolement ligt onze kracht’, 
Groningen, 1976, p. 9-10.

3 Deze betekenis van de term is gestempeld door A. Kuyper. Maar dat ook hij beslist geen isole-
ment voorstond tegenover niet-gelovigen, blijkt uit zijn theorie van de gemene gratie. Die theo-
rie moest verklaren waarom buiten de kring van gelovigen ondanks de macht van de zonde ‘nog 
altijd zo veel schoons en goeds valt te beleven’. Als gevolg hiervan hoeven christenen en niet-
christenen niet uitsluitend ‘antithétisch’ tegenover elkaar te staan. Zie George Harinck (hoofd-
red.), Christelijke Encyclopedie I, Kampen, 2005, p. 77a, 623b-624a.
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zin dat ze zich zo veel mogelijk voor niet-christenen afsluiten. Inderdaad zijn er chris-
tenen die zich isoleren van de samenleving. Bekend zijn de gesloten gemeenschap-
pen van de Amish in de Amerikaanse staat Pennsylvania.4 Evenzo zijn er in Nederland 

mensen die het liefst bij een kerk horen die naar 
binnen gericht is en zich afschermt voor de 
wereld.
Helemaal consequent kunnen de genoemde 
christenen hier trouwens niet in zijn. Allereerst 
niet om een praktische reden: ze hebben de 
wereld om zich heen nodig om te kunnen wer-
ken en leven. Haast iedereen is dan ook meer of 
minder vervlochten met z’n omgeving.
Daar komt bij: christenen hebben de opdracht 
licht voor de wereld te zijn en het evangelie uit  
te dragen (Mat. 5:16; 28:19-20). Om hieraan te 
kunnen voldoen is contact met niet-christenen 
onmisbaar. Alleen, je kunt ervoor kiezen dat con-
tact summier te laten zijn: alleen voor zover die 
ander potentiële ontvanger is van je boodschap. 
In dat geval gaat je evangeliserende opstelling 
samen met een naar binnen gekeerde houding, 

zodat je ondanks je acties naar buiten feitelijk alleen met geloofsgenoten gedachte-
wisselingen hebt.

Geen eenkennigheid
In de gemeente te Korinte had de apostel Paulus al te maken met mensen die zo’n 
naar binnen gekeerde houding verdedigden. Ze beriepen zich op een uitspraak die hij 
in een (verloren gegane) brief had geschreven. Maar hij corrigeerde hen door hen 
voor te houden: ‘Ik heb u in mijn vorige brief gezegd dat u niet moet omgaan met 
ontuchtplegers, maar dat betekent niet dat u alle ontuchtplegers die er in de wereld 
zijn, of alle geldwolven, uitbuiters en afgodendienaars moet mijden. Dan zou u de 
wereld moeten verlaten’ (1 Kor. 5:9-10). Hiermee zegt hij dus: het is absurd te denken 
dat we ons als gelovigen kunnen losmaken van niet-christenen. Al zouden zij zich aan 
aperte wandaden schuldig maken, dan nog kunnen we ons niet van hen isoleren. We 
wonen samen in deze wereld. In het vervolg wijst Paulus er dan op dat er alleen mij-

4 Conservatieve mennonieten, die vanaf plm. 1710 vanuit Zuid-Duitsland en Zwitserland naar 
Amerika zijn geëmigreerd, zie: Christelijke Encyclopedie I, p. 51b-52a.



79

Verbonden met anderen

ding toegepast mag worden tegenover een kérklid en wel als die ernstig in de fout is 
gegaan – in de hoop dat die door z’n isolering tot inkeer komt. Maar omgang met 
niet-christenen blijft voor hem een vanzelfsprekende zaak. ‘Waarom zouden we over 
buitenstaanders oordelen?’ Over hen ‘zal God oordelen’ (1 Kor. 5:12-13).
Dezelfde boodschap komen we tegen in Christus’ gelijkenis over het onkruid in de 
akker. Volgens die gelijkenis wilden de knechten van de boer het onkruid ertussenuit 
wieden. Ze kregen geen toestemming, ‘want’, zei de boer, ‘dan zouden jullie met het 
onkruid ook het graan lostrekken. Laat beide samen opgroeien tot aan de oogst.’ Pas 
op dat moment zou het graan van het onkruid geïsoleerd worden (Mat. 13:24-30). 
Blijkens Christus’ uitleg moeten we het accepteren dat ‘de kinderen van het konink-
rijk’ en ‘de kinderen van het kwaad’ naast elkaar in de wereld leven. Zo heeft God dat 
kennelijk gewild. De scheiding tussen beide groepen komt pas bij Christus’ terugkeer. 
Dan zullen Christus’ engelen zijn vijanden ‘in de vuuroven werpen’, terwijl ‘de recht-
vaardigen in het koninkrijk van hun Vader zullen stralen als de zon’ (Mat. 13:36-43). Tot 
die tijd heeft God ons samen in deze wereld geplaatst.
Volgens de apostel Petrus kunnen we deze stand van zaken verklaren vanuit Gods ge - 
duld. Hij geeft iedereen de kans alsnog tot inkeer te komen, maar eens is zijn geduld 
ten einde en komt het slotoordeel (2 Petr. 3:9-10). Daar mogen wij niet op vooruit-
lopen door nu al mensen af te schrijven, met als keerzijde dat we ons van hen af -
scher men. Nu God onkruid en koren samen laat opgroeien, hebben christenen alle 
ruimte, sterker nog: hebben ze de opdracht met niet-christenen op te trekken en con-
tact met hen te onderhouden.

Intussen bestaat er een fundamenteel verschil tussen christenen en niet-christenen, 
zoals we zonet van Paulus en de psalmdichter gehoord hebben (2 Kor. 6:14-18; Ps. 1:1-2). 
Ze bedoelden daarmee beslist niet te zeggen dat we de band met niet-christenen 
moeten doorsnijden. Waar ze beiden voor waarschuwen, is dat we niet zo’n nauwe 
band met ongelovigen moeten onderhouden dat zij ons negatief gaan beïnvloeden. 
We mogen best met hen omgaan en meedoen, maar dat mag niet ten koste gaan van 
ons geloof. Het gaat er dus helemaal niet om dat we apartheid moeten toepassen. 
Alleen, in ons contact met niet-christenen moeten we ervoor oppassen afbreuk te 
doen aan onze band met Christus.
Dit lijkt een wat zuinige benadering: ‘Je mag contact hebben, maar pas op.’ Zo terug-
houdend hoeven we echt niet te zijn. We hebben zelfs de opdracht ook voor niet-
christenen het goede te doen. Het is waar, Paulus zegt dat we ons vooral voor onze 
geloofsgenoten moeten inzetten, maar intussen staat het er maar: ‘voor iederéén het 
goede doen’ (Gal. 6:10). En elders spreekt hij de wens uit: ‘Moge de Heer uw liefde voor 
elkaar én ieder ander groter maken’ (1 Tess. 3:12).
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Daarmee zit hij op één lijn met Christus die ons zelfs voorhield: ‘Heb je vijanden lief 
en bid voor wie jullie vervolgen.’ Door dit gedrag van ons moeten we laten zien dat 
we kinderen zijn van de hemelse Vader; ‘Hij laat zijn zon immers opgaan over goede 
en slechte mensen.’ Christus vervolgt dan: ‘Als jullie alleen je broeders en zusters 
vriendelijk bejegenen, wat voor uitzonderlijks doe je dan?’ (Mat. 5:44-47).
Petrus spoort ons daarom aan dat we al onze krachten inspannen om onze liefde 
voor onze broeders en zusters te verrijken met liefde voor allen (2 Petr. 1:5,7). De 
onderlinge liefde in de gemeente is zo de basis, de krachtbron voor onze liefde 
voor niet-christenen.

Dit alles geeft aan: nu God christenen en niet-christenen in de wereld laat samenle-
ven, hebben christenen de opdracht hun contacten optimaal in te vullen door ande-
ren hun liefde te laten ervaren. We kunnen het dus niet maken eenkennig te zijn in 
onze contacten. Dan doen we onrecht aan Gods bedoeling en aan onze opdracht. 
Daar komt nog bij: christenen en niet-christenen hebben ontzaglijk veel gemeen-
schappelijk. Daarover in de volgende paragraaf.

7.3  Gezamenlijkheid

Mensen die in een gesloten gemeenschap leven, schermen zich tegen de buitenwe-
reld af door er bewust of onbewust een vijandbeeld op na te houden. 
Buitenstaanders worden dan als inferieur beschouwd in vergelijking met de leden 
van de eigen gemeenschap. Komt iemand uit zo’n gemeenschap persoonlijk met ‘de 
vijand’ in aanraking, krijgt ‘de vijand’ dus een gezicht, dan ontstaan er haast onver-
mijdelijk barsten in dat vijandbeeld. Bij nader inzien blijkt ‘de vijand’ toch anders, 
beter te zijn dan het beeld aangaf. Zo gebeurt het dat jonge christenen die vrijwel 
uitsluitend in hun eigen kerkelijk milieu verkeerd hebben, in de war raken als ze 
intensief contact krijgen met anderskerkelijken. Tot hun verwondering ontdekken ze 
dat die in vergelijking met hun achterban als christen even goed of zelfs meer toege-
wijd kunnen zijn. Dat klopt dan niet met het beeld dat ze, opzettelijk of onbewust, 
van anderskerkelijken hebben meegekregen. Die cultuurschok kan nog groter zijn als 
zulke jonge christenen met niet-christenen in aanraking komen. Die blijken geen 
wezens van een andere planeet te zijn met per definitie allerlei verwerpelijke waar-
den en normen. Integendeel, zulke niet-christenen kunnen voorbeeldige mensen zijn 
die christenen in allerlei opzicht overtreffen.
We kunnen vijandbeelden en cultuurschokken het beste tegengaan door ons te reali-
seren dat alle mensen, of ze nu christen zijn of niet, veel gemeenschappelijk hebben.
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Allemaal schepsel van God
Om met de basis te beginnen: ondanks de principiële kloof die er gaapt tussen een 
kind van God en een vijand van God, van beiden geldt dat ze door God zijn gemaakt, 
dus dat ze schepsel zijn van Hem. Dat geeft een heel eigen kijk op de ander: die is een 
medeschepsel van God. Het lijkt een overbodige uitspraak, maar toch is het belang-
rijk dat expliciet te zeggen: of we nu christen zijn of moslim, blank of zwart, we delen 
het mens-zijn met elkaar. Als het feit van deze fundamentele eenheid echt tot ons 
doorgedrongen is, schept dat een band. Het is dan onmogelijk de ander destructief te 
behandelen.
Als je hoort wat mensen elkaar in een oorlogssituatie of in concentratiekampen aan-
doen, sta je altijd weer verbijsterd. Dat brave burgers tot zulke wandaden in staat 
zijn, komt vooral doordat ze ermee gestopt zijn de ander als medemens te zien. In 
plaats daarvan wordt de ander beschouwd als ‘de vijand die uitgeschakeld moet wor-
den’ of zelfs als ‘ongedierte dat moet worden verdelgd’. Volgens mij is het plegen van 
zulke wandaden moeilijk zo niet onmogelijk zolang je je ervan bewust bent dat die 
ander net als jij een mens van God is.

Deze fundamentele eenheid schept nog meer gemeenschappelijks. Er mogen talloze 
persoonlijke en culturele verschillen zijn tussen christenen en moslims, blank en 
zwart, maar onze hersens en onze verdere lichaamsfuncties werken op dezelfde 
manier. We zijn allemaal vatbaar voor vreugde, ontroering en verdriet. Allemaal heb-
ben we eten en slaap nodig. De behoefte aan geborgenheid en liefde is bij ieder van 
ons aanwezig. Ook hebben we allemaal gevoel voor schoonheid en orde. Juist als de 
verschillen groot lijken tussen mensen, is het een vreugdevolle zaak dit gemeen-
schappelijke te ontdekken. De vreugde daarover wordt intenser als je bedenkt dat dit 
door onze Schepper zo gewild is. Het is zijn bedoeling dat we telkens het feest van de 
herkenning kunnen vieren. Dit begon met Adam, toen hij het uitjubelde bij z’n eerste 
ontmoeting met een medemens (Gen. 2:22-23). Zo kan het niet missen of de ontdek-
king van wat we met de ander delen, bevordert het contact.

Allemaal besef van goed en kwaad
Maar er is meer: de meeste mensen hebben besef van goed en kwaad.5 Het is daarom  
onjuist als christenen niet-christenen alleen maar als ‘zondaars’ zien. Inderdaad staat 

5 Ik formuleer het hier voorzichtiger dan in het tussenkopje, want bij sommige mensen lijkt dit 
besef amper ontwikkeld. Dat kan veroorzaakt zijn door een hersenbeschadiging en/of door 
extreme mishandeling in hun jeugd. In dit verband wordt dan gesproken over een gebrek aan 
gewetensfunctie.
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in de Bijbel: wie niet in Christus geloven, zijn geen kind van God maar roepen Gods 
toorn over zich op (Joh. 1:12; 3:36). Toch verplicht deze waarheid ons niet ongelovigen 
op allerlei manier te diskwalificeren – als zouden ze een en al slechtheid zijn. De func-
tie van zo’n karikatuur kan duidelijk zijn: door sterk de nadruk te leggen op ‘de boze 
wereld’ scherm je de eigen gemeenschap daarvoor af. Maar tegelijk maak je jezelf 
extra kwetsbaar, want bij een ontmoeting zal blijken dat het boze van die wereld 
meevalt. Het resultaat van deze onverwachte ontdekking kan zijn dat je in verwar-
ring raakt. En dat kan weer als gevolg hebben dat je je weerloos door ‘de wereld’ laat 
inpalmen.
Daarom is het belangrijk te erkennen dat er een algemeen besef bestaat van goed en 
kwaad, ook bij niet-gelovigen. Ik zie dat als een geschenk van God, die daarmee de 
macht van het kwaad inperkt, met als gevolg dat in deze wereld samenleven mogelijk 
is. Dit geschenk van Hem geeft God ons door gebruik te maken van drie zaken die bij 
ons spelen.

Allereerst hebben mensen het aangeboren en/of aangeleerde vermogen om ander-
mans emoties te interpreteren en daar dan passend op te reageren. Bijvoorbeeld: als 
ik iets doe en ik merk dat een ander dit niet leuk vindt, kan dit mij ertoe aanzetten te 
stoppen met wat ik aan het doen ben. Op dat moment weet ik precies wat goed is 
(stoppen) en wat kwaad is (doorgaan). Dit vermogen is wezenlijk om ons samenleven 
leefbaar te houden. Als we niet in staat zouden zijn met anderen rekening te houden, 
zou ons leven een verschrikking zijn. En omgekeerd: door de passende reacties van 
anderen op onze emoties voelen we ons door die anderen gezien en erkend.
Daarnaast is uitermate belangrijk wat je door het voorbeeld en onderricht van je 
ouders hebt meegekregen. Als die weinig respect hadden voor jouw grenzen en 
gevoelens, is de kans groot dat jij eveneens weinig gevoel hebt voor wat de ander wil 
en ervaart. Sterker nog, de afwerende houding van de ander kan voor jou een stimu-
lans zijn jezelf nog sterker te laten gelden. Dit verklaart waarom nog al wat jongens 
het ‘nee’ van een meisje negeren en haar min of meer dwingen tot seks of haar zelfs 
verkrachten. Uitermate kwalijk van zulke jongens, maar de kans is groot dat de oor-
sprong van hun gedrag ligt in wat ze thuis aan vorming hebben gemist. Maar geluk-
kig krijgen mensen vanuit hun ouderlijk gezin doorgaans voldoende mee om aan-
spreekbaar te zijn op wat tegenover de ander kan en wat niet kan.
Een derde punt is wat in de samenleving al of niet geaccepteerd is en wat is vastge-
legd in de wetgeving. Bewust of onbewust willen mensen het voorkomen dat ze iets 
zeggen of doen wat de afkeuring van hun omgeving oproept of waarvoor ze juridisch 
gestraft kunnen worden. Ook dat bevordert de eenheid tussen mensen.
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Deze drie zaken dragen eraan bij dat we elkaar kunnen vinden in een gemeenschap-
pelijke erkenning van goed en kwaad. Helaas wordt dit gemeenschappelijke door de 
toenemende verscheidenheid in Nederland al meer aangetast. Zo staat het haaks op 
christelijke, joodse en humanistische waarden dat je iemand om z’n overtuiging of 
uitlatingen zou mogen doden, maar dat wordt soms wel door radicale moslims ver-
dedigd. Verder delen de meeste christenen en niet-christenen de overtuiging dat je 
respectvol met andersdenkenden hoort om te gaan, maar sommige liberalen willen 
de vrijheid van meningsuiting zover doorvoeren dat ze het recht verdedigen de ander 
te kwetsen. Bekend is ook hoe verschillend in Nederland wordt omgegaan met the-
ma’s als abortus provocatus en euthanasie.
Deze verscheidenheid neemt niet weg dat we in Nederland op het vlak van goed en 
kwaad nog altijd veel gemeenschappelijk hebben. Maar zelfs als zich vergaande ver-
schillen voordoen, is de kloof haast nooit helemáál onoverbrugbaar. Immers, al ver-
werp je andermans visie, daarin kun je veel ontdekken wat je rationeel en/of gevoels-
matig kunt volgen. Daarom is het maar goed dat we ondanks onze verschillende kijk 
op goed en kwaad ons denken en voelen als mens blijven delen. Dat stelt ons in staat 
ons in de ander te verplaatsen. Dat neemt de verschillen niet weg, maar maakt het in 
elk geval begrijpelijk waarom de ander denkt en voelt zoals die doet. En doordat we 
elkaar op z’n minst kunnen volgen op het vlak van goed en kwaad, lukt het ons op 
een behoorlijke manier met elkaar samen te leven.

Geen absoluut verschil
Een laatste punt: het onderscheid tussen christenen en niet-christenen is nooit abso-
luut. Qua positie is er een fundamenteel verschil tussen mensen die wel of geen kind 
van God zijn. Dat verschil heeft, als het goed is, grote gevolgen voor hun leven. Als 
christen zie je de wereld als Gods wereld, omdat je Hem erkent als Schepper en Heer 
van alles; verder laat je als christen in je gedrag je leiden door de waarden en gebo-
den die God door zijn Woord aanreikt. Maar dat betekent niet dat christenen altijd en 
overal anders zijn dan niet-christenen.
Behalve dat ze veel gemeenschappelijk hebben, zoals ik hiervoor al heb beschreven,  
is het een feit dat geen enkele christen optimaal christelijk is. In zondag 44 wordt 
erkend dat christenen niet verder komen dan tot ‘een klein begin’ van de vereiste 
gehoorzaamheid.6 Omgekeerd is waar dat niet-christenen heel wat meegekregen 
kunnen hebben aan christelijke waarden.
Door dit alles zijn er christenen die zich onchristelijk gedragen en zijn er niet-christe-
nen die zich voorbeeldig opstellen. Daarnaast gebeurt het dat christenen christen-af 
worden en dat niet-christenen alsnog met Christus verbonden worden.

6 Zie: Gereformeerd Kerkboek, p. 564.
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De scheidslijn tussen gelovigen en ongelovigen is dus nooit haarscherp te trekken. 
Vandaar het verbod van die boer uit Christus’ gelijkenis, die ik hiervoor al aanhaalde. 
Die boer verbood het onkruid te verwijderen vanwege het risico dat met het onkruid 
ook het graan losgetrokken zou worden (Mat. 13:28-29). We zullen het moeten accep-
teren dat we de kring van gelovigen nooit precies kunnen aanwijzen, temeer omdat 
die kring van wisselende samenstelling is.
Maar zo veel is duidelijk: zolang iemand leeft, heeft hij de mogelijkheid gehoor te 
geven aan de oproep te geloven in Christus. Voor wie het maar horen wil, geldt 
Christus’ uitnodiging: ‘Kom allen bij Mij, jullie die vermoeid zijn en onder lasten 
gebukt gaan, Ik zal jullie rust geven’ (Mat. 11:28). Verder kan iedereen zich aangespro-
ken weten als Paulus zegt: ‘Namens Christus vragen wij u dringend: laat u met God 
verzoenen’ (2 Kor. 5:20). Zo doet God aan ons allemaal de oproep ons aan Hem, aan 
Christus gewonnen te geven. Dat Hij zijn oproep echt meent, blijkt uit wat Hij het 
liefste wil, namelijk: ‘dat alle mensen worden gered en de waarheid leren kennen’, 
ofwel: ‘dat iedereen tot inkeer komt en niemand verloren gaat’ (1 Tim. 2:4; 2 Petr. 3:9).
Ook in dat opzicht hebben mensen dus veel gemeenschappelijk: ze zijn allemaal kan-
didaat voor de eeuwigheid. Van toegewijde christenen geldt dat ze al op weg zijn 
naar de eeuwigheid, maar van mensen die geen christen zijn, geldt dat ze alsnog die 
weg kunnen inslaan.

Om dit alles is het verwerpelijk als christenen ertoe zouden overgaan zich compleet 
te isoleren van niet-christenen. Ze delen zo ontzaglijk veel met elkaar: ze zijn allemaal 
schepsel van God; ze hebben dezelfde menselijke kwaliteiten; ze kunnen elkaar aan-
spreken op goed en kwaad; hun wordt allemaal de weg naar de eeuwigheid gewezen. 
Daarom is het eigenlijk vanzelfsprekend dat christenen zich verbonden weten met 
niet-christenen en met hen omgaan.

7.4  Inzet

In het voorafgaande heb ik gewezen op de bijbelse opdracht het goede te doen voor 
iedereen en hun onze liefde te laten ervaren. Wat houdt dit concreet in?

Missionaire opstelling
Het ultieme goede dat je als gelovige iedereen gunt en de volmaakte liefde die je 
iemand kunt bewijzen, is dat die persoon vertrouwd raakt met Christus. De apostel 
Petrus zegt dan ook in één adem: ‘Erken Christus als Heer en eer Hem met heel uw 
hart’, en: ‘Vraagt iemand u waarop de hoop die in u leeft gebaseerd is, wees dan 
steeds bereid om u te verantwoorden’ (1 Petr. 3:15). De verbondenheid met Christus 
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hoort dus samen te gaan met de drang om hiervoor úit te komen. Daarom is het een 
bewijs van onbegrip als een minister christen-asielzoekers naar een islamitisch land 
terugstuurt met het argument: ‘Als zij zich maar stilhouden over hun geloof, hebben 
ze niks te vrezen’ – alsof dat kan samengaan: bij Christus horen en je mond daarover 
houden. In een ander verband zei Petrus juist: ‘U bent (...) een volk dat God zich ver-
worven heeft om de grote daden te verkondigen van Hem die u uit de duisternis 
heeft geroepen naar zijn wonderbaarlijke licht’ (1 Petr. 2:9).
Intussen realiseerde Petrus zich dat we hierin nalatig kunnen zijn uit angst voor de 
reactie van mensen. Daarom schreef hij in het vers vóór de eerst aangehaalde tekst: 
‘Wees niet bang voor de mensen en laat u door niets in verwarring brengen’ (1 Petr. 
3:14).

Bij ons christen-zijn hoort dus een missionaire opstelling. Maar dat moet wel met 
wijs beleid gebeuren, waarom Petrus ons op het hart bindt: als je voor je geloof uit-
komt, ‘doe dat dan vooral zachtmoedig en met respect’ (1 Petr. 3:16). In overeenstem-
ming hiermee wees Paulus Timoteüs op het geduld dat hierbij nodig is. Als we uitko-
men voor ons geloof in Christus, moeten we dus rekening houden met wat wijs is 
tegenover onze toehoorder. Maar in datzelfde verband zei Paulus tegen Timoteüs: 
‘Verkondig de boodschap, blijf aandringen, of het nu uitkomt of niet’ (2 Tim. 4:2). 
Daarmee bedoelde hij niet te zeggen dat we de christelijke boodschap de mensen 
desnoods tegen hun zin in moeten ópdringen. Dat zou in strijd zijn met de typerin-
gen die ik al noemde: zachtmoedigheid, respect en geduld. Wat Paulus bedoelt, is 
volgens mij dit: onze vrijmoedigheid om voor ons geloof uit te komen moeten we 
niet laten afhangen van onze eigen stemming of van andermans openheid. We moe-
ten erop gespítst zijn het evangelie ter sprake te brengen, of dat ons of die ander nu 
welkom is of niet. Al met al is het natuurlijk God die ‘deuren voor ons opent’, zoals 
Paulus het verwoordt (Kol. 4:3). Daarom moeten we Hem vragen of Hij voor ons de 
gelegenheid schept. Maar dat gaat samen met onze verantwoordelijkheid, waarom 
Paulus ons opdraagt: ‘Gedraag u wijs tegenover buitenstaanders en benut het juiste 
moment; laat wat u zegt altijd aantrekkelijk zijn, sprankelend, en weet hoe u op 
iedereen moet reageren’ (Kol. 4:5-6).

Wervend gedrag
Niet alleen met woorden maar eveneens met daden kunnen we missionair bezig zijn. 
Beide kunnen elkaar versterken. Maar het komt voor dat mensen onbereikbaar zijn 
voor woorden. Misschien hebben ze te vaak holle woorden gehoord, waardoor ze 
wantrouwend zijn geworden tegenover christelijke taal. Dan zullen we het tegenover 
hen met onze daden moeten doen. Gelukkig kunnen we daardoor voldoende reclame 
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zijn voor Christus. Bekend zijn de woorden van Christus: Jullie licht moet ‘schijnen 
voor de mensen, zodat zij jullie goede daden kunnen zien en eer bewijzen aan jullie 
Vader in de hemel’ (Mat. 5:16). Hierbij sluit de typering aan die Paulus van de gelovi-
gen geeft, namelijk dat ze ‘te midden van een verdorven en ontaarde generatie’ schit-
teren ‘als sterren aan de hemel’ (Fil. 2:15).
Omdat gedrag wervend kan werken, wijst Petrus erop: ‘Leid te midden van de heide-
nen een goed leven, opdat zij die u nu voor misdadigers uitmaken, door uw goede 
daden tot inzicht komen en God eer bewijzen op de dag waarop Hij komt rechtspre-
ken’ (1 Petr. 2:12). Ook zegt Petrus tegen christin-geworden vrouwen: als u respectvol 
met uw niet-gelovige man omgaat, bestaat de kans dat zulke mannen ‘die weigeren 
Gods woord te gehoorzamen daarvoor gewonnen worden door het gedrag van hun 
vrouw, zonder dat zij iets hoeft te zeggen, omdat ze zien hoe zuiver u leeft uit ontzag 
voor God’ (1 Petr. 3:1-2). Dit laatste is toepasbaar op andere relaties van christenen met 
niet-christenen. Daarom is het onze taak dat wij door ons gedrag laten zien dat 
Christus’ Geest in ons woont. Dan kan het niet missen of mensen komen onder de 
indruk – niet van ons maar van Christus, wat Hij allemaal in ons uitwerkt. Een betere 
reclame is niet denkbaar.

Actief als vrijwilliger
Overigens zou het onjuist zijn als christenen hun omgang met niet-christenen 
beperkten tot missionaire woorden en daden. Wat voor mij als christen het belang-
rijkste is in m’n leven, wil ik vanzelfsprekend met de ander delen. Maar nu we als 
medemensen van elkaar dezelfde aarde bewonen, kunnen we op veel meer vlakken 
voor elkaar van betekenis zijn. Daarom bepleit ik dat christenen, naast hun werk, als 
vrijwilliger actief zijn in de samenleving. Daarbij kan aan van alles gedacht worden: 
het gewone menselijke contact in de buurt waar je woont, het meedraaien in een 
buurtvereniging, het zitting nemen in het bestuur van een instantie, het meedoen 
aan een vrijwilligersproject op sociaal terrein of op het gebied van natuurbeheer, 
enzovoort. Het is spijtig dat de kwaliteit van iemands christen-zijn door kerkmensen 
vaak vooral wordt afgemeten aan diens kerkelijke activiteiten en niet (ook) aan diens 
betrokkenheid bij de samenleving. Maar juist uit die betrokkenheid kan blijken of 
iemand het serieus neemt dat alle mensen schepsel van God zijn en dat de werkelijk-
heid zelf alles met God heeft te maken.

Soms zijn christelijke vrijwilligers vooral sociaal actief omdat ze de contacten die ze 
zo opdoen, missionair willen gebruiken. Daarvoor wordt wel de term vriendschaps-
evangelisatie gebruikt. Die term gaat terug op de overtuiging dat het evangelie het 
meest wervend uitgedragen kan worden in het kader van vriendschappelijke contac-
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ten en dus niet door georganiseerde acties op straat of aan de deuren. Daar ligt één 
van de verklaringen waarom de Alpha-cursus (die elke avond met een gemeenschap-
pelijke maaltijd begint) zo aanslaat bij mensen. Ook is het een feit dat de snelle groei 
van de christelijke kerk in de eerste eeuwen van onze jaartelling voor een groot deel 
te danken is aan deze informele evangelisatie in het kader van vriendschappen. Het is 
belangrijk om in kerkelijk beleid daarmee rekening te houden.
Alleen, de term ‘vriendschapsevangelisatie’ kan zo gehanteerd worden dat je vriend-
schappen aangaat óm te evangeliseren. In dat geval heb je in feite alleen belangstel-
ling voor de ander omdat en voor zover die ‘object’ kan zijn van jouw evangeliserend 
optreden. Dan ontbreekt werkelijke interesse in de persoon zelf, wie hij is en wat hem 
beweegt. Je contact met de ander krijgt dan iets onwaarachtigs. Blijft de ander zich 
afwerend tegenover het evangelie opstellen, dan verlies je namelijk onvermijdelijk je 
interesse in hem. Misschien voel je je dan zelfs geroepen met die ander te breken.

Nu kun je vanuit dezelfde motivatie ervoor kiezen actief te zijn in de maatschappij. Je 
doel is dan niet zozeer om samen met anderen een vrijwilligerstaak uit te voeren 
maar vooral om des te meer mogelijkheden te hebben voor het doorgeven van het 
evangelie. Ik kan me hier moeilijk in vinden. Het is terecht en zelfs een opdracht om 
in je sociale contacten te laten merken dat je christen bent. Maar het hoofdmotief 
om als vrijwilliger actief te zijn in de samenleving hoort toch te zijn dat je samen met 
anderen ergens je schouders onder wilt zetten. Dan zie je de ander vóór alles als 
medemens die net als jij een karwei wil klaren en die net als jij over van alles z’n 
gedachten en gevoelens heeft. Dat je in zo’n contact ook iets kunt laten zien van jouw 
band met Christus, is dan mooi meegenomen. Maar het primaire is dat je je geza-
menlijke verantwoordelijkheid met elkaar deelt. In dát kader kun je dan de ander je 
liefde laten merken en wie weet bovendien wat jij erkent als de zin van jouw bestaan.



Op weg naar harmonie

88

8 Grensbewaking

Wie in verbondenheid met Christus 
leeft, kan in z’n omgang met anderen 
onbevangen en argeloos zijn. Voor zo 
iemand wijst het zich vanzelf wat kan en 
niet kan, wat wijs is en onverstandig, 
zowel tegenover anderen als tegenover 
zichzelf. Toch is het nuttig om over 
grensbewaking na te denken, alleen al 
omdat de verbondenheid met Christus 
nooit optimaal is. Daardoor kunnen 
mensen over onze grenzen heengaan, 
wat altijd ten koste gaat van onszelf.

8.1  Weerbaarheid

Om grensbewaking te kunnen realiseren hebben christenen weerbaarheid nodig in 
hun omgang met anderen. Gelukkig is die vaak aanwezig. Maar er zijn christenen die 
zich in hun contact met niet-christenen onzeker voelen en er daarom voor terug-
schrikken volop met hen om te gaan. Dat is te begrijpen. Ga je namelijk af op wat tv 
en kranten melden, dan is het een feit dat er soms aversie bestaat tegen geloven. 
Onthutsend is bijvoorbeeld de heftigheid van de reacties van niet-gelovigen op het 
pleidooi in de wetenschap rekening te houden met Intelligent Design. Alleen de optie 
al van een intelligent ontwerp wordt ervaren als vloeken in de seculiere kerk, want 
niet de Schepper maar het toeval van de evolutie wordt als God gezien. En hoeveel 
cabaretiers drijven niet de spot met allerlei aspecten van het christelijk geloof. 
Daarnaast kunnen we niet ontkennen dat onchristelijke benaderingen een verleiding 
kunnen betekenen voor christenen. Voor die benaderingen kunnen immers tot op 
zekere hoogte argumenten aangevoerd worden die rationeel of emotioneel hout 
snijden. En dat kan christenen onderuit halen of op z’n minst onzeker maken.
Toch moeten we om dit alles ons niet in kerkelijke sferen gaan opsluiten. In het voor-
afgaande is al aangegeven dat we het niet kunnen maken ons af te schermen. Wel is 
het belangrijk onze weerbaarheid te vergroten. Dat kan op allerlei manieren.

Allereerst helpt het als we doordrongen zijn van de waarde van het evangelie. Geven 
we ons daaraan gewonnen, dan zijn we vertrouwd met Christus als ‘de weg, de waar-
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heid en het leven’ (Joh. 14:6). Daardoor geldt van ons dat we ons kinderen mogen 
weten van Hem die niemand minder is dan de Schepper en Heer van deze wereld 
(Rom. 8:15).
Daarnaast moeten we ons realiseren dat we nooit alleen staan in deze wereld. We 
kunnen ons optrekken aan Christus’ belofte: ‘Houd dit voor ogen: Ik ben met jullie, 
alle dagen, tot aan de voltooiing van deze wereld’ (Mat. 28:20). Het kan zo voor ons 
vaststaan dat niets ons kan scheiden van de liefde van God, maar dat we in alles 
glansrijk zullen zegevieren (Rom. 8:37,39).
Als dit allemaal voor ons leeft, hebben we in zekere zin iets onaantastbaars. Hoeveel 
aversie mensen ook laten merken van ons als christen of van onze overtuiging, goed 
beschouwd kunnen ze ons niks maken.

In het voorafgaande is al aangegeven dat we nooit zo ver moeten gaan in ons omgaan 
met anderen dat dit ten koste gaat van onze verbondenheid met Christus. Er blijft dus 
altijd een zekere afstand bestaan tussen christenen die gehoor willen geven aan Gods 
Woord en niet-christenen die zelf de richting van hun leven bepalen. Op grond hier-
van is onder gereformeerden wel geconcludeerd dat je eigenlijk niet met andersden-
kenden kunt samenwerken en zelfs niet met anderskerkelijken. Voor samenwerking 
zou een gemeenschappelijke kerkkeus vereist zijn – net alsof iemand met een andere 
keus qua kerk of geloof alleen maar fout zou zijn in zijn denken en handelen.
Gelukkig is deze soep van het diskwalificeren nooit zo heet gegeten als die opgediend 
werd. Zelfs de meest rechtlijnigen op dit vlak werkten wel terdege samen met ande-
ren, bijvoorbeeld met hun buren bij het plaatsen van een schutting, met hun col-
lega’s op het werk, met passanten bij het helpen van een verkeersslachtoffer. Er is 
immers altijd samenwerking mogelijk. Daaraan zijn wel voorwaarden verbonden: het 
nagestreefde doel en de middelen om dat doel te bereiken moeten aanvaardbaar 
zijn. Bovendien moet duidelijk zijn dat jij als christen niet verantwoordelijk bent voor 
wat anderen vanuit hun overtuiging zeggen en doen. De woorden en daden die in 
het kader van een bepaalde samenwerking van ons gevraagd worden, mogen ons dus 
niet in strijd brengen met onze toewijding aan God.
In de praktijk blijkt dit amper beperkend te werken. Iemand als Daniël is daar een 
prachtig voorbeeld van. Enerzijds bleef hij trouw aan z’n toewijding aan God, zelfs 
toen dit hem z’n leven dreigde te kosten; zie het verhaal over Daniël in de leeuwen-
kuil (Dan. 6). Maar anderzijds wordt van hem verteld dat hij voluit kon functioneren 
aan het Babylonische hof, zelfs als lid van een groep adviseurs die zich met occulte of 
in elk geval bijgelovige praktijken bezighielden (Dan. 1:19-20).
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8.2  ‘Nee’ kunnen zeggen

Er is nog een andere vorm van grensbewaking. In onze inzet voor de ander kunnen 
we namelijk te ver gaan doordat we altijd maar weer voor de ander klaarstaan. Die 
hoeft maar even iets tegen ons te zeggen of ons maar iets te laten merken, of we 
komen alweer in beweging. Soms zijn we dus niet in staat ‘nee’ te zeggen tegen de 
claim die van de ander uitgaat. Daarbij maakt het niet uit of de ander z’n claim met 
zo veel woorden tegenover ons uitspreekt of dat we die claim, al of niet terecht, bij de 
ander aanvoelen.
Deze onmacht om ‘nee’ te zeggen kan verschillende oorzaken hebben. Misschien denk 
je dat je alleen door je constante beschikbaarheid bij God in de gunst kunt komen. 
Mogelijk leg je door je gebrek aan zelfwaardering de opdracht tot zelfverloochening 
uit als een plicht dat je er altijd voor de ander moet zijn. Wellicht sta je altijd voor die 
ander klaar omdat je diens waardering nodig hebt om zo je gebrek aan zelfwaarde-
ring te compenseren.
Daartegenover verdedig ik dat zelfverloochening en zelfwaardering nooit ten koste 
mogen gaan van elkaar. Er hoort een balans te bestaan tussen de liefde voor je naaste 
én het opkomen voor jezelf. Om die balans te kunnen vinden hebben we wijsheid 
nodig. Dus is het gebed onmisbaar, ofwel: we moeten onze keuzes maken in afhanke-
lijkheid van God. Jakobus zegt: ‘Komt een van u wijsheid tekort? Vraag God erom en 
Hij, die aan iedereen geeft, zonder voorbehoud en zonder verwijt, zal u wijsheid 
geven. Vraag vol vertrouwen, zonder enige twijfel’ (Jak. 1:5-6).
Als de ander, al of niet uitgesproken, een beroep op jou doet, is dus nooit bij voorbaat 
te zeggen of je er al of niet op moet ingaan. Altijd dien je een afweging te maken. 
Stel, je wordt door iemand gevraagd of jij die persoon weer eens in jouw auto ergens 
heen wilt brengen; of, meer ingrijpend, de kerkenraad doet een beroep op je een ker-
kelijke taak op je te nemen. In beide situaties moeten vragen aan de orde komen als: 
wat wil ik, wat kan ik, maar ook: wat vraagt God van mij?
De ene keer móet je iemands beroep op jou wel erkennen als iets dat God van jou 
vraagt, terwijl je het gevraagde eigenlijk niet wilt, hoewel je het wel kunt: kennelijk 
een situatie van zelfverloochening.
Een andere keer wordt duidelijk hoe je moet reageren doordat je het gevraagde 
gewoon niet (goed) kunt, al zou je het wel willen.
De derde keer is helder wat God van je vraagt terwijl je dit zelf ook helemaal ziet zit-
ten: een mooi samenvallen van wat God wil en wat jij wilt.
Een vierde keer herken je Gods stem niet in de vraag van de ander en heb je er boven-
dien helemaal geen zin in erop in te gaan.
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Er is dus wijsheid voor nodig om er elke keer uit te komen of je het hoofdaccent moet 
leggen op het opkomen voor jezelf of op het liefhebben van de naaste.

Het is dus onjuist altijd ‘ja’ te zeggen als er een beroep op je wordt gedaan. Dan doe 
je geen recht aan jezelf, aan wat jij wilt en kunt. Bovendien is het voor de ander soms 
heilzaam ‘nee’ te horen, dat kan die ander stimuleren z’n eigen verantwoordelijkheid 
te nemen.
Maar het is evengoed onjuist altijd ‘nee’ te zeggen. Dan doe je geen recht aan de 
ander, aan het wellicht terechte van diens beroep op jou. Bovendien negeer je moge-
lijk Gods stem die zich via die ander laat horen.
Dit alles geeft aan dat de inzet voor de ander geen bewijs van zwakte moet zijn. Daar 
bedoel ik mee dat je de ander helpt omdat dit voor jou de weg van de minste weer-
stand is, in die zin dat je door je gebrek aan zelfwaardering gewoon geen ‘nee’ kunt 
zeggen. De inzet voor de ander hoort juist een bewijs van kracht te zijn. Je helpt de 
ander omdat je daar wikkend en wegend voor gekózen hebt en zo wilt gehoorzamen 
aan Gods opdracht aan jou.

8.3  Functionele kwaadheid

In de omgang met anderen kan kwaadheid soms een nuttige functie vervullen. Nu 
weet ik wel dat in de Bijbel kritisch over woede en boosheid wordt gesproken. 
Jakobus’ aansporing is helder: Wees traag ‘in het kwaad worden. Want de woede van 
een mens brengt niets voort dat in Gods ogen rechtvaardig is (Jak. 1:20; vgl. Gal. 5:20; 
Kol. 3:8). Heel begrijpelijk, je kunt doorschieten in je kwaadheid, waardoor je tot kwa-
lijke woorden of daden komt. Ook kan je woede blijven doorzieken, zodat je gaat 
wrokken. Daarbij passen Paulus’ uitspraken: ‘Laat alle (...) boosheid varen’, en: ‘laat de 
zon niet ondergaan over uw boosheid, geef de duivel geen kans’ (Ef. 4:31,26-27). Maar 
de laatste tekst begon hij met de woorden: ‘Als u boos wordt, zondig dan niet.’ Je kunt 
dus boos worden zónder te zondigen. Zo heeft Christus in zijn contact met joodse 
leiders (Mar. 3:5) en met de kooplui in de tempel (Mar. 11:15-16) zich flink kwaad ge-
maakt. Kwaadheid is een emotionele reactie op de situatie dat iemand grensover-
schrijdend bezig is en zich laat gelden ten koste van wat jou dierbaar is. Het heeft als 
functie dat je je grens tegenover de ander helder aangeeft. Door je boosheid geef je 
een duidelijk signaal af dat andermans gedrag, woorden, claim onaanvaardbaar zijn 
voor jou en dat die ander wat jou betreft daarmee moet stoppen.
Omdat God mij waarde heeft toegekend, mag ik rúimte innemen met mijn persoon, 
mijn lichaam, mijn keuzes, overtuigingen, gevoelens, gedragingen. Die ruimte mogen 
we eveneens handhaven. Daarom mogen we in verzet komen als iemand een te groot 



Op weg naar harmonie

92

beslag op ons legt, ons psychisch of fysiek te na komt, ons niet serieus neemt, ons 
vernedert. Kwaadheid kan daarbij een bruikbaar middel zijn om tegenover de ander 
aan te geven hoe geraakt we zijn door diens grensoverschrijdende woorden en/of 
gedragingen.
Hierin moeten we uiteraard maat houden, zodat we niet allergisch reageren op elke 
kritiek of elk beroep op ons. Dan zouden we geprikkelde egotrippers zijn, mensen met 
een kort lontje die erop losslaan als iemand ook maar even iets doet wat hun niet 
zint. Bovendien moeten onze kwade gevoelens niet blijven dooretteren, zodat ze uit-
groeien tot wrok of zelfs haat. Maar voor de rest is het wettig op het moment van de 
grensoverschrijding met behulp van kwaadheid onze leefruimte te verdedigen.

8.4 Beperking in beschikbaarheid

Het is dus onze taak ons voor anderen, inclusief niet-christenen, in te zetten. In reac-
tie hierop kunnen we tegenwerpen: ‘Worden we daarmee niet overvraagd? Alleen al 
aan de mensen binnen de kerk hebben we de handen vol. Het lukt ons dan toch nooit 
ook nog buiten de kerk intensieve contacten te hebben.’ Het kon weleens zijn dat 
deze bezwaren mede voortkomen uit het misverstand dat we binnen de kerk eigen-
lijk overal aan mee zouden moeten doen. En dat is volgens mij niet juist. Aan de kern-
activiteiten horen we ons doorgaans (er zijn dus uitzonderingen) niet te onttrekken, 
zoals de kerkdiensten, de kleine kring (als de gemeente daarin opgedeeld is), de cate-
chisatie (in het geval van jongeren). Als kerkleden worden we aangespoord elkaar lief 
te hebben (1 Petr. 1:22) en niet weg te blijven van onze samenkomsten (Heb. 10:24-25).
Dat neemt niet weg dat er allerlei kerkelijke activiteiten zijn waar echt niet iedereen 
bij betrokken hoeft te zijn. Het meedoen aan die activiteiten hangt af van iemands 
vrije keuze, waarbij diens voorkeur en gaven een beslissende rol spelen. Zo voelt de 
één zich erdoor aangetrokken om zich gezamenlijk te bezinnen, de ander om mensen 
op te zoeken, een derde door sociale of politieke actie. We zijn allemaal verschillend 
en ontmoeten niet allemaal hetzelfde op onze weg (vgl. Rom. 12:6-8).
We moeten dus af van de kramp dat we in het geval van kerkelijke activiteiten er 
altijd bij dienen te zijn. Onder kerkmensen mag sprake zijn van specialisatie, waarbij 
de een voor deze en de ander voor die activiteit kiest. Dat schept ruimte om eveneens 
buiten de kerk als vrijwilliger bezig te zijn. Wat we doen, zal afhangen van onze toe-
vallige contacten, onze voorkeuren of het beroep dat op ons gedaan wordt. Op deze 
manier maken we zichtbaar dat we ons thuis weten in deze werkelijkheid en die er- 
kennen als Góds werkelijkheid.
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8.5  Realisme

Als we ons voor anderen inzetten om met hen iets te bereiken, moeten we overigens 
realistisch zijn in onze verwachtingen. Soms wordt gedacht in termen van ‘alles of 
niets’. Onvermijdelijk raak je dan telkens teleurgesteld omdat het vaker ‘niets’ wordt 
dan ‘alles’. Veel beter is het te werken vanuit de gedachte: ‘beter iets dan niets’ (vgl. 
5.5). Stel, je zet je als vrijwilliger of beroepsmatig in voor mensen met problemen. Dan 
zul je je vaak ermee tevreden moeten stellen dat je hoogstens enkele stapjes zet op 
het traject van de probleemoplossing. Ook is het mogelijk dat je met mensen te 
maken hebt die ethisch laakbaar gedrag erop nahouden. Meestal zal het niet lukken 
die mensen ineens een totale ommekeer te laten maken. Dan mag je al blij zijn als 
die persoon in elk geval op weg is gegaan naar de norm, zodat hij het erge slechte 
heeft ingeruild voor het minder slechte.
We kunnen geen ijzer met handen breken en niet zelf de hemel op aarde brengen. 
Prediker zegt het zo: ‘Bezie het werk van God: wie maakt recht wat Hij krom heeft 
gemaakt?’ (7:13). Wat onder Gods bestuur krom is gegroeid, kunnen wij nogal eens 
niet meer recht krijgen. Laten we dus bescheiden zijn in ons nastreven van doelen. 
Anders worden we zomaar ‘al te rechtvaardig’ en richten we onszelf te gronde, naar 
het woord van Prediker (7:16). In onze omgang met anderen moeten we hun bereid-
heid en mogelijkheid om het goede te doen dus niet overschatten, maar evenmin de 
macht van de zonde in hun leven onderschatten.
Het is waar, als mensen onder het beslag komen te staan van het evangelie en door 
Christus’ Geest bezield worden, kunnen er ingrijpende dingen met hen gebeuren. 
Dan laten ze bijvoorbeeld allerlei kwalijks achter zich en zijn ze gereinigd en gehei-
ligd (1 Kor. 6:9-11). Maar vergissen we ons niet: deze fundamentele verandering kun-
nen wij niet door onze inzet tot stand brengen; we kunnen die hoogstens stimuleren. 
Bovendien is zo’n verandering een proces dat veel tijd vraagt.

Uit dit alles blijkt dat we wat God betreft veel mogen verwachten, maar dat we wat 
mensen betreft realistisch moeten zijn. Dat bewaart ons voor luchtfietserij en houdt 
ons met beide benen op de grond. Dat geeft ons meteen de spankracht vol te houden 
met onze inzet voor anderen, ondanks het beperkte van de resultaten. Op deze ma-
nier stralen we in onze omgeving, hoe bescheiden ook, licht uit, licht dat aangestoken 
is door Christus, hét Licht voor de wereld.
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Slot

Vroeger werd wel gezegd: ‘niet de leer maar de Heer’. Daarin zat iets goeds voor zover 
aandacht gevraagd werd voor geloofsbeleving. Inderdaad kan ons geloof niet beperkt 
worden tot ons hoofd, maar moet het eveneens een zaak zijn van het hart. Maar zoals 
vaker lopen we het gevaar in dit goede door te schieten. Dan krijgt de emotionele 
kant van het geloof alle aandacht ten koste van de inhoudelijke kant. Daarmee gaat 
onvermijdelijk samen dat bijbelstudie verwaarloosd wordt.
Natuurlijk weet ik wel dat ouderen (mijn generatie!) nogal eens de neiging hebben  
te klagen over het gebrek aan kennis bij catechisanten, ambtsdragers en andere ge-
meenteleden – alsof de vroegere tijd in dit opzicht altijd beter was (vgl. Pred. 7:10). 
Toch sluit ik niet uit dat door de beschikbaarheid van digitale informatie parate ken-
nis tegenwoordig duidelijk in het nadeel verkeert in vergelijking met beleving. Dat is 
spijtig, want al schrijvend aan dit boek heb ik weer eens ondervonden hoe bijbelstu-
die, kennis dus, je zicht op God, je zelfinzicht en je kijk op de ander geweldig kan ver-
helderen. En die verheldering kan helend werken op je beleving van die drie relaties.

Christus heeft eens gezegd: ‘De waarheid zal u bevrijden’ (Joh. 8:32). In mijn contacten 
met gemeenteleden heb ik dat ervaren. Door hun levensgeschiedenis hadden ze 
soms grote moeite met hun omgaan met de A/ander en zichzelf, maar ze bloeiden op 
al naar gelang ze de bijbelse boodschap over onze relaties zich eigen konden maken. 
Zo kan dus in de praktijk de inhoud (kennis) dienstbaar zijn aan de beleving. Je ver-
diepen in de Bijbel, focussen op de bijbelse wijsheid over God, jezelf en de ander kan 
je dus op weg helpen naar al meer harmonie. Hopelijk heeft dit boek daaraan een 
bijdrage gegeven.
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